
PLĀNOTĀ DZIESMU SVĒTKU 70 GADU ATCERES PROGRAMMA

Programmā iespējamas iz  mai ņas sarīkojumu norises laikos. Sarīkojumi notiks dažādās vietās, 
pilsētas centrā. Viss ir labi sasnie dzams kājām.

Ceturtdiena (15. 6.) 18.00 – 22.00 Mēģinājumi koŗiem, deju kolektīviem

Piektdiena (16. 6.)  10.00 Atklāšanas dievkalpojums – Südkirche
11.15 Svētku gājiens no Südkirche uz pilsētas centru
12.00 - 13.00 Svinīgā svētku atklāšana pilsētas centrā
15.00 – 18.00 Koŗu mēģinājums (un/vai atsevišķu koŗu koncerts)
15.00 – 18.00 Deju kolektīvu koncerts
19.00 Dziesmuspēle “ESLINGENA” – Neckar Forum Esslingen

Sestdiena (17. 6.)     9.00 Deju kolektīvu mēģinājums
12.00 Koŗu koncerts – Gemeindehaus am Blarerplatz
15.00 Deju kolektīvu koncerts – Neckar Forum Esslingen
18.45 Fināls (visiem dalībniekiem)
20.00 – 21.30 Danči
21.30 Svētku balle – Neckar Forum Esslingen

Svētdiena (18. 6.) 11.00 Folkloras kopu koncerts, vienlaikus arī Jāņu ieskandināšanas 
sarīkojums.

UZ TIKŠANOS ESLINGENAS SVĒTKOS!
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Foruma darba mirklis

(Turpināts 17. lpp.)

Lasiet tīmeklī! 

www.laiks.us

ILZE GAROZA,
PBLA ģenerālsekretāre

Melburnā veiksmīgi aizvadīts pirmais PLEIF 
reģionālais sarīkojums ārpus Latvijas

Visa informācija un aktuālās ziņas pieejamas mājaslapā: www.esslingen2017.de.
Sekojiet mums līdzi arī Facebook: www.facebook.com/esslingen2017

POŠAMIES UZ ESLINGENU!
2017. gada 15. – 18. jūnijā

Svētku rīkotāji:

Latvijai un latviešiem ir daudz 
profesionālu sasniegumu, ar 
kuŗiem lepoties, tikai mums 
jāmācās savu stāstu labāk iz -
stāstīt. Latvijai un Austrālijai, 
kā arī daudz plašākam Klusā 
okeāna un Āzijas reģionam ir 
milzīgs ekonomiskās sadarbī-
bas potenciāls, tikai par to ir 
vairāk jārunā un jāpopularizē, 
un kur nozīmīgu lomu var 
spēlēt šajā reģionā dzīvojošie 
Latvijas izcelsmes uzņēmēji un 
dažādu nozaru speciālisti. Tās 
ir tikai dažas no atziņām, kas 
izskanēja 2016. gada nogalē, 29. – 
30. decembrī, Melburnā noti ku-
šajā pirmajā Pasaules latviešu 
ekonomikas un innovāciju fo -
ruma (PLEIF) reģionālajā sarī-
kojumā ārpus Latvijas, kas pul-
cēja aptuveni 70 Latvijas un 
Austrālijas uzņēmēju, gan Lat-
vijas izcelsmes profesionāļu no 
vairākām citām valstīm.

„Šāds forums norisinājās pir -
mo reizi,  un, kā jau mēdz būt ar 
lietām, kas notiek pirmo reizi, 
tas ir eksperiments un manā 
ieskatā izdevās ļoti labi,” sacīja 
Pasaules Brīvo latviešu apvie nī-
bas priekšsēža vietniece, Lat-
viešu apvienības Austrālijā un 
Jaunzēlandē priekšsēde Kristīne 
Saulīte. “Mūsuprāt, Klusā okeāna 
un Āzijas reģionam ir ekono-
miskais potenciāls, un šis bija 
mūsu pirmais mēģinājums ab -
pusēji tuvināt gan Latvijas, gan 
šajā reģionā darbojošos Latvijas 
izcelsmes uzņēmējus un dažādu 
nozaŗu profesionāļus ar mērķi 
veicināt divpusējo ekonomisko 
sadarbību,” skaidroja Saulīte. 
PBLA priekšsēža vietniece, kuŗa 
vada arī PBLA Ekonomiskās 
sadarbības veicināšanas darba 
grupu, pauda cerību, ka šis sa  rī-
kojums varētu kļūt par starta 
platformu turpmākajiem PLEIF 
notikumiem ārpus Latvijas ar 
mērķi veicināt Latvijas izcelsmes 
uzņēmēju un profesionāļu ie -
saisti Latvijas tautsaimniecībā.

Jāatzīmē, ka pirmais PLEIF 
ārpus Latvijas norisinājās Mel-
burnā sasaistē ar tur notieko-
šajām Austrālijas latviešu 56. Kul -
tūras dienām, kuŗas apmeklēja 
arī Latvijas kultūras ministre 
Dace Melbārde, kuŗa arī atklāja 
forumu, izceļot kultūras nozīmi 
Latvijas tautsaimniecības attīs-
tībā. „Kultūra ir ekonomikas 
resurss un veids, kā Latvija var 
izcelties citu valstu vidū un 
sacensties globālā tirgū,” savā 

uzrunā foruma atklāšanā uz -
svēra D. Melbārde, uzskaitot 
Latvijas radošo industriju sa -
snie gumus, kas ir novērtēti visā 
pasaulē. 

Ārlietu ministrijas speciālais 
vēstnesis diasporas jautāju mos 
Atis Sjanīts, uzrunājot sarī ko-
juma dalībniekus, iezīmēja 
dias poras nozīmīgo lomu Lat-
vijas ekonomiskās izaugsmes 
veicināšanā, īpaši akcentējot 
Austrālijā un Jaunzēlandē mī -
tošo otrās un trešās paaudzes 
latviešu iespējas veicināt tirdz-
niecības sakarus abu valstu 
vidū. „Šā brīža Latvijas eksporta 
bilance uz Austrāliju nav bijusi 
iespaidīga, bet tai ir pieaugoša 
tendence,” uzsvēra Latvijas Ār -
lietu ministrijas īpašo uzdevumu 
vēstnieks sadarbībai ar diasporu. 
Foruma atklāšanā dalībniekus 
uzrunāja arī Eiropas Savienības 
tiesas tiesnesis Egils Levits, kuŗš 
centās atspēkot mītus par biro-
kratiju un tiesu sistēmas prob-
lēmām Latvijā. Viņš norādīja, ka 
Latvijā ir ļoti izplatīts des truk-
tīvs kriticisms jeb pārmērīgi 
kritiska attieksme pret valsti, 
kas liedz saredzēt Latvijas pa -
tiesos panākumus un sasniegu-
mus 26 gadu periodā kopš ne -
atkarības atjaunošanas. „Latvijā 
ir aizspriedumaina attieksme 
pret savu valsti un birokratiju. 
Salīdzinājumā ar citām Eiropas 
Savienības valstīm Latvijas bi -
ro kratija ir daudz vienkāršāka 
un lietotājam draudzīgāka. Biro-
kratija ir daļa no valsts. Valsts 
bez birokratijas nav valsts,“ 
skaidroja Levits. Komentējot 
tiesu sistēmas darbību Latvijā, 
Levits skaidroja, ka vidējais lie-
tas izskatīšanas laiks Latvijas 
tiesā ir 13 mēneši, norādot, ka 
savā pašreizējā amatā ES tiesā 
viņam nācies saskarties ar ties-
vedības gadījumiem citās ES 
dalībvalstīs, kas iesākušies jau 
deviņdesmitajos gados, bet vēl 
nav iztiesāti. 

Izceļot Latvijas sasniegumus 
pēdējos gados, savā prezentācijā 
uzņēmumu Latvijas Finieris, 
Pri  mekss, Groglass un Nordplay 
pārstāvji apliecināja Latvijas 
uzņēmumu konkurētspēju pa -
saulē. Kā to atzīmēja bērza sa -
plākšņu ražotāja Latvijas Finie-
ris tirdzniecības un loģistikas 
sektora vadītājs Mārtiņš Lācis, 
uzņēmums šobrīd eksportē sa  vu 
produkciju uz vairāk nekā 60 val-
 stīm pasaulē. Forumā pārstāvētā 

uzņēmuma Groglass produk-
cija – antireflektīvais jeb “nere-
dzamais” stikls tiek eksportēts 
uz vairāk nekā 45 valstīm un ir 
atrodams pasaules prestižāka-
jos mākslas mūzejos un galerijās, 
tādās kā Luvra, Nīderlandes 
Valsts mākslas mūzejā u.c. 

Savukārt Primekss nodrošina 
betona grīdu ieklāšanu 14 pa -
saules valstīs četros kontinen-
tos. Latvijas uzņēmumu spēju 
konkurēt spilgti izgaismoja Pri-
mekss uzņēmuma dibinātājs un 
vadītājs Jānis Ošlejs, runājot par 
Latvijas innovācijas ekosistēmas 

attīstību un innovatīvajiem 
uzņē mumiem. Kā piemērus 
Ošlejs minēja gan Latvijā iz -
veidoto sociālo mediju platfor-
mu Ask.fm, kuŗai ir vairāk nekā 
150 mil jonu reģistrētu lietotāju 
pa  saulē, gan uzņēmumu MolPort, 
kas speciālizējas ķīmisko vielu 
tirdzniecībā ar 20 miljonu ķī -
misko savienojumu inventāru 
un kuŗa piedāvātos pakalpoju-
mus izmanto deviņas no des  mit 
vadošajām universitātēm pa -
saulē. Tāpat daudzu citu sasnie-
gumu vidū Ošlejs izcēla Latvijas 
technoloģiskos sasniegumus 
dronu un skaņas ierīču izga ta-
vošanā, kā arī technoloģisko 
jaunuzņēmumu izveidei īpaši 
labvēlīgo nodokļu polītiku, kas 
stājusies spēkā 2017. gada 1. jan -
vārī un padara Latviju par vienu 
no pievilcīgākajām vietām jaun-
uzņēmumu dibināšanā. 
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Pie mācītāja uz grēksūdzi 
ieradies veikls kabatzaglis. 
Grēk sūdzes gaitā viņš pamanās 
mācītājam nospert pulksteni. 
Tad viņš turpina:

„Tēvs, man ir nozagts pulk-
stenis, es gribētu jums lūgt to 
nodot īpašniekam.”

„Nē, dēls, es to negribu. Atdot 
pats.”

„Bet viņš to negrib!”
„Nu, ja tā, tad tu to vari 

paturēt!”

Latvian newspaper

Latviešu nedēļas laikraksts
Iznāk sestdienās, 48 reizes gadā

Abonēšanas maksa ASV dolaros: 1 gadam US $ 149.00; 
6 mēn. US $ 83.00; 3 mēn. US $ 50.00.

Redakcija Rīgā, Ģertrūdes ielā 27, Rīga, LV-1011, Latvija.
Tālr.: +371 67326761, fakss: +371 67326784

e-pasts - redakcija@laiks.us
mājaslapa - www.laiks.us

Redaktore: Ligita Kovtuna
mob. tālr.: +371 29439423. e-pasts: ligita@laiks.us

Par REKLĀMU un SLUDINĀJUMIEM,
kas iesniegti LATVIJĀ, maksājumi notiek EURO.

Neizlietotus manuskriptus un fotoattēlus redakcija neuzglabā.
Redakcijai ir tiesības iesūtītos materiālus izmantot arī saīsinātus.

Laikrakstā iespiestajos, ar autora vārdu vai iniciāļiem
parakstītajos rakstos izteiktās domas ar redakcijas viedokli

par pašu jautājumu var arī nesaskanēt.
Par reklāmas vai sludinājuma saturu atbild reklāmdevējs.

Administrātore ASV: Rasma Adams
114 4th Ave NW, Largo, FL33770

Tālr.: 727 953 6313, fakss: 727 286 8543
e-pasts: rasma@laiks.us

Kanadas ziņas: Mārtiņš Štauvers

104-3000 Notre Dame Street, Lachine, QC, H8S 2H1

Tālr.: 514-639-8722, e-pasts: stauvers@yahoo.ca, 

Par REKLĀMU un SLUDINĀJUMIEM,
kas iesniegti ASV, maksājumi notiek ASV dolaros.

Sēru sludinājumus un adrešu maiņas sūtiet pēc adreses
50 Sternberger Ave Unit 5, Long Branch, NJ 07740

e-pasts: LaiksDSR@aol.com

Frequency: WKLY EXC 1ST WK - MAY; LAST WK - JUN; 
2nd WK - SEPT; LAST WK - DEC

50 Sternberger Ave Unit 5,
Long Branch, NJ 07740

laiksdsr@aol.com

Lūdzu, maksāt ASV dolaros uz “Laiks” Inc. vārda

Abonējiet laikrakstu LAIKS, neizejot no mājām – lietojiet 

www.laiks.us!
“LAIKA” abonements maksā: 3 mēnešiem.......ASV $ 50.00
                                                6 mēnešiem.......ASV $ 83.00
                                                1 gadam.............ASV $ 149.00

Floridas iedzīvotāju ievērībai! Lūdzu pievienojiet 7% Floridas 
nodokli par laikraksta abonēšanu!

Gada abonenti saņems bez maksas:
četrus JAUNO LAIKS pielikumus;• 

Laiks pa gaisa pastu Amerikā
Gadā ASV $235.00...................6 mēneši $130.00
Laiks pa gaisa pastu Latvijā
Gadā ASV $235.00...................6 mēneši $130.00
Laiks pa gaisa pastu Kanadā
Gadā ASV $260.00...................6 mēneši $140.00
Laiks pa gaisa pastu citur ārzemēs
Gadā ASV $330.00.....................6 mēneši $175.00

JAUNO LAIKS abonements četras avīzes
Gadā..............ASV $20.00
Kanadā gadā...............ASV $23.00

Ārpus ASV LAIKU var pasūtināt tikai pa gaisa pastu.
-------------------------------------------------------------------------
Ar šo nosūtu Jums

US $____________         par_________mēn./___________gadu

Ja abonementu nevēlaties atjaunot, lūdzu, norādiet iemeslu

____________________________________________________

____________________________________________________

Uzvārds, vārds:_______________________________________

Adrese:______________________________________________

____________________________________________________

____________________________________________________

zip: ____________________________

L A S Ī T Ā J U  B A L S I S

Zvaniet – INESE ZAĶIS
Tālr.: 727-623-4666, e-pasts: rigaven@aol.com

6051A Sun Blvd #604, St. Petersburg, Florida 33715

"Man ir jaunas idejas ceļojumiem. 
Vai Jums arī? Atrakstiet!"

Aizstāvēsim 
Latvijas brīvību!
Par vēlu runāt par pagājušām 

vēlēšanām ASV. Laiks ķerties 
pie darba, lai apstādinātu Reksa 
Tilersona (Rex Tilerson) apstip-
rināšanu par ASV ārlietu mi -
nistru.

Kādēļ? Viņš ir Putina draugs. 
Putins pēdējos gados: 1) iebru-
ka Gruzijā, 2) iebruka Ukrainā, 
3) okupēja Krimu, 4) deva ko -
mandu iejaukties Amerikas vē -
lēšanās. Vai nepietiek? 

Ko darīt? Uzzināt savu se  nā-
toru vārdus un veidu, kā stāties 
sakarā ar viņiem. Lūdziet viņus 
telefoniski, rakstiski vai ar 
e-pastu balsot pret krievu aug-
stākās balvas ārvalstniekiem – 
Draudzības medaļas (Friendship 
Medal) ieguvēja Reksa Tilersona 
apstiprināšu. Jo Latvija var zau-
 dēt brīvību! Rūzvelts atdeva 
Latviju Staļinam, bet Tramps ar 
Reksa palīdzību to var pārdot 
Putinam. 

Es izvēlējos rakstīt īsi. Loģikai 
nav vajadzīgi gari izskaidro-
jumi.

GUNĀRS NEIDERS
Sietlā

Par krustvārdu 
mīklām

Esmu aizrāvusies ar krust-
vārdu mīklu minēšanu, taču 
lielākoties paļaujos uz savām 
zināšanām, reizumis ņemot 
talkā atlantu. Minu arī jūsu 
izdevumā publicētās, taču ar 
ļoti vājiem panākumiem, īpaši 
grūti man veicas ar K. Pētersona 
kunga sastādītajām, kas acīm re-
dzot domātas īpaši erudītiem 
lasītājiem. Un te – īsta Ziem-
svētku dāvana! Lūdzu nodot 
manu īpaši lielo PALDIES 
Daigai Kalns no ASV, jo uz  mi-
nēju visu mīklu, izņemot Lielā 
Ludzas ezera izteku! Jutos tik 
labi – es tomēr neesmu tik zemē 
metama, kā sāka likties...

Laimīgu Jauno gadu un veik-
smi darbā!

SOLVITA AIGARE 
Vecpilī, Durbes novadā, 

Kurzemē

Atgriežoties pie 
publicētā

Neviens taču negrib noliegt 
Ilmāra Bergmaņa ilggadīgo 
darbību, aizstāvot Latvijas un 
citu Baltijas valstu tiesības pret 
Padomijas okupantiem (Laika 
2017. g. 7. – 13. janvāŗa numurā).  
Tikai domāju – nebija vērts 
tērēt veselu Laika puslapu. 
Varēja taču “apcirpt” Bergmaņa 
vēstuli un iespiest tikai daļu no 
viņa pēdējās rindkopas:

“Latvijai un citām Austrum-
eiropas tautām ir jāsadzīvo ar 
Krieviju. Tam vajadzīga savstar-
pēja tirdzniecība un jāpierāda, 
ka tās ir spējīgas sevi aizstāvēt.”  

Lai gan arī Tramps ir runājis 
par sadarbību ar Putina Krieviju 
un apšaubījis NATO lomu, kā 
arī vajadzību aizstāvēt tās da -
lībvalstis – ieskaitot Baltijas val-
stis, kas neesot iemaksājušas 
savus 2 procentus no IKP NATO 
budžetā.  

Nav grūti prognozēt, ko 
Tramps domā ar “sadzīvošanu” 
ar Krieviju: attālināties no 
NATO, atvieglot sankcijas pret 
Krieviju, attīstīt tirdzniecības 
saites, atstāt vietā Krimas anek-
siju un Austrumukrainas reālo 
okupāciju, nemaz nerunājot par 
līdzīgu territorijas piesavinā-
šanu Gruzijā un pavisam aiz  -
mirstot (ja viņš vispār par tām 
kādreiz dzirdējis) Krievijas 
kaimiņvalstu territorijas aplau-
pīšanu Igaunijā, Somijā, Latvijā 
(jā, Abrenē), Japānas ziemeļsalās 
un citur. Tāda “sadzīvošana” diem-
 žēl tagad sagaidāma no prezi-
denta Trampa. Man ir ne  pie ņe-
mams Bergmaņa kunga mierī-
gais akcepts, raugoties uz dar bī-
bām, pret kuŗām viņš ir tik ilgi 
pretojies Aukstā kaŗa laikā. Un 
kā mēs labi atceramies, visa šī 
“kaŗa” laikā ASV kopā ar sa  bied-
rotajiem, ieskaitot citas NATO 
dalībvalstis, ne  atzina Latvijas 
un citu Baltijas valstu aneksiju 
un nepieņēma tirdzniecības 
interešu labā Krie vijas Aus-
trum eiropas ap  spiešanu.

Es negribētu izprasīt kaunu 
no tiem latviešiem, kas balsoja 
par Trampu.  Kauns ir subjektīva 
emocija, kuŗas izjušana vai 
neizjušana maz ko izsaka par 
lietas būtību. (Šaubos, pie mē-
ram,  vai Tramps pats ir kaunu 
kādreiz izjutis.) Tomēr – arī kā 
ASV pilsonim, man ir kauns pa -
saules priekšā, ka mana valsts 
sev ir ievēlējusi šādu prezidentu.

Tiem latviešiem, kas kā Berg-
maņa kungs ilgi darbojušies 
pret Krieviju Latvijas tiesību 
labā, es ieteiktu nepārraut saites 
ar polītiestādēm un masu medi-
jiem un izvilkt aizmirstos pret-
kremļa plakātus no bēniņiem.  
Iespējams, tie drīz būs atkal 
vajadzīgi.

Cieņā
MĀRIS ROZE

NEDĒĻAS 
ANEKDOTI

Svētceļnieks viesojies Lurdā 
un atgriežas mājās, bet muit-
nieki viņu pie robežas aptur un 
prasa apskatīt viņa bagāžu. 
Atvēruši koferi, tie ierauga vai-
rākas pudeles ar caurspīdīgu 
šķidrumu.

„Kas tas?” muitnieks vaicā.
„Svētūdens no Lurdas avota,” 

atbild svētceļnieks.
Muitnieks neticīgi paglūn, 

atveŗ vienu no pudelēm un 
paosta.

„Bet tas taču ir degvīns!”
„Atkal viens brīnums...!”
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MĀRIS
BRANCIS

Ārsts Jānis Liepiņš. 1986. g. Biruta. 1971. g. Haralda Norīša portrets

Atkal piešķirs Lielo mūzikas balvu
Piedalīsimies, balsojot internetā! 

Vērojot mūsu lasītāju paieso 
ieinteresētību Latvijas un ārzemju 
latviešu mūziķu gaitās un sasnie-
gumos, redakcija dara jums zi -
nāmu oficiālo informāciju par 
gada lielākā mūzikālā notikuma – 
Lielās mūzikas balvas ceremo-
niju un pasniegšanu, kas šogad 
notiks 7. martā Latvijas Nacio-
nālajā operā.

Nule, 5. janvārī, Kultūras mi -
nistrijā, īpaši rīkotā prses kon -
ferencē tika paziņoti 2016. gada 
balvas nominanti. Ar tiem iepa-
zīstināja pati kultūras ministre 
Dace Melbārde, pirms tam rak-
sturojot valsts mūzikas dzīvi ko -
pumā. Kā jau ierasts – mums ir 
ar ko lepoties! Šī ir mākslas forma, 
kas nekad neliek vilties un sagādā 
daudz priecīgu mirkļu. Tik daudz, 
ka grūti izvēlēties labākos no 
labākajiem. Lēmēji jeb žūrija ir 
augstas raudzes lietpratēji, to 
vada komponists un Jāzepa Vī -
tola Latvijas mūzikas akadēmijas 
profesors Andris Vecumnieks.

Šogad balvu par Mūža 
ieguldījumu saņems mums jau 
labi iepazītais diriģents Edgars 
Račevskis, kā arī M. Ros tro-
poviča talantīgā skolniece čel-
liste Ellionora Teseļeca, kuŗa 
joprojām audzina jaunos šī stīgu 
instrumenta virtuozus Latvijā. 

Nominantu pulkā koncerti – 
„Vasks un uguns” Siguldas 
koncertzālē „Baltais flīģelis”, kon-
certs „Merkūrijs uz Mēness”, kā 
arī izcilais koncerts  „Mariss Jan-
sons un Raimonds Pauls”, ko 
16. septembrī klausījāmies Lielajā 
ģildē.

Par gada labākā uzveduma 
godu cīnīsies Ērika Ešenvalda 
opera „Iemūrētie” un Šarla 
Guno opera „Fausts”  – abas 
Latvijas Nacionālajā operā un 
baletā, koŗa opera „Neoarctic” 
M. Čechova Rīgas krievu teātrī.

Gada jaunā mākslinieka titu-
lam izraudzīti čellists Kristaps 

Bergs, pianists Daumants Lie -
piņš, dziedātāja Laura Teivāne.

Nominācijā Gada jaundarbs 
izvirzīti – Juŗa Karlsona Kon-
certs čellam, klavierēm, sita-
minstrumentiem un orķestrim; 
Kristapa Pētersona simfonija 
lielam orķestrim „Miegs”; Ma -
rinas Gribinčikas „Laika spē-
les” astoņiem čelliem un sitam-
instrumentiem.

Par izcilu sniegumu kamer-
mūzikā izvirzīti

TrioART-I-SHOCK,
Inga Kalna un Diāna Ketlere 

koncertā „Rudens kamer mū-
zikas festivāls. Ingas Kalnas 
solokoncerts” un Georgs 
Sarkisjans.

Kas būs gada mūziķis?
Dziedātājs Jānis Apeinis,
vijolniece Ieva Bindare vai
pianists Reinis Zariņš?

Par izcilu sniegumu gada 
gaŗumā  izvirzīti – LNO koris, 
diriģents Aigars Meri, Latvijas 
Radio bigbends, vadītājs Māris 
Briežkalns, vai vokālā grupa 
SCHOLA CANTORUM RIGA.

Lielās mūzikas balvas 2016 
pub  likas simpatiju balsojums 
por  tālā DELFI sāksies 2017. ga -
da 7. februārī un beigsies 3. mar -
tā. Publikas simpatiju balvu 
pasniegs Lielās mūzikas balvas 
2016 svinīgajā ceremonijā, kuru 
tiešraidē atspoguļos Latvijas 
Televīzija 1. kanāls un Latvijas 
Radio 3 „Klasika”.

Lielā mūzikas balva (LMB) ir 
augstākais Latvijas valsts apbal-
vojums mūzikā, un šogad tā 
tiks pasniegta 23. reizi. 1993. 
gadā Latvijas Republikas Kul -
tūras ministrija pēc toreizējā 
kultū ras ministra Raimonda 
Paula ie  ce res pieņēma lēmumu 
ik gadu izcilākos sniegumus 
mūsu valsts mūzikas dzīvē 
godināt ar spe  ciālu balvu.Ellionora Teseļeca

Edgars Račvskis

Ar Felicitas Pauļukas (1925-
2014) pasteļu un zīmējumu iz -
stādi Latvijas Nacionālais mākslas 
mūzejs (LNMM) atklāj izstāžu 
ciklu „Paaudze”, uzmanību veltot 
20.gs. otrās puses mākslai.

„Cikla programma, kas reali-
zēsies no 2016. līdz 2020. gadam 
LNMM galvenās ēkas 4. stāva 
izstāžu zālē, iekļauj atsevišķas 
ekspozicijas, veltītas tādām ievē-
rojamām Latvijas mākslas per so-
nībām kā Daina Riņķe, Henrijs 
Klēbahs, Līvija Endzelīna, Gu  nārs 
Cilītis, Rita Valnere, Aleksandrs 

Latviešu mākslas zelta klasika –
Felicita Pauļuka

ne Rūsiņš Rozīte nepiedzima pir-
 mās Latvijas brīvvalsts laikā, bet 
gan četrdesmito gadu sākumā – 
attiecīgi 1941. un 1943. gadā. Līdz 
ar to viņu ienākšana mākslā aiz -
sākās gadus desmit vēlāk nekā pā -
rējiem nosauktajiem – abi pirmo 
reizi piedalījās izstādē 1966. gadā, 
tātad desmit gadus pēc jauno māk-
 slinieku pirmās izstādes, kad „pir-
mās kaujas par sevis pieteikšanu 
un pastāvēšanu bija jau izcīnītas”. 
Taču, vienalga, šī ierosme atce rē-
ties māksliniekus, kuŗus mūzejs 
līdz šim reti bija atcerējies, ir lie-

kuŗa daudz strādājusi savā gaŗajā 
radošajā mūžā, ir gaužām par 
mazu. Tādēļ skatī tājs, kuŗš, pie-
mē ram, nav lasījis 1986. gadā iz -
doto grāmatu par gleznotāju, gūst 
tikai virspusēju ieskatu viņas daiļ-
radē. Taču viņa nav „fona autore”, 
tieši Felicita Pauļuka savulaik 
reabilitēja pa  s teļglezniecības tech -
niku un pa  cēla to vienā līmenī ar 
eļļas glez niecību. Tajā pašā laikā 
viņa bija viena no lieliskākajām 
portre tis tēm. Tiesa, māksliniece 
gan no sevis, gan no citiem pa  ģē-
rēja visaugstākās profesionālisma 

atrada modelim tipisku pozu jeb 
kompoziciju, bieži vien ekstra-
vagantu, neparastu, taču rak stu-
rojošu. Rakstnieka un ārsta Jāņa 
Liepiņa portretējumā uzsvērts 
viņa it kā izstīdzējušais augums, 
lielās acis un rokas savdabīgā 
žestā. Aktrise Lilita Bērziņa at -
tēlota kā sabiedrības hierarhijā 
augstu stāvoša dāma, taču netiek 
noslēptas viņas cilvēciskās sāpes, 
kas paslēptas aiz ārējā spožuma. 
To lieliski parāda brūnās samta 
kleitas materiālitāte, tonālā ni  an-
sētība – Felicita Pauļuka krāsu 

personība prevalē pār ju   tek lis-
kumu, kompozicijās izceļot 
Žannas, Birutas vai kādas citas 
modeles emocionālo dzīvi.

Citā telpā skatam paveras Fe -
licitas Pauļukas zīmējumi. Tie 
izstādēs ļoti sen nav rādīti, tādēļ 
pat vecāka gadagājuma skatī tā-
jiem tie var būt pārsteigums. 
Agrākais darbs datēts ar 1953. gadu, 
bet lielākā daļa tapusi 60.-70.
gados. Šie portreti darināti ogles 
zīmējuma technikā, atrodot mo -
delim raksturīgu izteiksmi, galvas 
vai pusfigūras iekom ponē jumu 

Stankēvičs, Rūsiņš Rozīte un Gu -
nārs Krollis,” raksta šīs programmas 
autore Elita Ansone, uzsverot, ka 
„tā ir mākslinieku paaudze, kas 
piedzima Latvijas brīvvalsts laikā 
20. gadsimta 20.–30. gados un pie -
dzīvoja dramatiskus laikmeta 
griežus”.

Starp nosauktajiem māksli nie-
kiem diemžēl ne Daina Riņķe, 

liska. Kā redzams, šo autoru, pat 
Ritas Valneres vai Gunāra Kroļļa 
nopietnāku daiļrades iz  pētījumu 
plašākā izstādē tik ātri nesa-
gaidīsim.

Tātad šo parādi sāk Felicita Pau -
ļuka, kam atvēlētas telpas LNMM 
galvenās ēkas 4. stāvā. Tās pla tī-
bas ziņā nav visai lielas, kas tādai 
māksliniecei kā Felicita Pauļuka, 

prasības, viņa bija izteikta reāliste.
Viņu īpaši interesēja cilvēks, 

un darbos atklāta personība, 
iekšējā garīgā un emocionālā 
pasauli. Uzmanības centrā bija 
radošas personības – aktieŗi, 
rakstnieki, dzejnieki. Izstādes 
kurātore Valda Knāviņa izvē-
lējusies nedaudzus, bet zīmīgus 
portretus. Felicita Pauļuka allaž 

ziedā vienmēr ir bijusi izsmal-
cināta, lai ko viņa gleznotu vai 
zīmētu. 

Ceturtajā stāvā ir vēl divas 
nelielas telpas, vienā no tām 
sakoncentrēti sieviešu akti, otrā 
– ogles zīmējumi. 

Sieviešu kailķermeņi māksli-
nieces interpretācijā nav tikai 
sievišķības simbols. Šajos aktos 

lapā. Tie ir izcili meistardarbi. 
Tos uzlūkojot, gribas teikt, ka, 
piemēram, grafiķi Arturs Apinis 
vai Aleksandrs Junkers mūsu 
priekšā nostājas kā dzīvi. 

Pasteļgleznotāja Felicita Pau-
ļuka pieder pie latviešu mākslas 
klasiskas. Ar viņu atkal sastapties 
ir neizsakāma garīga un emo-
cionāla bauda.
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Te pasaules gals mūs neskars

OJĀRS CELLE
VĒROSIM, KAS NOTIKS

Pēc Donalda Trampa inaugu-
rācijas sākas amatieŗu valdīšanas 
gads. Lai arī cik sekmīgi katrs 
savā dzīvē ir bijuši visi tie, kas 
tagad kļuvuši valstij atbildīgo 
amatu iesācēji, viņu pieredze un 
profesionālisms, izņemot dažus 
indivīdus, vāji savienojams ar 
jaunajiem pienākumiem, uzņe-
mo ties valsts vadības amatus. 
Līdz ar to viņi, pildot savus ama-
tus, vismaz iesākumā būs ama-
tieŗi. Tā kā tas līdz šim modernajā 
ASV vēsturē nav vēl piedzīvots, 
mēs varam tikai iedomāties un 
minēt, kas notiks nākamajos mē -
nešos, ko sagaidīsim no šiem vi -
sumā nesagatavotajiem, jauniz-
ceptajiem valstsvīriem.

Iegaumēsim, ka ļoti daudzi 
zi nīgi kritiķi sprieda, ka pats 
„Tramps nav ne emocionāli, ne 
praktiski piemērots valsts prezi-
denta amatam.” Tagad viņš šo amatu 
uzņemas uz četriem ga  diem.

Pasaule ir pieradusi, ka Ame-
riku ir vadījuši profesionāli kar-
jēristi. Tādu, protams, valstī ne -
trūkst arī tagad, bet vai viņi tiks 
uzklausīti? Vai vispār kāds viņu 
padomu meklēs? Pagaidām ne -
kas neliecina, ka “jaunajai ko  man-
dai” būtu nopietnas paškritikas 
pārpilnība; līdz šim ir krietni 
vien un dažādos veidos un iz  -
pausmēs bijis redzams valstiskas 
nopietnības trūkums kā jaunā 
prezidenta, tā daudzu viņa līdz-
darbinieku lokā.

Kas notiks ar līdz šim stabilo 
ASV ārpolitiku, ar dažādām sais-
tībām, ko valsts ir uzņēmusies un 
par ko tā ir starptautiski atbildīga? 
Mēs esam gandrīz pilnīgā neziņā 
par prezidenta politiskajām no -
stād nēm. Ar Trampa inaugurā ciju 
sākas periods, ko var izteikt vienā 
jautājumā, – Kas tagad notiks?

Šāda neziņa agrāk nekad nav 
bijusi tik aktuāla, jo visi iepriek-
šējie prezidenti vēlēšanu kam pa ņā 
jau pirms ievēlēšanas ir izteikušies 
par savām iecerēm un nolūkiem. 
No Trampa teiktā grūti spriest, 
kas slēpjas aiz dažādām tukšajām 
frazēm un bieži nenopietniem ap -
galvojumiem. Pats ievēlētais pre-
 zidents savu amatu ieguvis ar 
novecojušās štatu delegātu skai-
tīšanas sistēmu, t.s. elektorālo 
ko  ledžu, bet tautas nobalsojumā 
(kas diemžēl konstitucionāli ne -
skaitās) Hilarija Klintone ieguva 
ap 3 miljonu balsu vairāk nekā 
Donalds Tramps. Nekad agrāk 
ASV prezidenta vēlēšanu vēsturē 
nav uzvarējis cilvēks, kas savam 
konkurentam ir zaudējis par tik 
lielu balsu skaitu. Trampa argu-
ments, ka šīs balsis droši vien 
bijušas viltotas, ka tās nodevuši 
nekvalificēti balsotāji vai sistēma 
bijusi negodīga, nevienu nopiet-
nu vērotāju nepārliecināja.

Te nu mēs visi stāvam un 
norūpējušies gaidām, kas notiks 
tālāk, kad visi šie amatieŗi sāks 
rīkoties. Taču vēl ir cerība, ka 

republikāņu vadītais kongress 
parūpēsies, lai valsts vadība ne -
no brauktu no sliedēm, neizraisītu 
nejēdzīgas situācijas jau tuvāka-
jos mēnešos.

Pēdējos gados pasaulē vēro-
jama daudzviet izraisījusies ra  di-
kalizācija, sabiedrības vairākuma 
jeb šķietamā vairākuma tendence 
ar dramatiskiem izlēcieniem mai   -
nīt ierasto pasaules kārtību, kāda 
izveidojusies laika gaitā.

Pirmais spilgtākais izlēciens 
nāca no Putina Krievijas, tai 
okupējot Krimu un sākot pseido 
kaŗu ar Ukrainu. Musulmāniskās 
pasaules radikālās pārmaiņas un 
konflikti Āfrikā un Āzijā nesta-
bilitāti pavairoja. Sākās cilšu un 
tautu kaŗi, kuŗu izraisīšanā lielā 
mērā kalpoja Džordža Buša sāk-
tais kaŗš Irakā. Tagad rinda val-
stu gan Āzijā, gan Āfrikā un pat 
Dienvidamerikā ir nonākušas 
ļoti nestabilās situācijās. Visam 
tam punktu pielika Lielbritanijas 
izstāšanās no Eiropas Savienības, 
kas gan procesuāli vēl nav pat 
iesākusies.

Iedzīvotāju skaits pasaulē aug 
par 80 miljoniem gadā. Gandrīz 
piektā daļa no vairāk nekā 7,4 mil -
jardiem pasaules iedzīvotāju nav 
pietiekami paēduši, bet pasaule 
turpina pārpildīties ar cilvēkiem. 
Kopš 1804. gada, kad pasaulē sa -
skaitīja vienu miljardu cilvēku, 
vajadzēja paiet 123 gadiem, līdz 
iedzīvotāju skaits dubultojās. Tas 

sasniedza 4 miljardus 70 gadu 
laikā, bet 50 gadu laikā tas atkal 
dubultosies līdz 8 miljardiem. 
Visi mūsu planētas resursi tiek 
arvien ātrāk un ātrāk izlietoti. 
Iedzīvotāju skaits jau sen ir pār -
sniedzis iespējas visiem sagādāt 
ciešamu dzīvi. Pēdējo gadu tautu 
staigāšana, tiem laužoties uz tu -
rī gām, labi organizētām civili zā-
cijām, ir sākuma brīdinājums nā -
kotnes ļaužu traģiskajiem plū-
diem labākas dzīves meklējumos. 
Tikai steidzīgi ieviesta dzimstības 
kontrole Āzijā, Āfrikā un daļēji 
arī Dienvid unVidus Amerikā 
var novērst tālāko traģēdiju.

Ir jau smieklīgi runāt par pār-
populāciju, kamēr Latvijā iedzī-
votāju skaits samazinās par 10 un 
vairāk tūkstošiem gadā. Mūsu 
valsts arī cieš no neizdarīgas un 
nolaidīgas pārvaldīšanas. Tāpēc 
turpinās bezdarbs un zems dzīves 
standarts, kas veicina izceļošanu. 
Dzimstības un mirstības statisti-
ka pēdējos gados norāda, ka 
latviešu tauta vairs, vismaz uz 
kādu laiku, neizmirs, jo kā 2014., 
tā 2015. gadā latviešu dzimstība 
bija apmēram vienlīdzīga ar 
mirstību, un arī 2016. gadā bija 
tāpat. Taču tauta zaudē tos 
tūkstošus, kuŗi pamet Latviju 
labākas dzīves meklējumos.

Jaunais gads, iespējams, būs 
rosīgāks nekā aizgājušais. Ja 
Tramps strauji uzlabos attiecības 
ar Krieviju un atcels esošās 

saimnieciskās sankcijas pret to, 
daudz iegūs Latvijas tirgotāji, 
uzlabosies arī transits. No ES 
ieplūdīs daudz vairāk atbalsta 
līdzekļu, kas arī pozitīvi iespai -
dos dzīvi šeit.

Neziņa par ASV ārpolitiku 
“Trampa ērā” atstāj ārpolitiskos 
jautājumus pašlaik nenoteiktībā. 
Taču pārāk radikālas pārmaiņas 
neļaus izraisīt konservatīvais re -
publikāņu kontrolētais Kongress, 
kas nebūt nav noskaņots labvēlīgi 
pret Putina Krieviju un tāpēc 
pretosies jebkādai “brāļošanās” 
polītikai ar to.

Latviešu globālajā polītikā tur -
pināsies parastā rosīšanās, to vēl 
papildinās gatavošanās plaši no -
svinēt Latvijas valsts simtgadu 
jubileju. Pirmie simts gadi jau 
katrai valstij ir nostabilizēšanās 
un saliedēšanās laiks. Tas Latvijai 
daudzus gadu desmitus bija bru-
tāli pārtraukts. Tagad notiek 
iecirsto brūču dziedēšanas pro-
cess. Latvieši ir viena no tām ne -
daudzajām tautām, kas 20. gad -
simtu var uzskatīt tikai par iz -
dzīvošanas laiku. Arī jaunais gad -
simts vēl nav piepildījis lielāko 
daļu no tautas cerībām. Tomēr 
mēs atkopjamies, kaut lēnām, 
bet noteikti. Varam tikai cerēt, ka 
nākošie gadu desmiti arī būs 
mums labvēlīgi, otro neatkarības 
gadsimtu iesākot un turpinot. 
Lai pasaules posts un nelaimes 
līdz mums neaizsniedzas!

Vai kaut kā pietrūka?
Gada „izcilākais” notikums 

bija Amerikas prezidenta vēlē-
šanas.Varētu pat teikt, ka viss 
gads bija viena liela kampaņa. 
Sporta pasaulē ir teiciens, ka 
katrs sitiens vai metiens kādu 
iepriecina vai kādu apbēdina. 
Parasti tā ir arī ar vēlēšanām. 
Ne šoreiz. Jau priekšvēlēšanas 
liecināja, ka šīs būs agrāk ne -
pieredzētas vēlēšanas. Kandi-
dāti bija cītīgi studējuši Oks-
fordas un Webster vārdnīcas, lai 
atrastu daiļākos vārdus, kā rak-
sturot savus konkurentus. Paši 
kandidāti ļoti kautrējās runāt 
par saviem panākumiem un 
sasniegumiem. Te vieta bija 
slavenajai Amerikas presei, lai 
pateiktu to, ko paši kandidāti 
par sevi negribēja teikt. Visa 
pasaule varēja vērot Amerikas 
televīzijas un drukātās preses 
bezpartejiskumu, lai no tā mā -
cītos. Tā bija laba viela arī 
topošajiem žurnālistiem. Abas 
kampaņas taupīgi rīkojās ar 
saziedoto naudu, lai pierādītu, 
ka nauda nav tas, kas izšķiŗ 
vēlēšanu rezultātus. Debatēs 
kandidāti izrādija neparastu 
pieklājību. Vienā gadījumā pat 
apmainījās rožu pušķiem ar 
rūpīgi nogrieztiem dzeloņiem. 
Demonstrācijās cits citam tik 
jūsmīgi sita uz pleca, ka dažs 

TAS TAD NU GAN
BIJA GADS!
bija jānogādā slimnīcā. Vai tik 
sirsnīgi apkampās, ka vairāki 
dabūja zilu aci. Vēlēšanu dienā 
bija prieks vērot, kā vecāki ar 
pieaugušajiem bērniem roku 
rokā gāja nodot savas balsis par 
kopējo kandidātu. Sajūsmā par 
rezultātiem bija lielo Amerikas 
universitāšu prezidenti un pro-
fesori – beidzot izpaudusies ilgi 
gaidītā uzskatu dažādība! Holi-
vudas zvaigznes bija nobažīju-
šās, ka būs jāpamet Amerika, 
bet tagad priecājas, ka varēs 
palikt Amerikā un ražot augst-
vērtīgas filmas. Viņi nolēmuši 
kopīgi ar kaŗa flotes kuģi doties 
uz amatā ievešanu. Arī latviešu 
ģimenēs un sabiedrībā var ma -
nīt lielu saprašanos. Šādā no -
skaņā rezultāti jau nav tas gal-
venais. Daži par sava pretinieka 
uzvaru aiz prieka apraudājās. 
Kā jau tas demokratijās ir pa  rasts, 
zaudētāju nav. Arī pēc sīviem 
cīniņiem, beigās visi sadodas 
rokās kā uzvarētāji. Tas ir demo-
kratijas stiprums. Kas notiks 
tālāk, nav vecā gada atbildība.

 Vecais – 2016. gads ir savas 
366 dienas godam nokalpojis. 
Ja nu kaut kā pietrūka, tad tas 
bija humors. Cilvēkam ir ļoti 
veselīgi šad un tad pasmieties. 
Jo biežāk, jo labāk. Veselības 
labad.Tas lai ir vēlējums Jaunajā 
gadā: „Vairāk humora!”

JĀNIS BOLIS,
no Belīzas džungļiem

Ja Šekspīrs šodien rakstītu, viņš 
noteikti brīdinātu nevis par 
marta, bet gan par janvāra īdām. 
Kā jau kopš pagājušā gada no -
vembŗa visa pasaule zina, neie-
do mājamais notika, un 20. jan-
vārī Putina mīlētājs Tramps kļūs 
par ASV prezidentu. Nav brī -
nums, ka daudzi, kā Latvijā, tā 
ASV, sagaida pastardienu. 

Nebūs jau pirmā reize, kad tiek 
gaidīta pastardiena. Nosterda -
mus pastardienu pareģoja 1999. 
gadā, bet populārais ASV evaņ-
ģēlists Džerijs Falvels izvēlējās 
2000. gadu. Slavenais Grigorijs 
Rasputins cerēja uz 2013. gadu. 
Šiem pareģiem, kā arī daudziem 
citiem, netrāpījās. Pasaule kā 
nebeidzas, tā nebeidzas.

Bet katrai lietai jau ir pirmā 
reize. Varbūt Tramps ar saviem 
Twitter burbuļiem būs tik ļoti 
nokaitinājis, ka šoreiz tiešām būs 
beigas. Katrā ziņā, drošs paliek 
drošs. Domāju, ka jāsagatavojas 
un jāspeŗ visi iespējamie soļi, lai 
no potenciālām briesmām iz  vai -
rītos.

Sāku nopietni pētīt internetu, 
un atradu vēl vienu pastardienas 
pareģojumu kas izklausījās tīri 
loģisks. Proti, Belīzā senā maiju 
sabiedrība nāca pie slēdziena, ka 
dzīve pasaulē beigsies 2012. gada 
21. decembrī, jo tai datumā bei -
dzās 5126 gadu gaŗais maiju 
kultūras kalendārs, un – loģiski, 
līdz ar to beigsies arī pasaule. 
Tika domāts, ka zeme tiks iznī-
cināta ar asteroīdu Nibiru vai ar 
kādu citu starpplanētu objektu, 
ārzemnieku invāziju vai super-

novu.
2012. gada 21. decembris at -

nāca un aizgāja, vecais kalendārs 
beidzās, un belīzieši mierīgi 
dzīvoja tālāk. Un, tā kā šodien 
Belizā darbojas jauns kalendārs, 
var tikai cerēt, ka kalendāra 
modernā redakcija jaunā versijā 
iekļāva nacionālu pastardienas 
imūnitāti. Tāpēc labākais gājiens, 
kā varbūt no pastardienas izvai-
rīties, likās nekavējoties braukt 
uz Belīzu un 20. janvāri sagaidīt 
tur! Tā arī darīsim!

Apmetamies Belīzas džungļos 
pie kādas Tobāgo izcelsmes ģi -
menes. Tātad – kopā ar tautie-
šiem. Pa dienu kopā ar konsul-

tantu Eltonu bradājam pa 
džungļiem, cīnāmies ar moskī-
tiem, un meklējam vietu, kur celt 
bunkuru. Lai gūtu architektūras 
iedvesmu, apskatām maiju 
tempļu drupas.

Vakaros kopā ar sirsnīgiem 
Tobago tautiešiem sēžam mēr -
kaķu aplenktā stūrī, dzeŗam 
rumu un gaidām, kas notiks 20. 
janvārī.

Protams, ja starplaikā Putins 
Trampam piedāvā lomu kādā 
prastā krievu reālitātes ekstra va-
ganzā, var gadīties, ka Tramps 
pārceļas uz dzīvi Krievijā un pas-
tardiena tiek novērsta.

Cerēsim!

Gaidām Trampa Pastardienu
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Visi skolas bērni ludziņas izrādē piedalījās ar prieku

Uz skatuves dejas solī izgāja ikviens, pat visnegribīgākais skolēns

Kurš var pretoties Ziemsvētku vecīša aicinājumam!

Katram tiek pa dāvanai

Bostonā svin Valstssvētkus
Dievs, svētī Latviju:
Zemi, cilvēkus, valodu,
Dziesmu un ticību,
Godaprātu un darba tikumu;
uzturi mūs dzīvus.
Dari mūs brīvus – 
Garā un pateicībā,
Cilvēka vārda cienīgus
Latviešus
Tēvzemē un pasaulē.
/V.Toma/

Šogad Latvijas Valsts neatka-
rības pasludināšanas svinību 
diena, 13. novembris, bija sau -
laina un gaiša, varbūt mazliet 
klusāka un iekšēji nospriegotāka 
nekā citus gadus, pēc tikko pa -
gājušajām Amerikas prezidenta 
vēlēšanām.

Tādēļ jo īpaši izskanēja Veltas 
Tomas dzejas rindas Krisītes 
Skares lasījumā svētku svinīgajā 
daļā. Tās liek mūsu skatu vērst 

uz iekšu – sevī, dziļumā. Tās 
liek atskārst un uzturēt mūsu 
svarīgākās vērtības caur patei-
cību, godaprātu un tikumu.

Svētku svinību rīkošanā spē-
kus saliedēja Bostonas Trimdas 
draudze un tās Dāmu saime, 
Bostonas latviešu skola, Latviskā 
mantojuma fonds, Amerikas 
latviešu tautiskā apvienība, 
Daugavas 8. skautu un Sau les-
kalna 7. gaidu vienības, Jau n-
anglijas Baltijas apvienība un 
Baltijas simtgadu svinību 
komiteja.

Šī svinīgā pēcpusdiena iesākās 
ar skautu un gaidu vienību 
karogu ienešanu, ASV himnu, 
Latvijas himnu “Dievs, svētī 
Latviju!” un Latvijas Valsts pre -
zidenta Raimonda Vējoņa vi -
deo uzrunu. Bostonas latviešu 
skolas apsveikums Latvijas 
dzimšanas dienā bija uzticēts 
BLS 7. klases audzēknēm Ani-

kai Grinbergai, Miai Lee, Silvijai 
Gravai un Zīlei Puriņai 
(audzinātājas Valda Grinbergs 
un Renāte Kenney), kuŗas go -
dam norunāja Rūdolfa Blau-
maņa dzejoli “Tālavas taurē tājs”.

Bija ieradušies arī ciemiņi – 
mūsu baltiešu tautu kaimiņi – 
lietuviete Rima Girniuviene un 
igaunis Jaak Vilms. Apsveikumu 
teica arī Jaunanglijas Baltijas 
apvienības priekšsēde, flautiste 
Ilona Kudiņa. I. Kudiņai šie bija 
īpaši svētki, jo viņa tika apbal-
vota gan ar Amerikas latviešu 
apvienības(ALA) Atzinības rak-
stu par īpašiem sasniegumiem 
un par lieliem panākumiem 
mūzikas nozarē, populārizējot 
latviešu mūziku un kultūru 
ASV, gan ar Latviskā mantoju-
ma fonda (LMF) Oskara balvu.

Daudzpusīgi apdāvinātā mū -
ziķe Bostonas latviešu vidē ir 
iemīļota un gaidīta flautiste jau 

daudzus gadus, bet pēdējo gadu 
viņa ir uzņēmusies arī ērģel-
nieces pienākumus Bostonas 
Trimdas draudzē un ar savu 
klavieŗspēli papildina dažādus 
pasākumus.

ALAs Atzinības rakstu saņē -
ma arī mūsu cienījamais Juris 
Raudseps par daudzu gadu 
sabiedrisku darbu, par Sa  bied-
riskā kalendāra izdošanu un par 
darbu LMF padomē.

Oficiālā daļa beidzās ar skais-
to J.Mediņa koŗa dziesmu “Tev 
mūžam dzīvot, Latvija!” un 
karogu iznešanu, bet mūsu 
svētki turpinājās, jo ar lielām 
gaidām un sajūsmas aplausiem 
uz skatuves aicinājām folkloras 
grupu “Iļģi” no Latvijas.

Tas bija neaizmirstams un 
vārdos neizsakāms prieks un 
bauda redzēt “Iļģus”, dzirdēt 
“Iļģus”, apskaut “Iļģus”, diet un 
smiet, un svīst “Iļģu” mūzikas 

pavadījumā, un paklausīt Ilgas 
Reiznieces enerģētiski pie  pil-
dītajai, bet absolūti rāmajai bal-
sij, deju soļus koriģējot. Iedves-
mojoši un fascinējoši.

Šajā pēcpusdienā daudzi no 
dejotājiem atcerējās vecos, labos 
laikus, kad Bostonas draudzes 
namā bijis deju kolektīvs!

Kā grupas biografijā teikts: 
“”Iļģu” mūzikā valdošais no -
skaņu spektrs variē no suģes tē-
joša miera, kas dod spēku likt 
bēdu zem akmeņa, līdz neval-
dāmā dzīvespriekā dzirkstošai 
vitalitātei: viena rada, uztur 
otru, tās ir divas viena otrai 
neatšķeļamas puses, bez kuŗām 
nevar pastāvēt veselums – dzīve, 
kuŗas mūžseno kārtību aplie-
cina “Iļģu” skaņu māksla.”

Katra šāda reize atved Latviju 
pie mums, pasaulē, un aizved 
mūs uz mirkli mājās.

Tā vien šķiet, ka Dabas māte 
bija ieklausījusies Bostonas lat-
viešu koŗa un draugu Ziemsvētku 
koncertā “Apsnigsim” 15. decem-
bŗa vakarā un mēģināja šo mūsu 
vēlmi piepildīt! Sestdienas rītā 
Bostonas latviešu skolas eglīte 
bija jāpārceļ uz krietni vēlāku 
stundu, jo tuvajā apkārtnē bijām 

Kā mēs nosvinējām Ziemsvētkus
Pulcējāmies skolas zālē, kur 

BLS pārzine Agnese Linarts uz  ru-
 nāja svētku publiku un aici nāja 
uz kopīgu Ziemsvētku dziesmas 
“Ak, tu priecīga” dziedāšanu. (Šī 
populārā dziesma balstīta uz si  cī-
liešu jūrnieku dziesmas meldijas 
ar J.D.Falka vārdiem, ko latviski 
atdzejojis mācītājs K. Ulmanis.) 

Dinberga. Ludziņā tika iesaistīti 
visi skolas bērni, un visi piedalījās 
ar lielu prieku un entuziasmu. 
Paldies skolotājai Mārai Bolis, 
kuŗai izdevās ieinteresēt katru, 
pat visnegribīgāko skolēnu, iziet 
uz skatuves dejas solī, un mūzikas 
skolotājai Krisītei Skarei, kuŗa sa -
rūpēja lugas mūzikālo mate iālu. 

brīvdienu laiku, kopā ar draugiem 
un radiem.) Un to lielāko lugas 
kopā salikšanas darbu šoreiz ar 
lielu optimismu un neizsīkstošu 
enerģiju veica Valda Grinbergs, 
par ko viņai milzumlielais paldies 
no visas skolas saimes.

Pēc izrādes sekoja starpbrīdis; 
pēc tam sanācām atkal kopā, lai 
dziedātu populāro amerikāņu ēr -
ģelnieka un komponista Dž. L.Pīr-
ponta dziesmu “Zvaniņš skan” ar 
A. Krūkļa vārdiem un aicinātu 
iekšā Ziemsvētku vecīti pa mūsu 

atlīdzināja ar jauku dāvanu.Uz 
skatuves tika aicināti arī paši ma -
 zākie skolas bērniņi – “Pīlēni”, kuŗi 
mums šogad ir 8, un ciemiņu bērni.

Pēc ciemošanās pavadījām Ziem-
 svētku vecīti un aicinājām, lai 
nākamgad noteikti brauc atkal.

Latviešu Fonda pārstāves Re  nāte 
Kenney un Valda Grinbergs izlo-
zēja Latviešu Fonda balvu, to sa -
ņēma Gunta Eglītis. Visi ienā kumi 
no LF rīkotās izlozes tika ziedoti BLS.

Pēc svinīgā sarīkojuma gan 
svētku organizatori, gan dalīb-

apsniguši ar biezu, skaistu sniega 
villaini un katram no mums bija 
jāpiepūlas gan fiziski, gan garīgi, 
lai tiktu līdz skolai. Prieks, ka 
bijām ieradušies tik kuplā skaitā, 
par spīti laika apstākļiem.

Pēc dziesmas sekoja Ziemsvētku 
uzvedums “Ziemassvētku dziesma” 
pēc Č. Dikensa stāsta motīviem, 
materiālu bija sagatavojusi Renāte 
Kenney ar dēlu Niku Kenney. 
Scēnografiju veidoja Kristīne 

(Vēlos piebilst, ka interesantais 
tautasdziesmas kanons “Kas tur 
rībina” tika dungots un izdejots 
ar kustībām ne vienu vien reizi 
gan skolā, ārpus mēģinājuma lai-
kiem, gan – mājās pa Ziemsvētku 

namdurvīm. Ziemsvētku vecītis 
ieradās diezgan laicīgi, drusku 
noguris, bet izrādījās ar ļoti labu 
humora izjūtu, neskatoties uz laika 
apstākļiem un milzīgo slodzi Ziem-
 svētku laikā. Iekārtojies blakus 
skaistajai svētku eglei, Vecītis aici-
nāja katru klasi uz skatuves, lai 
iepazītos ar skolēniem un klau sī-
 tos viņu priekšnesumos, kurus dāsni 

nieki, gan viesi tika aicināti pie 
bagātīgi klāta Ziemsvētku mie-
lasta, kuŗu dāsni bija sarūpējuši 
BLS vecāki.

Un, kā vienmēr, jauki pavadījām 
laiku ar tuviem un mīļiem cilvē-
kiem, vēlot viens otram priecīgus 
Ziemsvētkus un laimīgu Jauno gadu.

Materiālu sakopoja
AGITA ARISTA
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(Turpināts 7. lpp.)

LATVIEŠI CEĻO

INGUNA OZOLA

Mūzika skan pagalmos un ielās

Architektūra un ikdiena

Kubas nākotne Pie lētā taksīša Havannā

“Ja Kuba būtu grāmata, tā 
būtu Džeimsa Džoisa „Uliss” 
(James Joyce “Ulysses”): biezām 
kārtām, grūti izprotama, parasti 
pārprasta, bet pāri visam – 
klasika.” (no Lonely Planet: 
Cuba 8.izdevuma, 2015)

Kuba mums ar dzīvesdraugu 
Pēteri līdz šim bijusi tāda kā 
liela, nesaprotama, bet tajā pašā 
laikā pievilcīga mistērija. Ne -
saprotama tāpēc, ka esam iera-
duši dzīvot citādi, nekā dzīvo 
kubieši. Pievilcīga, jo tiešām 
vēlamies izzināt, kā tur cilvēki 
dzīvo, ko viņi domā un kādi ir 
viņu sapņi.

Pirms pāris mēnešiem, pēc 
gaŗākas sarunas ar kādu ceļi-
nieci, kas tikko bija atgriezu sies 
no noslēpumainās salas sajūs-
mināta, iespaidu pilna un iein-
teresēta izzināt vairāk, nolē-
mām – jā, nu ir mūsu kārta. 
Esam gatavi pētīt, mācīties un 
izjust visu, ko vien var septiņu 
dienu un trīs ostu kuģa ceļojuma 
laikā. Tā nu ar Ineses Zaķis 
laipno gādību dodamies ceļā. 
Kuba ir tepat, tikai 90 jūdzes no 
ASV dienvidgala, bet tā sķiet 
tik tāla, tāla....

Esam pateicīgi kuģa Fathom 
Adonia gīdiem un personālam 
par ļoti izsmeļošo Kubai, tās 
vēsturei un kultūrai veltīto filmu 
un priekšlasījumu programmu. 
Pēc pāris dienām uz kuģa jau 
jūtamies gudrāki. Četrās dienās 
trīs pilsētas (Santiago de Cuba, 
Cienfuegos un La Habana) 
iekrāso mūsu iespaidus ļoti 
spilgtus. Te daži no tiem.

Cilvēki
Pirmais iespaids – ļoti no -

pietni, disciplinēti ļaudis, kas 
maz smaida. Katrā pilsētā, ejot 
cauri pasu kontrolei un muitas 
ierēdņu kabīnītēm, sacentāmies 
– kuŗam no mums izdosies 
uzplaucēt smaidu šo oficiālo 
cilvēku sejās. „Labrīt” vai „pal-
dies”, pat spāniski teikts, ne -
deva nekādus rezultātus. Bei-
dzot tikai Pēteŗa sirsnīgi dzie -
dātā La Paloma, sevišķi vārdi 
„Kad es atstāju Havanu, mīļais 
Dievs...” vai mani diezgan ne -
veiklie mēģinājumi pajokot 
spāņu valodā dažas reizes 
„iedarbojās”. Bet tā ir tikai 
oficiālā daļa un pirmais 
iespaids.

Cilvēki, ko satikām Kubā, bija 
krāsaini, skaisti, interesanti un 
smaidīgi. Lielākā daļa no gīdiem 
bija atvērti sarunām, labprāt 
dalījās ar saviem dzīvesstāstiem, 
sapņiem un Kubas reālitāti. Bija 
arī „vecās skolas” pārstāvji, kas 
izvairījās no viņu oficiālajā 
programmā neiekļautiem jau-
tājumiem un sarunām. 

Nekur neredzējām ne cilvē-
kus ar lieko svaru (populārākais 
pārvietošanās veids – kājām), 
ne ubagus uz ielu stūriem. Iepa-
zināmies un runājām ar ku -
biešiem, kas ir izglītoti, pieklā-
jīgi, organizēti un profesionāli. 
Viņi lepojas ar savu zemi, 

Kuba: iespaidi, pārdomas
neņemot vērā to, ka tur vidējā 
alga ir 20-30 USD mēnesī, 
cilvēkiem trūkst daudz ikdienā 
nepieciešamu lietu – šampūna, 
ziepju, tualetes papīra utt., un 
pārtika ir problēma. Apgrozībā 
ir divu veidu nauda: viena – 
ārzemniekiem domātā, tikai 
pašā Kubā konvertējamā valūta 
(1 CUC = apmēram 1 USD), un 
otra – vietējiem domātie peso 
(1 CUC = 25 peso). Vietējie 
peso tiek izmantoti tikai pār-
tikai un pašām vienkāršākajām 
lētajām precēm. Visam pārējam 
vajadzīga ārzemniekiem do -
mātā valūta, un cenas neatpa -
liek no ASV cenām. Nepār-
baudīta informācija: pēc mūsu 
gīda Yordan teiktā, katru gadu 
Kubu pamet apmēram 80 000 
cilvēku, kas ir tikpat, cik katru 
gadu aiziet Aizsaulē. Pēc jau 
iepriekš citētās Lonely Planet 
izdevumā publicētās infor mā-
cijas, kopš 1959. gada Kubu ir 
atstājusi 1/5 daļa no tās iedzī-
votājiem. Interesanta statistika, 
kas atstāj iespaidu uz ikvienu 
no salā dzīvojošajiem 11 mil-
joniem. Iespaids varētu būt ļoti 
daudzpusīgs – materiāla palī-
dzība no tiem, kas nonākuši 
labākā financiālā situācijā ASV 
vai citur pasaulē, kā arī sapņi un 
nebeidzami, bieži arī neveik-
smīgi plāni nokļūt lielajā dolaru 
zemē ASV. Pēc tam, kad bija 
pārvarēta pirmā mirkļa neveik-
lība un valodas barjera, izjutu 
ļoti lielu jaunāko kubiešu in -
teresi par to, kāda ir amerikāņu 
dzīve. Viena no gīdēm, uzzi-
nājusi, ka dzīvoju Floridā, ļoti 
lūdza, lai aprakstu Disney World 
Orlando. Tas bija man praktiski 
neizpildāms uzdevums, jo ne -
kas, ko redzēju Kubā, nebija 
nekādā veidā noderīgs salī dzi-
nāšanai ar Disneja komer-
cializēto, neīsto plastmasas pa -
saku pasauli. Vidusmēra ku -
bietim uz salas piekļuve inter-
netam ir tik ierobežota, ka tas ir 
praktiski nepieejams. Televīzija 
un prese ir ideoloģiski iekrā-
sotas un cenzētas.

Kubas cilvēkiem ir mūzikas 
un dejas dvēseles! Kur vien 
bijām, skanēja labas kvalitātes 
mūzika – gan tradicionālā son, 
gan salsa, gan klasiski koŗu 
dziedājumi. Pēteŗa dziedātā 
Guantanamera – kubiešu „Pūt, 
vējiņi” – vienmēr izraisīja prie-
cīgus smaidus, kaislīgu ģitaras 
pavadījumu un līdzidziedā-
šanu. Dažbrīd uztraucos, ka 
viņu paņems dziedāt kādā 
atraktīvā kubiešu grupā un man 
būs jābrauc mājās vienai.

Pilsētas un ielas
Ceļojums laikā – esam atpakaļ 

1950. gados. Kubā tas laiks bija 
greznības, bagātības, mafijas, 
korupcijas, kazino un mūzikas 
laiks Havanas un Maiami 
bagātajiem.
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Raksta autore Inguna kopā ar gīdu Yordan

Ernsta Hemingveja iecienītais krodziņš Havannas vecpilsētā

Taksisti pie Havannas Kapitolija ēkas

Pēteris ar Havannas Revolūcijas mūzeja apsargu

Kuba: iespaidi, pārdomas
No šī laika palikusī fasāde ir 

skumja un noplukusi kā dāma, 
kas zaudējusi jaunības spožumu 
un gremdējas senās atmiņās. 
Dāmas vārds ir La Habana. 
Protams, krāsainās un pievil-
cīgās rotaļlietas piecdesmito  
gadu chevrolet un ford izskatā 
vēl tiek aktīvi un ar lielu izdomu 
izmantotas. Mūsu ikdienas ielas 
malas spēlīte bija skaitīt mašī-
nas: Pēteris nosauca visus ame-
rikāņu modeļus un izlaiduma 
gadus; es savukārt zināju visas 
krievu ladas jeb žiguļus, mos-
kvičus, kamazus, ņivas un zilus. 
Īsti tā arī nezinu, kuŗam no 
mums izdevās saskaitīt vairāk. 
Te jāpiemin, ka es uzaugu sep-
tiņdesmito gadu Padomju Lat-
vijā un šis man bija ceļojums 
bērnības atmiņās. Vispirms jau 
daudzās krievu laiku mašīnas, 
pustukšās ielas, kur bērni spē-
lējas pilnīgi brīvi, nebaidoties 
ne no kā. Arī dziļā tumsa 
vakaros, kas dīvainā kārtā 
neradīja bailes, ka varētu kas 
slikts notikt. Jutāmies droši, 
staigājot pa Malecón (Havanas 
krastmala), lavierējot pa vec-
pilsētas mazajām ieliņām, ejot 
gaŗām tīņu un pieaugušo ba -
riņiem, kas spēlēja domino, 
makšķerēja, klausījās mūziku, 
skūpstījās vai pārrunāja dzīvi. 
Iedomājieties lielpilsētu vakara 
tumsā – tikai te nav nevienas 
neona gaismas vai reklāmas, 
vien dažviet spīd pa vientuļai 
ielas laternai. Neviens tevi 
uzbāzīgi nepārliecina pirkt kaut 
ko, bez kā nu nemaz nevarētu 
dzīvot... Izņēmums ir taksisti, 
kas stūrē antīkās, krāsainās 
amerikāņu mašīnas un neiz bē-
gami uzrodas tev deguna galā 
tad, ja gadās būt tuvumā kādai 
populārai tūrisma vietai.

Vēl viens ļoti spilgts bērnības 
iespaids ir pārtikas veikali. 
Iegājām kādos pāris ne tikai 
tūristiem domātajos, tomēr 
vecpilsētas centrā esošajos. In -
teresanta pieredze – veikals 
gandrīz liekas kā tukša telpa ar 
dažām pārdevējām aiz augstas 
letes. Ja ko vēlies nopirkt, jāprasa 
spāniski, jo redzams nav prak-
tiski nekas. Nopērkamo lietu 
daudzums ļoti minimāls, izvē-
les nekādas. Attiecīgo preču 
cenas visos veikalos ir vienādas. 
Aptiekas bija vēl interesantākas 
– tukša telpa ar vienu cilvēku 
aiz letes; fonā redzamas mazas 
atvilknītes un ar durtiņām aiz-
segti plaukti. Pie sienām ierā-
mēti krāsaini informātīvi pla -
kāti par to, kā Kastro valdība 
rūpējas par savu pilsoņu ve  se -
lību un cik naudas izdod. Jā, 
veselības aprūpe Kubā ir par 
brīvu; zāles arī praktiski bez-
maksas. Ja nu šī aprūpe nedod 
rezultātus – arī apglabāšanas 
pakalpojumi ir par brīvu. Tāpat 
arī izglītība, ieskaitot uni ver-
sitātes gradu. Kubā nav anal-
fabētisma (pēc Lonely Planet, 
99,8% iedzīvotāju prot lasīt un 

rakstīt – tas ir ļoti augsts statis-
tisks rādītājs).

Visu trīs mūsu apmeklēto 
pilsētu architektūra piecdesmi-
tajos gados bijusi fantastiski 
grezna. Ēkas tikušas būvētas 
diezgan pamatīgi un ir ļoti 
izrotātas. Tagad gan skumji uz 
tām skatīties. Likās, ka skaistās 
ēkas raud pēc saimnieka. No 
dažām palikusi tikai ārsienu 
čaula; caur tām, skatoties pa 
logu iekšā, redzamas vai nu 
debesis (augšējos stāvos), vai at -
kritumu un būvgružu kaudzes 
(zemākajos). Dažas iespaidīgas 
būves balstītas uz koka stutēm 
līdz pat piektajam stāvam. Bez 
tām nokristu balkoni vai varbūt 
apgāztos fasādes siena. Skumji... 
Redzējām arī vairākus klasiskus 
krievu padomju pelēkās archi-
tektūras paraugus: daudzdzī-
vokļu ēkas un valsts iestādes. 
Žēl, ka mums, kā amerikāņu 
tūristiem, tika rādītas tikai 
skaistās skumji nogurušās vec-
pilsētu fasādes. Man būtu gri-
bējies redzēt ne tikai tās. 
Cerams, kādreiz...

Revolūcija
Pretrunu kaleidoskops. 

Triumfs un nabadzība. Dievi-
nāšana un naids. Nekas nav 
tikai melns vai balts. Patiesība ir 
kaut kur vidū – cilvēkos, viņu 
domās, sapņos un ticībā. Mēs 
katrs ticam kaut kam, bet 
īstenībā visi cilvēki vien esam. 
Līdzīgi mūs vieno ilgas pēc 
arvien labākas dzīves. Arī Fidela 
kubiešiem piecdesmitajos gados 
bija sapņi, plāni, ilgas un, pro-
tams, illūzijas. Illūzijas par to, 
ka pilnīga vienlīdzība, laime un 
pārticība ir iespējama. Mēs visi 
zinām šos vēstures eksperimen-
tus. Tie nedarbojas, jo cilvēki 
esam dažādi un lieliskas teorijas 
praksē sabrūk. 1959. gadā grand-
 dāmas Havanas greznība tiek 
brutāli sagrauta, visi bagātību 
īpašnieki – gan godīgie, gan 
mafiozie – padzīti. Ko nu? Vai 
Fidela radītā, Padomju Savie-
nības atbalstītā pasaka dzīvos? 
Bijām Havanas Revolūcijas 
mūzejā (Museo de la Revolución) 
– patiesi, ļoti interesanti. Tas ir 
fotoattēlos, reālijās un tekstos 
aprakstīts Che Gevaras un Fi -
dela Kastro sapnis. Liela daļa 
kubiešu tam tic. Mums bija 
fascinējoši staigāt pa Fulgencio 
Batistas bijušo pili (ar ložu cau-
rumiem sienās), lasīt cēliem 
īpašības vārdiem piebārstītus 
revolucionāro sasniegumu ap -
rakstus, novērtēt kapitālismam 
un sevišķi amerikāņu preziden-
tiem veltītos negātīvi izteik-
smīgos epitetus un mēģināt 
saprast, kur īsti ir patiesība. 
Varbūt kaut kur pa vidu... Katra 
valsts jau raksta pati savu 
vēstures grāmatu.

Dažās dienās palupinājām 
vaļā Kubas daudzkārtaino no -
slēpumu. Daudz sarunājāmies, 
ļoti bieži savā starpā. Tik daudz 
pārdomu un iespaidu. Kad atkal 
dosimies uz neizprotamo salu...?
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Šogad Amerikas tautieša Viļa 
Miķelsona izveidotajai trimdas 
latviešu „Grāmatu klētij” aprit 
25 gadi. Pirmos 10 gadus tā 
atradusies viņa dzimtajā Lau -
beres pagastā, bet turpmākos 
15 gadus – Lielvārdē, jo uz tu  -
rieni pārcēlusies viņa uzticības 
persona un atslēgas glabātāja 
Dace Jansone. Tomēr šos Ziem-
svētkus un Jauno 2017. gadu 
„Grāmatu klēts” atkal sagaidīja 
Lauberē.

Šogad aprit vairāk nekā 60 gadi, 
kopš latvieši Amerikā, Kalamazū, 
nolēma iekārtot ārzemēs drukāto 
latviešu valodā izdoto grāmatu 
bibliotēku. Iniciatoru vidū bija 
arī Amerikā pazīstamais ilggadīgs 
laikrakstu Laiks, Latvija Amerikā 

Par trimdas latviešu „Grāmatu klēti”
dās Viļa Miķelsona dzimtajā Lau -
berē, kur Dace Jansone bija Kul-
tūras nama vadītāja. Tad Liel vār-
des pašvaldības priekšsēdis Ai -
vars Troska 2000.gadā uzaicināja 
viņu darbā uz Lielvārdi. Tur sāka 
strādāt par domes Izglītības, kul-
tūras un sabiedrisko attiecību 
speciālisti. „Grāmatu klētij” tika 
ierādītas telpas kultūras namā 
„Lielvārde”. Ar Amerikas tautieša 
Ulda Mārtiņa Klausa atbalstu, 
kuŗš bija Latvijas Bankas prezi-
denta padomnieks un vēlāk arī 
Saeimas deputāts no partijas 
„Jaunais laiks”, 2006. gadā no 
valsts budžeta, kur līdzekļi bija 
paredzēti arī pašvaldību inicia tī-
vām sabiedrības labā, Lielvārde 
saņēma 8 000 latus savam pro-

sniegumu novada domei, par 
dāvinājumu Lielvārdes novada 
pašvaldības iestādei – kultūras 
namam „Lielvārde”. Toreizējais 
priekšsēdis Imants Balodis to 
paraksta un pāradresē atbildī ga-
jiem speciālistiem tālākai izskatī-
šanai. Nezināmu iemeslu dēļ tas tā 
arī nenonāca līdz domes deputātu 
izskatīšanai. Tā tas arī palika. 

Politiskās kaislības
2013. gada 1. jūnijā notikušajās 

pašvaldību vēlēšanās Lielvārdes 
novada domē no 15 deputātiem 
vairākums par priekšsēdi ievēlēja 
Aivaru Trosku („Reģionu alianse”), 
kuŗam jau kopš 1994. gada ar pār-
 traukumu (no 2009. līdz 2013. ga -
dam, kad šajā amatā bija Imants 
Ba   lodis) bija uzticēts šis amats. 

miem tika skatīts deputāta Jāņa 
Āboliņa („Vidzemes partija”) ie -
sniegums, kuŗu bija parakstījuši 
vēl četri no „Vienotības”, par do -
mes priekšsēža Aivara Troskas 
atbrīvošanu no amata. Ar balsu 
vairākumu tas tika arī panākts. 7. jū  -
lija ārkārtas domes sēdē par paš -
valdības vadītāju ievēl Jāni Ābo-
liņu (dzimis 1976. gadā), kuŗš iz -
teica cerību, ka tagad gados jau-
nie deputāti ieviesīs pozitīvas pār-
maiņas novadā. Tajā pašā dienā par 
viņa vietnieku ievēlēja Iman tu 
Balodi („Vienotība”), kuŗš ir gan-
drīz 20 gadus vecāks par priekš-
sēdi. 2015. gada 10. augustā ar 
jauno pārmaiņu ieviesēja domes 
priekšsēža Jāņa Āboliņa rīkojumu 
tika apturēta 25. marta Lielvārdes 

starptautiskai auditorfirmai iz -
vēr  tēt, vai bijušā domes priekšsēža 
Jāņa Āboliņa pērn vienpusēji 
parakstītā parādzīme nav radījusi 
juridiskas un finansiālas sekas 
Lielvārdes novada pašvaldībai. 
Šim nolūkam tika nolemts pie -
šķirt līdz 10 000 eiro no izdevu-
miem neparedzamiem gadīju-
miem. Starp citu, Jānis Āboliņš, 
lai gan radījis lielas nepatikšanas 
novadam, joprojām ir domes 
deputāts. 

Nākamās pašvaldību vēlēšanas 
būs 2017. gada 3. jūnijā

„Grāmatu klēts” atgriezusies 
Lauberē 

Pēc visām polītiskajām peripe-
tijām Lielvārdē Dace Jansone 
uzrakstīja atlūgumu un tagad 
strādā Ikšķiles novada domē par 
Kultūras un sporta pārvaldes 
vadītāju, bet trimdas latviešu 
„Grāmatu klēts” pēc 15 gadiem at -
griezusies Viļa Miķelsona dzim-
tajā Ogres novada Lauberē. Lielu 
atbalstu šī jautājuma sakārtošanā 
viņai sniedza Ogres novada do  mes 
inteliģentā vadība, īpaši priekš-
sēža Artūra Manguļa vietnieks 
Egils Helmanis. Viņš personīgi 
ieradās Lielvārdē, lai noskaidrotu 
situāciju un sniegtu palīdzību. 
Ar Ogres novada domes deputātu 
lēmumu „Grāmatu klēts” nodota 
Lauberes pagasta bibliotēkas pār-
raudzībā. Tās vadītāja Maiga Li  v-
 čāne ir ar vairāk nekā 35 gadu 
darba pieredzi. 

„Esam lepni, ka šis brīnišķīgais 
kultūrvēsturiskais mantojums – 
trimdas latviešu „Grāmatu klēts” – 
uz visiem laikiem atradīsies Lau-
berē. Amerikas tautietis, kultūras 
un sabiedriskais darbinieks Vilis 
Miķelsons ir mūsu ievērojamākais 
novadnieks. Lauberes pagasta 
„Boķos” pa  gājusi viņa bērnība un 
jaunība. Šeit pabeidzis pamatskolu. 
Tad iestājies Skrīveŗu Lauk saim-
niecības skolā. Dienests Latvijas 
armijā. 1944. gadā viņš ir spiests 
atstāt tēva mājas „Boķi” Lauberē 
un Latviju. Kaŗa laikā Lauberi 
šķērsoja frontes līnija, tāpēc 
visvairāk cietusi pirmskaŗa laika 
apbūve, arī „Boķi””, stāsta Lau-
beres bibliotēkas vadītāja Maiga 
Livčāne. 

Sākoties Atmodai, Vilis Miķel-
sons no Amerikas apmeklējis Lau-
  beri un dzimtās vietas. Tagad ar 
Lauberes pagasta pārvaldes tran-
sportu braukuši uz Lielvārdi pēc 
grāmatām. Tās atradīsies īpaši 
iekārtotās telpās. Praktisku palī-
dzību sniedzis pārvaldes vadītājs 
Andris Misters. Pasūtinājuši jau-
nus grāmatu plauktus. Tagad no -
tiek rosīgs darbs pie grāmatu 
sakārtošanas pa nozarēm. Ir vēl 
nošu materiāli, plates ar atska ņo-
tāju un periodiskie izdevumi. 

„Grāmatu klēts” oficiālā atklā-
šana Lauberē varētu notikt Viļa 
Miķelsona dzimšanas dienas 
mēnesī februārī. 

Dace Jansone un Maiga Liv-
čāne ar laikrakstu Brīvā Latvija 
un Laiks starpniecību sūta vis-
sirsnīgākos sveicienus tautie-
šiem visos pasaules kontinen-
tos un novēl laimīgu Jauno – 
2017.gadu! 

Lauberes bibliotēkas vadītāja 
Maiga Livčāne laipni uzklausīs 
pa tālruni: +371-65037326 vai 
+371-27844507, e-pasts: laube-
res.biblioteka@inbox.lv.

Toronto pensionāru 24. nov. 
saietā bija neparasts viesis – Ka -
nadas bruņoto spēku pulkvedis 
latvietis Ivars Miezītis. Viņa uz  -
vārds torontiešiem nav svešs, jo 
viņš ir Aizsaulē aizgājušā tautas-
deju vadītāja Ziga (Zigurda) Mie -
zīša brāļa dēls. Viņš pats arī starp 
pensionāriem nejutās svešs, jo 
klausītājos bija viņa māte, māsa 
un citi radi.

Ivara Miezīša stāstījums par 
dzīvi Kanadas armijā notika 
angļu valodā, jo viņš latviski gan 
saprot, bet daudzajos norīko ju mos 
pa visu pasauli nav bijusi iespēja 
apgūt tekošu valodas plūdumu. 
Uz galdiņa bija novietota vitrīna, 
kur varēja redzēt viņa dienesta 
nozīmes un apbalvojumus, kas 
gūti nevien Kanadā, bet arī citās 
valstīs 36 gadu karjērā. Tagad viņš 
atvaļinājies – nē, tomēr nē –, jo 
pēc divu gadu privātdzīves tomēr 
atgriezies armijā kā rezervists.

Savu stāstījumu viņš sāka ar 
bērnības dienām, to papildinot 
ar atjautīgi sakārtotām illustrā-
cijām uz ekrāna. Militārista nā -

Pulkvedis Ivars Miezītis viesojas pie 
Toronto pensionāriem

kotne viņam jau ir bijusi tikpat 
kā šūpulī ielikta, jo viņa vectēvam 
Teodoram, Triju Zvaigžņu or -
deņa kavalierim, bijusi kapteiņa 
pa  kāpe, bet tēvs Juris piedalījies 
Latvijas atbrīvošanas cīņās kā 
majors. Ar katru paaudzi pakāpes 
iet uz augšu. Vai pulkveža Ivara 
dēls būs ğenerālis?

Ar vieglu humora izjūtu tur pi-
nājās stāsts, mēs dzirdējām par 
militāro kolledžu, kur viņš iegu-
vis inženieŗa gradu, tad norī ko-
jumiem armijā, kur bijis artille-
rists. Apšaude ar lielgabaliem ir 
precīzi noorganizēta, jo katram 
ir savs pienākums. Mēs dabūjām 
sīku informāciju par to, kā šā -
viens no lielgabala atšķiras no tā, 
kas šauts no tanka, un kā no  vē-
rotāji laboja šāvienu precizitāti, 
paši tur klāt nebūdami, pirms 
elektronisko sistēmu ieviešanas. 
Tagad viņš ir ieguvis mağistra 
gradu elektroniski vadīto ieroču 
(t.i. raķešu) technoloğijā.

Nebija iespējams atcerēties vi  sas 
valstis, kur pulkvedis Miezītis bi  jis 
norīkojumos. Tika pieminēta Nor-

 vēğija, Chorvātija, Afgānistāna, kur 
vienība novietota miera uzturē-
šanai un civīlistu treniņam, arī 
Latvija, Igaunija, gandrīz visas 
Eiropas valstis, tāpat NATO gal-
venais plānošanas centrs ASV. 
Mazliet gaŗāks bija stāstījums par 
Kongo, kur viņš bijis veselu gadu 
kā NATO misijas komandieris. 
Kongo nevarot salīdzināt ne ar 
vienu citu vietu pasaulē, jo tur mi -
sijai briesmas draudējušas nevis 
no naidīgu iedzimto ieročiem, 
bet gan no visas apkārtnes. Visa 
daba bijusi naidīga. Jāuzmanās 
bijis no dažādām slimībām, ne  ga -
dījumiem. Plaši izplatīta bur ves-
tība. Lielākā problēma bijusi ne -
spēja nokļūt tur, kur vajadzīgs, tad, 
kad vajadzīgs, jo daudzas vie  tas sa -
sniedzamas tikai ar helikopteri.

Pašlaik pulkvedis Miezītis pa -
līdz organizēt prinča Harija at -
balstītās “Invictus” sporta spēles 
ievainotiem veterāniem, kas no -
tiks Toronto 2017. g. septembŗa 
otrā pusē. Droši vien, mēs viņu 
tad atkal redzēsim.

da

žurnālists, viens no Treji vārti di -
binātājiem, Latviešu preses bied-
rības priekšsēdis, latviešu sa  bied-
riskais darbinieks, mecenāts, Vī -
tolu fonda labdaris Vilis Miķel-
sons (1918-2014) – apbalvots ar 
Triju Zvaigžņu ordeņa Sudraba 
Goda zīmi. 

Viņa ieceres īstenotāja Latvijā 
un „Grāmatu klēts” sargātāja jau 
25 gadus ir Mg.ped. Dace Jan-
sone. Iesākumā tā 10 gadus at  ra-

jektam „Grāmatu klēts” – telpu 
remontam un iekārtu iegādei. 
Pateicoties Vilim Miķelsonam un 
vairākiem simtiem ārzemēs dzī-
vojošo tautiešu sūtījumiem, šeit 
glabājās gandrīz visu latviešu trim-
 das apgādu izdotās grāmatas. 

Lai „Grāmatu klēts” uz visiem 
laikiem paliktu Lielvārdē, pašu 
izremontētajās un iekārtotajās 
telpās, tās vadītāja Dace Jansone 
2010. gada 12. janvārī raksta ie -

2015.gada martā Dace Jansone 
otro reizi raksta iesniegumu par 
trimdas latviešu literatūras „Grā-
matu klēts” dāvinājumu Lielvār-
des novada pašvaldības iestādei – 
kultūras namam „Lielvārde”. Dā  vi    -
nājumu pieņem. Atlika vien uz  rak-
 stīt sarakstu par vairāk nekā 5 000 
vienībām un noslēgt līgumu. 

Pēkšņi 30. jūnijā Lielvārdes no -
vada domes kārtējā sēdē līdzās 
43 citiem darba kārtības jautāju-

novada domes 51. lēmuma – par 
„Grāmatu klēts” dāvinājumu – iz -
pilde. 30. oktobrī izpilddirektors 
ar savu rīkojumu liek kultūras 
nama „Lielvārde” direktorei no -
slēgt telpu nomas līgumu ar „Grā-
 matu klēts” vadītāju par viņas 
īpašumā esošās mantas trimdas 
literatūras „Grāmatu klēts” krā-
jumu uzglabāšanu un apsaim-
nie košanu, kā arī apmeklētāju 
pieņemšanu Kultūras nama tel-
pās. Par to cerot no „Grāmatu 
klēts” kā nomas maksu saņemt 
aptuveni 200 eiro mēnesī. 

Atliek secināt, ja priekšsēdis 
Jānis Āboliņš nebūtu apturējis 
lēmumu par „Grāmatu klēts” dā -
vinājuma pieņemšanu, kultūras 
namā „Lielvārde” joprojām dar-
botos interešu klubs trimdas lat-
viešu literatūras „Grāmatu klēts”. 
Tā nebija parasta bibliotēka, lai 
gan tur atradās unikāli grāmatu 
eksemplāri, kas nav atrodami pat 
Gaismas pilī Rīgā. Māra Zālīte 
„Grāmatu klēti” pielīdzināja Burt  -
nieku pilij. 15 gadu laikā tā bija 
izveidojusies par kultūrvēstu -
risku objektu, ko apmeklēja in -
teresenti ne tikai no Latvijas, bet 
arī tautieši no ārvalstīm – Ame-
rikas, Austrā lijas, Vācijas Zvied-
rijas un citām valstīm.

Pēc visa notikušā neizbrīna, ka 
drīz vien 2015. gada novembrī 
pa visu Latviju izskanēja Liel vār-
des domes priekšsēža Jāņa Ābo-
liņa vārds, kuŗš vienpersoniski 
bija parakstījis 200 miljonu eiro 
vekseli ar Lihtenšteinā reģistrēto 
ārzonas kompāniju „Riverside HK 
Ltd”. Starp citu, viņš 2012. gadā 
Daugavpils universitātē ieguvis 
bakalaura gradu tiesību zinātnē. 

Šogad jūlijā Lielvārdes novada 
domes ārkārtas sēdē, piedaloties 
Finanšu ministrijas un Valsts 
kases pārstāvjiem, tika meklēts 
labākais risinājums, lai uzdotu 

Vilim Miķelsonam 2013. gada 1. februārī apritēja 95 gadi. Mūžībā 
aizgāja  2014. gada 16. septembrī // FOTO: no V. Miķelsona 
archīva

Trimdas latviešu „Grāmatu klēts” 25 gadus atslēgu glabātāja Dace 
Jansone un  Ogres novada domes priekšsēža vietnieks Egils 
Helmanis Lielvārdē // FOTO: no Ogres novada domes archīva



LAIKS 92017. ga da 14. janvāris – 20. janvāris

(Turpināts 10. lpp.)

L A T V I J A  D I E N U  R I T Ē J U M Ā S P I L G T I  C I T Ā T I

60 miljoni Latvijas 
simtgadei?!

Liāna Langa Latvijas Avīzē izteikusi neapmierinātību ar lī -
dz ekļu izlietojumu Latvijas simtgades svinībām. Dzejnieces 
ieska -tā sabiedrībai nebūtu pieņemama šeftmaņu “uzvārīšanās” 
uz svinību rēķina. Mūsu lasītājiem sniedzam dažus fragmentus 
no Langas sacītā.

Kāpēc Latvijā teju vienmēr viss izmaksā 
dārgāk nekā kaimiņvalstīs? Vai turpina 
darboties labi ieeļļotā polītiskās korupcijas 
sistēma, par kuŗu KNAB un Ģenerāl pro-
kurātūra izsenis neliekas ne zinis? Un 
kāpēc sabiedrība par šiem kliedzošajiem 
faktiem nesaņem skaidrojumus, tikai kaut 

kādu murmulēšanu pāris sekunžu TV 
sižetos? Tostarp Garkalnē nevarot palielināt 

līdzfinancējumu sertificētām auklēm, jo esot 
jābūvē mūzikas skola par 7,3 miljoniem. Jā, būvniecība tautas 
kalpiem patīk...

   Bet kādas aplēses tad ir kaimiņvalstīs? Igaunijas Ministru 
kabineta preses dienests man pavēstīja, ka nepilnu četru gadu 
laikā tērēs 24 miljonus eiro. Skaidrs pierādījums vispārzināma -
jam – turīgākie ir taupīgāki. Savukārt no Lietuvas atbildīgie par 
svētku norisi man atrakstīja, ka neatkarības simtgades svinību 
budžets ir decentralizēts – no 2015. līdz 2017. gadam plānots tērēt 
deviņus miljonus eiro, no tiem 2017. gadā 5,5 miljonus ieguldīšot 
kultūras projektos. (..)

Diez kā nu būs ar tām gavilēm un prieku Latvijas simtgadē pēc 
ilgstošas paniņu diētas. (..)

Es savukārt sapņoju par valsts organizētu un apmaksātu 
vēsturnieku desantu, kuŗi dotos uz mazākumtautību skolām visā 
Latvijā, lai stāstītu par Latvijas tapšanu un vēsturi. (..)

Pirms Romas imperijas bojāejas tās elite esot šķērdējusi un 
dzīrojusi uz nebēdu mēnešiem, pat gadiem. Deputāti un valdība, 
jūsu alkatība un saimniekošana ir nožēlojama. Es mīlu Latviju, 
bet strauji tuvojas brīdis, kad man būs kauns tajā dzīvot. (..)

Vai mūsu valsts mērķis ir cilvēks?

Latviete Viskonsīnā iemāca 
saviem skolasbiedriem dziesmu 

“Saule, Pērkons, Daugava”
Rīdzeniece Paula Kellija saviem 

skolasbiedriem Viskonsīnā, ASV, 
iemācījusi dziesmu “Saule, Pēr-
kons, Daugava”.  

Paula dalījās savās sajūtās: 
“Atrodoties tūkstošiem kilomet-
ru attālumā un dziedot šo 
dziesmu, sajūtas bija neaprak-
stāmas! Man lija asaras un skud-
riņas skrēja pāri kauliem! Manu-
prāt, tas pierāda to, ka nav no -
zīmes, cik tālu esi, vai kuŗā pa -
saules malā atrodies, visi ceļi 
vien mēr vedīs uz mājām ‒ Lat-
viju!”

***
ANO apstiprina ‒ Latvija 

ir Ziemeļeiropas valsts
Apvienoto Nāciju organizācija 

klasificējusi Latviju, Lietuvu un 
Igauniju kā Ziemeļeiropas valstis 
jau kopš 2002. gada. Baltijas val-
stis šajā valstu grupā atrodas 
kopā ar tādām valstīm kā Dā -
nija, Somija, Islande, Norvēģija, 
Zvied  rija un Apvienotā Kar a-
liste.

Austrumeiropas valstis pēc šīs 
klasifikācijas ir Baltkrievija, 
Bulgārija, Čechija, Ungārija, 
Moldova, Polija, Rumānija, Krie-
vija, Slovakija un Ukraina.

Sociālajos tīklos iepriekš radies 
apjukums, kuŗā brīdī Apvienoto 
Nāciju organizācija klasificējusi 
Baltijas valstis kā Ziemeļeiropas 
daļu, jo izskanējis apgalvojums, 
ka ANO Baltijas valstis pārkla-
sificējis šajā grupā, lai gan tā ir 
izrādījusies neprecīza informā-
cija. ANO reģionālajā grupu sa -
dalījumā Latvija līdz ar Igauniju 
un Lietuvu joprojām iekļaujas 
Austrumeiropas grupā.

***
Latvijā ieradīsies ASV 

bruņumašīnas
Februāŗa beigās Latvijā iera-

dīsies ASV armijas 3. brigādes 
smagās bruņutechnikas rota ar 
bruņumašīnām, aģentūrai LETA 
apliecināja Aizsardzības minis -
t rijas preses pārstāvis Kaspars 
Galkins. Šī būs kārtējā rotācijas 
vienība operācijā Atlantic Resol-
ve, un tā nomainīs ASV 173. bri-
gādes kaŗavīrus.

Latvijā vienība uzturēsies līdz 
brīdim, kad šeit ieradīsies Ka -
nadas vadītais starptautiskais 
NATO bataljons.

***
Rīgā nolaidusies lidmašīna 

Dreamliner

Starptautiskajā lidostā Rīga 6. 
jan vārī pirmo reizi vēsturē tika 
apkalpots gaisa kuģis Boeing 787 
Dreamliner, kas veica aviokom-

panijas Uzbekistan Airways lido-
jumu maršrutā Taškenta ‒ Rīga – 
Taškenta.

Tā kā lielā sala dēļ nebija ie -
spējams pēc nosēšanās tradicio-
nāli izvest gaisa kuģi caur ūdens 
strūklu “goda vārtiem”, tas tika 
svinīgi sagaidīts ar perona in -
spek toru, ugunsdzēsēju trans-
porta un sniega tīrītāju eskortu 
un sirēnām, tā simboliski atzī-
mējot vēsturisko notikumu un 
sveicot apkalpi un pasažieŗus 
Rīgas lidostā.

***
Latvijā ierodas ES Brexit 

sarunu vadītājs
Šonedēļ vizītē Latvijā ierodas 

Eiropas Savienības (ES) delegā-
cijas vadītājs sarunām ar Lielbri-
taniju par tās izstāšanos no blo -
ka Mišels Barnjē. Pirms sarunu 
sākšanas ar Lielbritaniju par tās 
izstāšanos no bloka Barnjē plāno 
apmeklēt visas ES valstis. 

Decembŗa beigās Barnjē ap -
meklēja Lietuvu, kur tikās ar Lie-
tuvas prezidenti Daļu Grī bau s-
kaiti, premjērministru Sauļu 
Skverneli, ārlietu ministru Linu 
Linkeviču un finanču ministru 
Viļu Šapoku. Latvija pilnīgu 
skaid rību par Brexit procesu vē -
las vēlākais līdz nākamajām Ei -
ropas Parlamenta (EP) vēlēša -
n ām, kas notiks 2019. gadā.

Latvijas pozicijā par valsts in -
teresēm iespējamajās ES un Liel-
britanijas sarunās par izstāšanos 
no ES teikts, ka valsts vēlas, lai 
iespējamās sarunas notiktu regu-
lārā Eiropadomes un Padomes 
pārraudzībā. Latvija arī nei z-
slēdz, ka izstāšanās sarunas no 
ES puses varētu vadīt Eiropas 
Komisija, balstoties uz Eiropa-
domes vadlīnijām un Padomes 
mandātu.

***
Ārlietu ministrs Edgars 

Rinkēvičs tiekas ar kustības 
The Red Jackets pārstāvjiem

5. janvārī ārlietu ministrs Ed -
gars Rinkēvičs tikās ar Latvijas 
eksportējošo uzņēmumu atbal-
sta kustības The Red Jackets pār-
stāvjiem Inesi Andersoni, Andri 
Rubīnu un Līvu Stūrmani, kas 
iepazīstināja ar jauno grāmatu 
“Latvijas dārgumi – izcili eks-
por ta zīmoli un iedvesmojoši   
talanti” (Treasures of Latvia – Out-
 standing Export Brands and 
Inspiring Talents). The Red Jackets 
ir 2012. gadā izveidota Latvijas 
eksportējošo uzņēmumu atbal-

sta kustība, kuŗas mērķis ir radīt 
vienotu un saprotamu stāstu    
par Latviju, kā arī iedrošināt 
visus eksportējošos uzņēmumus 
izmantot šo stāstu, lai nodrošinā-
tu vienotu komūnikāciju. 

E. Rinkēvičs pateicās kustības 
pārstāvjiem par ieguldīto darbu, 
iepazīstinot sabiedrību ar uzņē-
mējiem, kuŗu darbs stiprina Lat-
vijas ekonomiku un sekmē pozi-
tīvu valsts atpazīstamību ārval-
stīs. Tikšanās laikā tika apspriesta 
nepieciešamība strādāt koordi-
nēti un efektīvi, kopīgi veidojot 
valsts tēlu, kas ir īpaši būtiski, 
tuvojoties Latvijas simtgadei, kā 
arī pārrunāta iespējamā sadarbī-
ba ar Ārlietu ministriju šī mērķa 
sasniegšanā.

Līdz 2018. gadam, kad Latvijas 
valsts svinēs savu 100 gadu ju -
bileju, kustība The Red Jackets 
plā no izdot trīs grāmatas, kas at -
spoguļos izcilības stāstus par 
veik smīgākajiem eksportētājiem 
un Latvijas vārda nesējiem pa -
saulē. Pirmais grāmatu cikla sē -
jums klajā nāca 2014. gadā. 

***
Edgars Rinkēvičs tiekas ar 

jauno ANO ģenerālsekretāru
No 9. līdz 11. janvārim ārlietu 

ministrs Edgars Rinkēvičs ap -
meklēja Ņujorku, lai piedalītos 
ANO Drošības padomes atvēr ta-
jās debatēs par konfliktu novēr-
šanu un miera uzturēšanu, ko 
organizē Zviedrija kā jaunievēlē-
tā Drošības padomes nepastāvī-
gā dalībvalsts. Uzrunā Drošības 
padomei ministrs debašu dalīb-
niekus iepazīstināja ar Latvijas 
skatījumu par ANO lomu starp-
tautiskās kārtības nodrošināša-
nā, tai skaitā pievērsīsies situā-
cijai Sīrijā un Ukrainā.

Vizītes laikā E. Rinkēvičs tikās 
arī ar jauno ANO ģenerālsek-
retāru Antoniu Gutērrešu (An  tó-
nio Guterres) un piedalījās Zvied-
rijas ārlietu ministres rīkotajās 
ministru līmeņa pusdienās. Mi -
nistram  bija plānotas divpusējas 
tikšanās ar citu valstu kollēgām, 
tostarp Kazachstānas ārlietu 
ministru.

Antoniu Gutērrešs uzsāka pil d īt 
ANO ģenerālsekretāra pienāku-
mus 2017. gada 1. janvārī, pār-
ņemot tos no sava priekšteča 
amatā Bana Kimūna (Ban 
Ki-moon). No 1995. gada līdz 
2002. gadam A. Gutērrešs bija 
Portugāles premjērministrs, bet 
no 2005. gada līdz 2015. gadam – 
ANO augstais komisārs bēgļu 
jautājumos.

2016. gada 28. jūnijā Zviedrija 
tika ievēlēta par ANO Drošības 
padomes nepastāvīgo dalībvalsti 
uz diviem gadiem – no 2017.   
līdz 2018. gada nogalei. Janvārī 
Zvied rija pilda padomes prezi-
dējošās valsts pienākumus.

***
Latvijas 2017. gada 

ārpolītikas prioritātes
Ārlietu ministrija Ministru 

kabinetam ir iesniegusi ārlietu 
ministra ikgadējo ziņojumu par 
paveikto un iecerēto darbību 
valsts ārpolītikā un Eiropas Sa -
vienības jautājumos. 2016. gadā 
Latvijas Ārlietu dienesta paveik-
tais ziņojumā ir atspoguļots ga  -
da svarīgāko starptautisko no -

tikumu un procesu kontekstā. 
Latvijas ārpolītikas kontekstu 
pērn veidoja kaŗš Sīrijā un tā 
izraisītais migrācijas spiediens 
uz Eiropu, terrorisma, neiecie tī-
bas ideju un radikālizācijas ra -
dītie izaicinājumi, kā arī Krievi-
jas pašreizējā Eiropas kontinenta 
drošību un stabilitāti negātīvi 
ietekmējošā polītika.  Ziņojums 
īpaši detalizēti informē par Lat-
vijas interesēm un rīcību Eiropas 
Savienībā, kur jaunu situāciju ir 
radījis referenduma Apvienotajā 
Karalistē rezultāts par izstāšanos 
no Eiropas Savienības (Brexit).

Ziņojumā ir noteiktas Latvijas 
ārpolītikas prioritātes nākama-
jam 2017. gadam: valsts ārējās 
drošības stiprināšana;  aktīva ie -
sai stīšanās efektīvas, vienotas un 
drošas Eiropas Savienības vei-
došanā;  stabilitātes un attīstības 
veicināšana ES austrumu un 
dienvidu kaimiņu reģionos; Lat-
vijas uzņēmumu iespēju sek mē-
šana eksporta tirgos un investī-
ciju piesaistes veicināšana; at -
balsts un ciešas saites uzturēšana 
ar tautiešiem ārzemēs. Īpaša 
uzmanība tiks pievērsta sabiedrī-
bas izpratnes, atbalsta un iesais-
tes veicināšanai ārlietu un Eiro -
pas Savienības jautājumos. Tra-
dicionāli ziņojums tika iesniegts 
Saeimai, lai par tā saturu diskutē-
tu ikgadējās Saeimas ārpolītikas 
debatēs.

*** 
Bruņoto spēku komandieris 

darba vizītē apmeklē Austriju
Nacionālo bruņoto spēku ko -

mandieris ģenerālleitnants 

Raim onds Graube devies vairā-
ku dienu darba vizītē uz Vīni, 
Austriju, lai ar augstākajām Aust-
rijas aizsardzības nozares amat-
personām pārrunātu divpusējās 
sadarbības, kā arī starptautiskās 
drošības un sadarbības aktuā-
litātes. Vizītes laikā Latvijas bru-
ņoto spēku komandieris iepazi-
nās arī ar Austrijas bruņoto spē-
ku rīcībā esošo bruņojumu, 
techniku un materiāltechnis ka-
jiem līdzekļiem, pārrunājot turp-
mākās sadarbības iespējas. Tāpat 
vizītes laikā tika pārrunāta Aust-
rijas bruņoto spēku pieredze 
migrācijas jautājumos, iesaistot 
bruņotos spēkus bēgļu krizes 
risināšanā, kā arī Austrijas prezi-
dentūra Eiropas Drošības un 
sadarbības organizācijā. Līdz  
šim Latvijas un Austrijas aizsar-
dzības nozares sadarbība balstī-
jusies galvenokārt uz polītisko 
dialogu un savstarpējām vizī -
tēm. Austrijas puse sadarbību 
aiz sar dzības jomā prioritāri 
veido d audzpusējo organizāciju 
ietva ros.

Pie sarunu galda
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***
Latviju konkursā Miss World 

pārstāvēja Linda Kinca
Starptautiskajā konkursā Miss 

World Vašingtonā Latviju pār stā-
vēja Linda Kinca. Portālam lat-
viesi.comi viņa pastāstīja par 
sa v iem iespaidiem: “Trīs nedēļas, 
kuŗas pavadīju Vašingtonā, bija 
saspringtas, bet neaizmirstamas. 
Nakts atpūta bija tikai 4 – 6 stun-
das, bet katru dienu iesāku ar 
lielu prieku un godu, zinot, ka 
mani atbalsta Latvijā. Mums bija 
organizētas ekskursijas lielāka -
jos un interesantākajos tūrisma 
objektos (Baltais nams, Kapitolijs, 
izbraukums ar kuģi pie Neatka-
rības statujas), kā arī teātŗa un 
TV šovu apmeklējumi, bāreņu 
skolas apmeklējums. Esmu iemī-
lējusies Amerikā un tās cilvēkos, 
kuŗi vienmēr ir smaidīgi un 
pozitīvi noskaņoti. Pēc divu kār-
tu sacensībām, kuŗās piedalījās 
91 meitene, iekļuvu Top-10. 
Lielas cerības liku uz latviešiem, 
bet diemžēl pietrūka balsis tau-
tas balsojumā, laikam mēs vēl 
neesam iemācījušies atbalstīt cits 
citu, bet ceru, ka ar katru gadu 
cilvēki vairāk un vairāk atbalstīs 
tos, kuŗi godam reprezentēs 
Latviju pasaulē.

Linda Kinca

Sporta sacensībās no 130 dalīb-
niecēm atkal iekļuvu finālā, tur 
gan man pietrūka prasmes pel-
dēšanā. Vieglatlētikā biju vien-
mēr viena no pirmajām, bet 
diemžēl peldēšana nekad nav 
bijusi mana stiprā puse. Ļoti 
gaidīju finālu, lai parādītu pa -
saulei, ka Latvijā dzīvo radoši un 
talantīgi cilvēki. Mana vakar-
kleita, kuŗu konkursam Miss 
World speciāli šuva Latvijas 
dizainere Agnese Eiduka, atspo-
guļoja Latvijas dabu ziemā. Ar 
lepnumu vilku to mugurā un 
gāju uz skatuves iekaŗot skatītāju 
sirdis. Pēc skaista fināla MGM 
teātrī man pakaļ uz viesnīcu 
atbrauca šoferis, kuŗu bija atsū-
tījis Latvijas vēstnieks ASV An -
dris Teikmanis. Viņš mani pie-
ņēma vēstniecībā un apsveica    
ar sasniegumiem Miss World 
konkursā. Pieņemšana bija ļoti 
silta un sirsnīga. Pie kafijas tases 
pastāstīju par sevi pēc manas 
uzvaras konkursā Miss Latvia 
2016.”

Ziņas sakopojis
P. KARLSONS

stāv no diviem cilvēkiem, tiek 
dots viens 2 x 2 x 0,5 metri liels 
bloks, kas jau novietots uz pa -
matnes. Māksliniekiem atliek 
tikai veidot skulptūru. Savukārt 
ledus multibloka meistarsacīkšu 
katēgorijā katrai komandai, kas 
sastāv no četriem mākslinie -
k iem, tiek doti 10 ledus bloki iz -
mērā 1,8 x 0,8 x 0,5 metri, kuŗus 
mākslinieki paši pēc savas ieceres 
samontē un apstrādā uz sagata-
vota postamenta. Jelgavas k o-
man da startēja tikai trīs cilvēku 
sastāvā, pierādot, ka spēj labākajā 
pasaules līmenī paveikt lielākam 
mākslinieku skaitam paredzētu 
darbu.

***
IZM atturas atklāt augstskolu 

apvienošanas plānu
Izglītības un zinātnes minis-

t rija (IZM) uzsver, ka augstskolu 
apvienošanas process ir neizbē-
gams. Tam piekrīt arī izglītības 
polītikas eksperti. Taču joprojām 
nav skaidrs, kā un kad tas notiks. 
Ministrijas ierēdņi pašlaik attur-
as atklāt, kāds ir ministrijas plāns 
augstskolu apvienošanai. Un šā -
da nostāja rada minējumus un 
jaunas bažas. Augstākajā izglītībā 
ir jābūt pārmaiņām. To uzsver 
visas procesā iesaistītās puses. 
Tiesa, katrai ir savs redzējums uz 
to, kā tam būtu jānotiek. IZM 
saka – augstskolu konsolidācijas 
process jau ir iesākts.

Apspriedes laikā

“Katras institūcijas gadījumā ir 
jāskatās individuāli un jāvērtē, 
kas ir labākais attīstības ceļš. Jo 
nav divu vienādu institūciju. Ir 
jāsaprot – neviena institūcija nav 
līdzīga, tāda pati kā citas,” skaid-
roja IZM Augstākās izglītības, 
zinātnes un inovāciju departa-
menta direktore Agrita Kiopa. 
Tas, kuras augstskolas tiks apvie-
notas, skaļi netiek pausts, taču 
ministrijas amatpersonas apgal-
vo – pastāvēs tās, par kurām pie-
 ņemts lēmums ieguldīt Eiropas 
Savienības (ES) struktūrfondu 
un Kohēzijas fonda līdzekļus 
44,5 miljonu eiro apmērā.

Latvijas Universitāte (LU) un 
Rīgas Pedagoģijas un izglītības 
vadības akadēmija (RPIVA) par 
reformām pedagoģiskajā izglītī-
bā gatavas spriest darba grupā. 
Kā aģentūru LETA informēja 
RPIVA, LU un RPIVA kā vadošās 
pedagogu sagatavošanas institū-
cijas Latvijā formulējušas vienotu 
viedokli saistībā ar skolotāju un 
izglītības darba vadītāju sagata-
vošanas un profesionālās piln-
veides sistēmas sakārtošanu Lat-
vijā. Augstskolas pauž uzskatu, 
ka augstākajai izglītībai visās 
izglītības jomās, arī pedagoģijā, 
jābalstās zinātnē, tā veicinot pro-
fesionālu skolotāju un izglītības 
darba vadītāju kvalitatīvu sag a-
tavošanu, un nākotnes speciālistu 
kompetencei jāveidojas vairāku 
zinātnes nozaru sinerģijā.

pētī, no kuŗas Eiropas valsts ir 
vislabākās piegādes uz citām Ei -
ropas Savienības (ES) valstīm.

***
Cēsīs plāno atvērt skaņu 

plašu rūpnīcu
Kompānija SIA Mango Vinyl 

Press Cēsīs plāno atvērt skaņu 
plašu rūpnīcu, vēstīja LNT rai dī-
jums “900 sekundes”. Kompanijas 
pārstāve Sabīne Brice pastāstīja, 
ka pirmās plates iecerēts iespiest 
gada otrajā pusē. “Vinila ražošana 
ir ļoti delikāts process, kas pie-
līdzināms amatniecībai. Līdz ar 
to mēs ļoti fokusējamies uz to,  
lai mēs būtu spējīgi ražot kvali tā-
tīvu preci,” viņa sacīja. Galvenais 
produkcijas reālizācijas tirgus 
būs Eiropa un ASV, kur piepra-
sījums būtiski pārsniedz kvali ta-
tīvu skaņu plašu piedāvājumu. 
Jaunajai skaņu plašu ražotnei ir 
piesaistīti arī bijušās skaņu pla -
šu rūpnīcas Melodija speciālisti. 
“Rūpnīcas vairs nespēj saražot 
pieprasīto, un ir jāstāv milzīgās 
rindās. Tiek atvērtas jaunas rūp-
nīcas ‒ nupat atvērta rūpnīca 
Tar tu, Igaunijā, kuŗā arī jau ir 
rinda,” sacīja mūzikas apskat-
nieks, skaņu plašu kollekcionārs 
Uldis Rudaks, piebilstot, ka cil-
vēki, kuŗiem mūzika nav svarīga 
un tā ir tikai fons, arī plate nav 
vajadzīga, bet tie, kuri tiešām mīl 
mūziku, arvien vairāk un vairāk 
pievēršas vinila formātam.

***
Jelgavas komandai 

bronza ledus un sniega 
skulptūru festivālā Ķīnā

Ķīnas ziemeļu pilsētā Harbinā 
jau 33. gadu notiek pasaules lie-
lākais un iespaidīgākais ledus un 
sniega festivāls. 

Tā ietvaros tiek uzbūvēta 
milzīga ledus pilsēta, vērienīgs 
sniega skulptūru parks un dažā-
das ziemas atrakcijas – slidota-
vas, slidkalniņi, ziemeļbriežu un 
suņu pajūgu izjādes un daudz 
kas cits. Festivāla paspārnē 31. ga -
du notiek Harbinas Starp tau-
tiskais ledus skulptūru konkurss, 
22. gadu notiek Harbinas Starp-
tautiskais sniega skulptūru kon-
kurss un sesto gadu notiek salī-
dzinoši jauns konkurss – ledus 
multibloka meistarsacīkstes, 
kuŗās pirmo reizi vēsturē Jelga-
vas komandas mākslinieki Kār -
lis Īle, Ainars Zingniks un Maija 
Pun cule. 15 komandu konku-
rencē latviešiem pirmais mēģi-
nājums vainagojās ar godpilno 
trešo vietu.

Jelgavas komanda veidoja skul p-
tūru “Dzīvības medus”. “Medus 
ir dzīvības esence. Bites to savāc 
no pasaules skaistākajiem zie-
d iem un ievieto šūnās. Viss dzīvais 
arī sastāv no šūnām. Šķiet, tur ir 
kāda saikne,”  darba ideju skaidro 
komandas kapteinis Kārlis Īle. 
Parastajā ledus skulptūru kon-
kursā katrai komandai, kas sa -

sētas vēsturiskā centra apkārtnē, 
tostarp centra savienojumu ar 
Skanstes apkaimi. “Projektu ne -
drīkst turēt slepenībā, bet diem -
žēl līdz šim par to nav bijusi 
pietiekama komūnikācija ar sa -
biedrību, radot bažas, ka cilvēki 
par Rīgas satiksmes projektu tiek 
turēti neziņā. Šim projektam 
paredzēts arī Kohēzijas fonda 
financējums, un Eiropas lietu 
komisija kā komisija, kas uzrau-
ga Eiropas Savienības fondu ie -
viešanu, ir reaģējusi uz sabiedrī-
bas bažām par iespējamo tram-
vaja izbūvi Lielo kapu territo -
rijā,” uzsver komisijas priekšsēde 
Lolita Čigāne. Satraukumu par 
tramvaja līnijas izbūvi Lielo ka  -
pu territorijā Saeimai vēstulē 
paudusi aktīvistu grupa “Lielo 
kapu draugi”. Aktīvisti katēgoris-
ki iebilst pret jebkādu būvniecī-
bas ieceri, kas skar Lielo kapu 
territoriju vai kādu no ap  be dī-
jumiem.

***
Pāces vilnas fabrikas dzija

iet uz ārzemēm
Pāces vilnas pārstrādes fabri-

kas (Dundagas pagasts) īpašnieks 
Dins Derkevics pirms septiņiem 
gadiem no sava tēva pārņēma 
uzņēmuma vadību, restruktu ri-
zēja vilnas fabriku, atrada brīvu 
nišu tirgū, un tagad Latvijā ražo -
tā produkcija tiek sūtīta uz 16 
valstīm. 

Pāces vilnas fabrikas dzija

Iekārtas, kas šeit tiek izmanto-
tas vilnas pārstrādei, ir ļoti senas. 
Vilnas mazgāšanas iekārta ražota 
1928.gadā, tātad pirms 90 ga -
diem, un darbojas joprojām. Ar 
vecajām iekārtām Dins sācis vei-
  d ot jaunus produktus un iekaŗot 
līdz šim neiepazītus tirgus. Šo -
brīd tikai 9% saražotās produk-
cijas paliek Latvijā. Pirms sep-
tiņiem gadiem uzņēmums balto 
un pelēko dziju eksportēja tikai 
uz Dāniju, bet tagad eksports ir 
audzis līdz 16 valstīm – tālākā ir 
Japāna.

***
Printful atvērs 

pirmo ražotni Eiropā

ASV bazētais latviešu Drau-
g iem Group uzņēmums Printful 
šogad plāno atvērt ražotni kādā 
no Eiropas valstīm.

Vēl nav zināms, kuŗā valstī 
ražotne tiks atvērta, taču tiek 
lēsts, ka tas tiks darīts 2017. gada 
septembrī. Patlaban uzņēmums 

***  
Iļjas Jašina brīdinājums

Krievijas prezidents Vladimirs 
Putins uztver Baltijas valstis kā 
NATO vājo vietu un zināmos 
ap   stākļos var izmēģināt veiksmi 
te atkārtot Ukrainas scēnāriju, 
šādu viedokli intervijā aģentūrai 
LETA pauda Krievijas opozīcijas 
polītiķis Iļja Jašins, kurš bija par-
tijas PARNAS līdzpriekšsēdis,   
bet decembrī kopā ar sabiedro-
tajiem to pameta. 

Ar Krievijas polītikas intere - 
s ēm saista arī tā dēvēto tautiešu 
po  lītiku. Intervijā Jašinam tika 
jautāts, kāda ir interese Kremlī 
attiecībā uz Baltijas valstīm? Viņš 
atbildēja, ka Putins uztver Balti-
jas valstis kā NATO vājo vietu. Ja 
attiecības starp Rietumvalstīm 
un Kremli attīstīsies negātīvi, 
Putins varētu īstenot riska pilno 
scēnāriju, kas būtu saistīts ar 
mēģinājumu atkārtot Ukrainas 
austrumu scēnāriju kaut kur, 
piemēram, Daugavpilī, kur tiktu 
sarīkota sacelšanās un it kā 
krievu tautības iedzīvotāju aiz -
sar dzības aizsegā uzrastos “zaļie 
cilvēciņi”, kaut kādi algotņi. Tas 
būtu mēģinājums “uzspridzināt” 
situāciju Baltijas valstīs. “Es esmu 
pārliecināts, ka šādi jau pārbau-
dīti scēnāriji ir Krievijas ģenerā-
lajā stābā. Tomēr atklāts ir jautā-
jums, vai ir reāla šāda scēnārija 
īstenošanas iespēja. Domāju, ka 
pie noteiktiem apstākļiem tas ir 
iespējams, tāpat kā tas kļuva ie -
spē jams Ukrainas austrumos, 
Krimā. Tomēr tā ir ļoti riskanta 
spēle, jo var novest pie globālas 
Putina un Rietumu pasaules 
konfrontācijas. Putina režīmam 
ir izsmeļamas izturības un eko -
nomisko iespēju rezerves, kas 
tuvojas beigām, bet līdz tam viņš 
cenšas ietekmēt situāciju Eiropā 
“uz pilnu banku”, populistu vidū 
meklējot sev lojālus polītiķus un 
valdības,” sacīja Jašins.

***
Liela interese par Latvijas 

pilsonības atjaunošanu 
2016. gada pirmajos trīs cet urk-

šņos Latvijas pārstāvībās ārze -
mēs tika pieņemti 3676 pietei-
kumi pilsonības reģistrācijai. 
Īpašu interesi par pilsonības at -
jaunošanu izrādījuši tautieši Liel-
britanijā, Īrijā, Vācijā, ASV un 
Izraēlā, norādīts ārlietu ministra 
Edgara Rinkēviča ikgadējā ziņo-
jumā par paveikto un iecerēto 
darbību valsts ārpolītikā un 
Eiropas Savienības jautājumos.

Šā gada pirmajos trijos ce - 
t urkšņos Latvijas diplomātiska -
jās un konsulārajās pārstāvībās 
ārvalstīs pieņemti 127 134 vīzu 
pieteikumi, par kuŗu pieteiku -
mu izskatīšanu tika iekasēti           
4 550 159 eiro. Kopumā 2016. ga -
da pirmajos trīs ceturkšņos 
sniegti 66 495 maksas pakalpo-
jumi un 83 407 bezmaksas pa -
kalpojumi.

***
Eiropas lietu komisija iztaujā 

amatpersonas par Skanstes 
tramvaja līnijas projektu

Saeimas Eiropas lietu komisija 
11. janvārī iepazinās ar projektu 
Rīgas tramvaju infrastruktūras 
attīstībai, kas paredz nodrošināt 
sabiedrisko transportu Rīgas pil-
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“Vai Putins ir Hitlers šodien?” ‒ 
šādu virsrakstu savam komen-
tāram Neatkarīgajā (NRA) liek 
Juris Paiders, kuŗš atgādina, ka 
2014. gada vidū Latvija, Baltija 
un visa Austrumeiropa “dzīvoja 
fatālā baiļu atmosfērā” un “pēc 
Krimas un Doņeckas tika solīts, 
ka nākamais solis būs Baltija, un 
“eksperti” apgalvoja, ka Putins ir 
Hitlers šodien”. Nu nav viņš tāds, 
uzsver Juris Paiders, smīkņājot 
par mūsdienu panikas cēlājiem 
un kā īsts konspirologs liek sa -
prast, ka kādi tumši spēki varot 
“izstrādāt ārpolītisko scēnāriju, 
lai Krieviju virzītu (!) uz arvien 
lielāku un lielāku konfliktu ar 
citām pasaules valstīm”. Kas tie 
tādi, kas “virza”? 

Jau ir sācies 2017. gads, norāda 
Juris Paiders, “bet pēc Krimas   
un Doņeckas līdzīgas aktīvitātes 

Viņš nav tāds, viņš gudrāks...
VĒROJUMI UN PĀRDOMAS

Austrumeiropas virzienā ne -
sekoja”.

Nu ko lai šim NRA slejiniekam 
atbild? No vienas puses, Putina 
rīcība Krimā un Doņeckā ļoti 
atgādina Hitlera rīcību no 1938. 
gada pavasara līdz 1939. gada 
pavasarim: Austrija, Sudetu no -
vads, “atlikusī” Čechoslovakija 
un Klaipēda Latvijas pievārtē. 
Šai līdzībai 2014. gadā Maskavas 
avīzē Vedomosti pievērsa uzma-
nību vēsturnieks prof. Andrejs 
Zubovs, kam par šiem “zai  - 
m iem” nācās atstāt Maskavas 
valsts starp tautisko attiecību 
institūtu (MGIMO).

No otras puses,  jāatzīst, ka Pu -
tins nudien nav “Hitlers šodien” – 
lieku uzsvaru uz vārda “šodien”, 
jo tagad Putins noteikti ir gud-
rāks par apsēsto Lielvācijas fī  - 
r eru. Kad Kremlim ir izdevīgi, 

Krievijas valsts galva prot būt 
cēls un augstsirdīgs, un ne velti 
Juris Paiders šai sakarā citē Kalna 
sprediķi (“pagriez otru vaigu”), 
atgādinot, ka Putins uz 35 Krie-
vijas diplomātu izraidīšanu no 
ASV atteicās reaģēt ar adekvā -  
tu pretsoli. Paideram Putins ir 
sirds šķīsts un lēnīgs. Kas to būtu 
domājis!

Atšķirībā no Hitlera Vladimirs 
Putins prot izmantot jebkuŗu iz -
devību, lai aplinkus ceļā sasnieg-
tu kāroto mērķi. Nupat Ameri-
kas izlūkdienestu vadītāji – NSA, 
CIA un FBI direktori nāca klajā 
ar rūpīgi pārbaudītiem datiem, 
kas pierāda, ka Putins personiski 
ierosināja un virzīja krievu ha -
keru darbību, kas pastarpināti 
noveda pie Hilarijas Klintones 
sakāves un Donalda Trampa uz -
varas ASV prezidenta velēšanās.

Atšķirībā no Hitlera Vladimirs 
Putins prot ietērpt savus impe-
riskos tīkojumus “polītkorektā” 
apvalkā: sakarā ar PSRS sabru-
kuma 25. gadskārtu viņa preses 
sekretārs Peskovs, paužot sava 
saimnieka domu, teica, ka loģika  
diktē jaunas integrācijas (!) va -
jadzību “bijušās Padomju Savie-
nības telpā”. Sākums šādai integ-
rācijai esot Eirāzijas ekonomiska 
savienība. 

Draudi Baltijai, tostarp Lat-
vijai, nebūt nav mazinājušies, 
kopš bijušajā Rītprūsijā ‒ Kaļi - 
n ingradas apgabalā uzstādītas 
raķetes Iskander... Un jāņem vē -
rā, piemēram, Igaunijas KAPO 
un Latvijas DP un SAB jaunākie 
ziņojumi par zināmām darbī b ām.

Kroni, var teikt, Juŗa Paidera 
prātojumam uzliek šāds viņa 
apgalvojums: Putina “personība 

veidojusies krievu pareizticības 
kultūras un tradiciju iespaidā”. 
Kolosāli! Šis raksturojums dots 
ilggadējam čekistam un bezdie -
v im, rūdītam un varaskāram ci -
niķim, kuŗš vienkārši prot iz -
mantot pareizticīgo baznīcu 
Krievijas imperisko mērķu sa -
sniegšanai, un tās virsganu, pa  t-
riarchu Kirillu kā stāvošu viņam 
blakus “pa labo roku”. 

Nepārspējama ir Juŗa Paidera 
raksta pēdējā teze, ka Putina 
“rīcība jāvērtē mūsdienu pareiz-
ticības kontekstā, nevis sekojot 
primitīvu sovjetologu  klišejām”.

Pasakiet to prof. Andrejam 
Zubovam – pareizticīgam kris-
tietim, kas nebaidījās vilkt zinā-
mas paralēles starp Putinu un 
Hitleru, kuŗš gluži tāpat savā 
rīcībā nevadījās no Kalna spre-
diķa.

Raiņa sacītais: “Nevienam es 
Rīgas nedodu, tik tiem, kas cēla 
tās stiprumu”, nāk prātā, skato-
ties, kā partijas gatavojas Rīgas 
pašvaldības vēlēšanām un liek 
jautāt, vai tiešām Rīga ir nolemta 
“Saskaņai” un tās atbalstītājiem? 
Nesena aptauja liecina, ka 42% 
galvaspilsētas iedzīvotāju par 
Rī gas mēru atkal gribētu Nilu 
Ušakovu. Korupcijas skandāli, 
skandalozais Rīgas ielu remonts 
pagājušajā gadā, kuru šoreiz pat 
pilsētas mērs Ušakovs ir atzinis 
par sliktu un neveiksmīgu, cil-
vēku attieksmē neko nav mainī-
jis. Par to jau esmu rakstījusi, ka 
iedzīvotāji, no vienas puses, ir 
ne  apmierināti un dusmīgi, bet, 
no otras puses, atkal grib vēlēt 
par pašreizējo mēru un viņa 
partiju, paradoksālā kārtā it kā 
nesaistot Rīgas mēru ar nebū ša-
nām pilsētā. Nepatika pret paš-
reizējo valsts varu un partijām   
ir milzīga, daudzi, nešķirojot un 
nedomājot, vienkārši saka – visi 
viņi ir zagļi un domā tikai par 
sevi un savas partijas izdevīgu-
mu. Nesen kādu laiku nācās pa -
vadīt kopā ar visdažādākajiem 
cilvēkiem no visas Latvijas, un 
pārliecinājos, ka, skatoties TV 
ziņas, dzirdami tikai dusmīgi un 
nikni komentāri. Visi polītiķi 
esot zaglīgi, savtīgi vai vienkārši 
dumji, un patiesībā ne pašvaldī-
bu vēlēšanās Rīgā, ne nākamā 
ga  da Saeimas vēlēšanās nebūšot 
par ko vēlēt. Tāpēc vēlēšot vai nu 
par “Saskaņu”, vai uz vēlēšanām 
neiešot vispār. “Nu kā es varu 
vēlēt par Vilni Ķirsi Rīgas paš-
valdību vēlēšanās, par kuŗu pa -
tiesībā neko nezinu, izņemot to, 
ka viņš pārkāpis likumu iepriek-
šējās Saeimas vēlēšanās un ka 
partijai tādēļ nācās maksāt sodu? 
Tas, ka viņš partijai kaut kādu 
naudu atdevis, neko nenozīmē. 
Un Saeimas vēlēšanās izsvītroju 

“Nevienam es Rīgas nedodu...”
Āboltiņu, to bija darījuši daudzi, 
bet viņa tik un tā ielīda Saeimā. 
Kā lai es eju uz vēlēšanām un kā 
lai tagad balsoju par “Vienotību”? 
Un nevienas citas sakarīgas par-
tijas taču nav,” sacīja kāds no TV 
ziņu vērotājiem. Savukārt vai rā -
ki citi rīdzinieki sacīja, ka ne  esot 
nekāda pamata domāt, ka cits 
galvaspilsētas mērs būs godīgāks 
un labāks, jo agrākie mēri no 
citām partijām arī neesot ne ar 
ko labu izcēlušies.

Šiem viedokļiem grūti iebilst, 
jo, piemēram, Nacionālā apvie-
nība domājot par vairākiem mē -
ra kandidātiem un esot uzrunā-
jusi arī pašreizējo Rīgas domes 
deputāti Baibu Broku, kura sa -
vulaik bija spiesta atstāt tieslietu 
ministres amatu, jo neieguva 
pie eju valsts noslēpumiem. Arī 
Zaļo un zemnieku savienība 
(ZZS) pašreiz izvēlas kandidātu 
mēra amatam, bet tie daži uz -
vārdi, kas neoficiāli publiski iz -
skanējuši, lielu uzticību neraisa. 
Tas liek domāt, ka vai nu tā dē -
vētās varas partijas nemaz negrib 
cīnīties par Rīgu, vai arī bīda cil-
vēkus, kuri kaut kādā veidā iz -
devīgi (vai tieši otrādi – neko 
nenozīmē) pašām partijām kaut 
kādos darījumos un norunās. 
Eksperti jau tagad teica, ka Rīga 
tā arī paliks saskaņiešu un viņu 
līdzgaitnieku, Andra Amerika 
partijas, ziņā. Šķiet, ka vēlētāju 
nostāju nevar mainīt pat daži 
pēdējā laika “izciālākie” notiku-
mi. Proti, kāds “Rīgas namu 
pārvaldnieka” (RNP) klients uz -
varējis uzņēmumu tiesā par 
ūdens skaitītāju atšķirībām, bet 
apsaimniekotājs tiesāšanās iz -
devumus atguvis no pašiem lie-
tas ierosinātājiem, iekļaujot tos 
rēķinos. Tātad klients tiesā uz -
varēja RNP par nepamatotiem 
ūdens rēķiniem, taču kopā ar 
citiem dzīvokļu īpašniekiem bija 

spiests samaksāt apsaimnieko-
tāja nolīgtos juristus. Absurds? 
Protams, bet tāds ir Rīgas domes 
saimniekošanas stils. Tāpat kā 
domes uzņēmums “Rīgas satik-
sme” uzskata, ka viss ir pilnīgā 
kārtībā, ja sabiedrisko transporta 
līdzekļu mazgāšanai tiek izman-
tots parasts ūdens, par kuŗu tiek 
maksāts kā par nanotehnolo ģi-
jām. Rīga korupcijas un at  tiek-
smē pret cilvēkiem strauji kļūst 
par “mazo Krieviju”, bet neiz ska-
tās, ka partijas tas uztrauc.

Ja uz partijām Latvijā tā īsti 
vairs nevar paļauties, atliek cerēt, 
ka nekā nedarīšanas sienu izdo-
sies sagraut cilvēku kopām, kas 
spēj vai ir apvienojušās, lai no -
vērstu bezjēdzības un atgādinātu 
par savām tiesībām. Manuprāt, 
labs piemērs tam, ka apvieno-
joties var daudz paveikt, ir Ei  ro-
pas Latviešu apvienības (ELA) 
iniciatīva, aicinot parakstīties par 
iespēju no ārvalstīm atbalstīt 
tuviniekus bez dubulta nodokļu 
sloga un nesamērīgiem admi-
nistratīviem šķēršļiem. Parakstu 
vākšana portālā ManaBalss.lv. 
Iniciatīvas mērķis ir Sa  eimā 
panākt grozījumus Likumā par 
iedzīvotāju ienākumu no  dokli 
(IIN), kas pašlaik paredz, ka uz 
Latviju noteiktā apmērā pār-
skaitīti naudas līdzekļi sa  ņē mē-
jiem ir jādeklarē un var tikt ap -
likti ar nodokli 23% apmērā. 
Droši vien jāpaskaidro, ka paš-
reizējā sistēma rada trīs problē-
mas. Pirmkārt, uz Latviju sūtī ta-
jiem līdzekļiem nodokļus pie-
mē ro divkārt: par ārvalstīs no -
pel nīto jau ir nomaksāti nodokļi 
sūtītāja mītnes zemē. Otrkārt, 
nodokļa piemērošana naudas sa -
ņēmējiem, kas nav laulātie vai 
tuvi radi, faktiski īpaši smagi 
skar sociāli mazaizsargātus tuvi-
niekus. ELA apkopotās liecības 
no ārvalstīs dzīvojošajiem Lat-

vijas cilvēkiem rāda, ka iztikas 
līdzekļi no ārvalstīm uz Latviju 
bieži tiek sūtīti izpalīdzīgiem 
tālākiem radiem, draugiem, kai-
miņiem, lauku pastniekiem. Viņi 
naudiņu Latvijā tālāk nodod ap -
rūpētajiem saņēmējiem – sirm-
galvjiem, bērniem, lauku cilvē -
k iem, kam vecuma, slimības vai 
attāluma dēļ naudas saņemšana 
bankā vai bankomātā nav risi-
nājums. Paredzot 23% nodokli 
šādos gadījumos, tiek īpaši smagi 
skarti šie jau tā sociāli mazaiz-
sargātie cilvēki, par ko uz vietas 
Latvijā palīdz rūpēties kāds līdz-
cilvēks. Šis nodoklis jāmaksā arī 
ārvalstīs strādājošo neprecētiem 
dzīvesbiedriem, kas palikuši Lat-
vijā. Visbeidzot, pienākums dek-
larēt saņemto atbalstu, kas gadā 
pat nesasniedz minimālās algas 
apmēru, ir nesamērīgs birokra-
tisks šķērslis cilvēkiem, kas bieži 
vai nu paši ir mazaizsargāti, vai 
par šādiem cilvēkiem izpalīdzīgi 
gādā.

Nupat ELA ir nākusi klajā ar 
paziņojumu, ka ir gandarīta par 
lielo diasporas atbalstu šajā jau-
tājumā. ELA prezidija pārstāve 
un iniciatīvas vadītāja Elīna 
Pinto: “Mēs esam gandarīti, ka 
iniciatīva ir apliecinājusi dia-
sporas spēju strauji mobilizēties 
un sev sāpīgus jautājumus risināt 

konstruktīvā pilsoniskas inicia-
tīvas ceļā. Turklāt arī valsts pār-
stāvji – VID un Saeima – pa  rā dī-
juši gatavību zibenīgi reaģēt un 
iesaistīties dialogā ar pilsoņiem. 
Šī turklāt ir pirmā reize, kad dia-
sporas izvirzīts jautājums dažu 
dienu laikā nonāk divu nozīmī-
gu Saeimas komisiju dienas kār-
tībā.” 

Tiesa gan, jāpiebilst, ka ierēdņi 
pagaidām vēl nesaprot, par ko ir 
runa, un Tieslietu ministrija uz -
skata, ka tas ir mēģinājums le  ga-
lizēt apšaubāmas izcelsmes ienā-
kumus. Tomēr galvenais ir tas, 
ka problēma ir pamanīta un     
tiks risināta. Protams, jautājums, 
kam piederēs Rīga, nav tik vien-
kārši risināms un pirmajiem 
savas galvaspilsētas aizstāvībai 
būtu jādarbojas Rīgā un Latvijā 
dzīvojošajiem pilsoņiem, jo paš-
valdību vēlēšanās ārzemēs dzī -
vo jošie nebalsos. Tomēr varbūt 
ir vērts mēģināt? Varbūt ārzemēs 
dzīvojošajiem Latvijas pilsoņiem 
un latviešu organizācijām vaja-
dzētu atgādināt partijām, ka Sa -
eimas vēlēšanās var arī nebalsot 
par tiem, kuri tikai izliekas, ka 
viņiem rūp galvaspilsētas lik-
tenis? Atkal atdot Rīgu tiem, 
kuriem nerūp Latvija, bet tikai 
nauda pašu kabatās un Krievijas 
atbalsts, ir bīstami. 

MEKLĒJIET MŪSU KONTUS:

www.facebook.com/brivalatvija
www.twitter.com @briva_latvija

www.brivalatvija.lv
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EDUARDS
SILKALNS

Viena no Ilgoņa Bērsona aiz-
rautībām 45 gadu gaŗumā bijusi 
slavenu, bet jo vairāk mazpazīsta-
mu rakstnieku, literātu, publicistu 
izmantoto segvārdu (pseudoni-
mu) un segburtu pētniecība. Bēr-
sonam labpaticis izdibināt, kāda 
pilsoniskā vārda un uzvārda īpaš-
nieks aiz ikviena šifra slēpjas,  un 
reizēm paspekulēt par iemesliem, 
kas vedinājuši rakstītāju atkāpties 
no īstā vārda lietošanas. Divus ga -
dus pēc Segvārdu un segburtu 
pir mā sējuma tagad iznācis otrs. 
Te lasām par Zentu Mauriņu, kas 
jaunībā zem daža sacerējuma pa -
rakstījusies vienkārši kā Zenta, 
par Aspaziju un Raini, par Jāni 
Ru  dzīti, par padomju iekārtai 
drau dzīgiem Vili Lāci un Andreju 
Upīti un par daudziem desmi tiem 
citu. Ilgoņa Bērsona nolūks nepa-
visam nav bijis veidot divos sēju-
mos kādu segvārdu un segburtu 
lietotāju pilnīgu rādītāju vai vārd-
nīcu. Viņš izvēlējies lakoniski,  bet 
saistoši un informātīvi pastāstīt 
par tādiem, par kuŗiem bijis kas 
interesants, ko teikt.

Jaunā grāmata sagādā baudpil-
nu lasāmvielu kā literātūras un 

Atslepenotais un atrastais
Ilgonis Bērsons, Segvārdi un segburti, noslēpumi un meklējumi,  

otrā grāmata, apgāds “Mansards”, 2016. g., 400 lpp.

publicistikas draugiem, tā tādiem, 
kam patīk izsekot, kā literātūr zi-
nātnieks atšķetina mezglus, atsle-
peno faktus, kas citādi būtu pali-
kuši neatraisīti. Grāmatā publicēts 
prāvs skaits īpatnēju dzejas pantu, 
bet kā grāmatas teksts, tā illus tra-
tīvais materiāls parāda, cik bagā-
tīgs ir Ilgoņa Bērsona personiskais 
archīvs: uz archīvu attiecinātā burt-
kopa IBA ieraugāma daudzviet.

Kas tad liek konkrētiem rakstī-
tājiem izvēlēties tieši tādu un ne 
citādu “masku”? Daudzkārt Bēr-
sons iemeslus ir pārliecinoši atši f-
rējis vai paticami uzminējis, to - 
  mēr šur tur arī ne. Tā, piemēram, 
viņš brīnās, kāpēc feļetonistam 
Ačukam, īstajā vārdā Arnoldam 
Rubertam, un arī trimdas dzej-
niekam Ināram Brēdricham (ne 
Brēdliham!) vajadzējis par seg vār-
du izvēlēties Krievijas cara iesauku 
Jānis Briesmīgais. Par Brēdrichu, 
ar kuŗu dzīvoju vienā pilsētā – 
Austrālijas Melburnā – un kuŗš 
man dažus gadu desmitus bija itin 
labs draugs, varu dot,  manuprāt,  
neapgāžamu skaidrojumu. –

Kad Kultūrsakaru komiteja Rī -
gā sāka meklēt aktīvus sakarus ar 
trimdu un īpaši tās kultūras dar-
biniekiem, trimdas sabiedrība it 
kā ieņēma divas pretējas nostājas: 
konservātīvais vairākums jebkā-
du brāļošanos ar “čekas organu” 
noraidīja, kamēr liberālais mazā-
kums bija pielaidīgāks. Inārs drī -
z āk simpatizēja pēdējiem. Viņš 
atlidoja uz Latviju, iepazina Jāni 
Ane raudu, kādam dzejniekam, 
kuŗš, dāvājot savu dzejas krājumu, 
sa  sto mījās, nezinot vai veltījuma 
ie  rakstu adresēt Brēdriham vai 
Brēdricham, teica, lai droši rakstot 
ar h, ne ch... To visu, atgriezies 
Melburnā, viņš kādā kārtējā Lat-
viešu preses biedrības Austrālijas 
kopas sanāksmē vaļsirdīgi arī 

izstāstīja. Iznākums nu bija tāds, 
ka daļa sabiedrības no Ināra sāka 
distancēties. Viņa reakcija bija: 
labi, ja mani uzskata par sarkano 
vai krievmīli, tad tiešām kļūšu 
par opozicionāru. Vairākkārt 18. 
no  vembrī, kad Melburnas latvie-
šu organizāciju apvienība latvie-
šiem un austrāliešu sabiedrības 
pārstāvjiem rīkoja Valstssvētku 
pieņemšanu, Inārs savu draugu 
pulciņam rīkoja alternatīvu tik ša-
nos kādā Melburnas centra krogā 
un sauca to par – ieņemšanu! Psī-
choloģiskais domu gājiens bija: ja 
jūs mani par tādu uzskatāt, tad 
tāds esam arī izlikšos. Vāciešiem ir 
labs teiciens: eine Flucht nach vor-
ne, bēgšana nevis prom no kaut 
kā, bet tam taisni virsū. Vai mo -
tīvācija sevis nosaukšanai par    
Jāni Briesmīgo tagad skaidra?   
Vēl, protams, jāatzīmē, ka iniciāļi 
“J. Br.” ir ļoti tuvi īstā vārda sāku-
ma burtiem I. Br. un ka vēl viens 
īstajam vārdam līdzīgi tuvs seg-
vārds Ināram bija Ilmārs Briedis.

Segvārdu un segburtu 2. grā-
mata vispār ir tāda, ka lasītājam 
tur nodrukāto bieži gribēsies sa -
līdzināt vai papildināt domās ar 
pašam jau zināmo. Lasu, pie-
mēram, posmu ar virsrakstu K 
170. lappusē, kas iesākas ar vār -
d iem: “Ar šo segburtu  iespiesti 
ļoti daudzi darbi. Tas var būt gan 
uzvārda, gan vārda iniciālis, arī 
pseudonima sākumburts.” Atkal 
atmiņas, atmiņas no tā paša Aust-
rālijas laika. Ilgus gadu desmitus 
koncertu recenzijas Austrālijas 
Latvietim ar segburtu K iesūtīja 
dziedonis Arvīds Ķiploks. Tā kā 
“vienkāršajam cilvēkam” uzvār-
dus patīk domās asociēt ar su  gas-
vārdiem, no kuŗiem tie cēlušies, 
šajā gadījumā ar ķiplokiem, var 
jau saprast, ka vārda likšana zem 
koncertrecenzijas it kā mazinātu 

no pašas recenzijas gūstamo estē-
tisko baudu. Pietika jau, ka laiku 
pa laikam pastnieks atnesa Gop-
pera fonda pamarku loksni ar 
lūgumiem pēc ziedojuma pavad-
vēstulē, ko bija parakstījis fonda 
valdes priekšsēdis Sīpols un tā 
pār stāvis Austrālijā Ķiploks. Grū-
tāk gan izskaidrot, kāpēc kritiķis 
deva priekšroku vienkāršajam     
K. mīkstinātā Ķ. vietā.

Ilgonis Bērsons savā grāmatā 
nedod vispārēju atziņu par to, 
kāpēc kādam rakstītājam būtu 
jāizvēlas segvārds vai segburts. 
Viņš droši vien teiktu: cik daudz 
cilvēku, tikpat daudz atšķirīgu 
iemeslu. Dažreiz segvārdu lieto ša-
na nebija nekāda kaprise vai ro -
taļa, bet tā bija polītisku vai sevis 
pasargāšanas iemeslu diktēta. Jā -
n im Pliekšānam kā aizsargs kādu 
laiku kalpoja Nagliņa vārds. Seg-
vārdi labi kalpoja 1940. gadu mai-
nīgo okupācijas režīmu laikā: tā -
dē  jādi no jaunajiem okupantiem 
varēja noslēpt, ka cilvēks pub li-
cējies arī iepriekšējos varas gados. 

Jāpastāsta vēl kādas atmiņas   
par cienījamā Emīla Dēliņa pag. 
gs. 50. gados izdoto un rediģēto 
Austrālijas Latvieti. Avīze ilgi 
turējās uz trīs cilvēku pleciem: 
līdzās izdevējam tie bija žurnālists 
Arnolds Šmits un (arī) burtlicis 
Zigurds Bārda. Nu labi, kā ceturto 
vēl varētu atzīmēt Sidnejas kores-
pondentu Aleksandru Zariņu. 
Mēs pārējie bijām tikai piespēlē-
tāji. Bet mīļie, kādi gan visādi 
segvārdi un segburti nebija tiem 
trim līdz četriem galvenajiem! 
Dēliņš varēja būt. E. D., - emd.- 
vai Ints Vanadziņš. Šmits varēja 
būt A. Šm., Six, Jēkabs Kalējs vai 
Ansis Sirmais. Zigurds Bārda pa -
rakstījās kā Z. B.,-da vai zem 
feļetoniem, kā Mets Metums. Z  a-
riņa segvārds bija Aleksis Dunājs. 

Sabiedriski aktīvie melburnieši, 
protams, viegli mācēja atšifrēt, 
kuŗš ir katra raksta autors, bet ja 
nu avīzi abonēja kāds nezinīgs 
duraks provincē, viņu varēja pār-
ņemt gluži vai svinīga bijība, vē -
rojot, cik plaši sazarots ir līdz-
strādnieku tīkls avīzei, kas viņam 
nāk no lielpilsētas.

Atmiņu stāstos rakstnieki bieži 
atzīmējuši pacilātību, ar kādu viņi 
redzējuši periodiskos izdevumos 
iespiestus savus pirmos darbus. 
Kā lai jaunais cilvēks nejustos pa -
cilāts, varbūt pat lepns, jo no  dru-
kāšana taču norāda, ka viņš ir 
gana labs, lai tiktu publicēts! Viņš 
ir ticis redakcijas atzīts par tādu, 
kam ir kas, ko “pasaulei” teikt. 
Viņam pamats kļūt iedomīgam. 
Bet viņš nu grib tai pašai pasaulei 
pierādīt, ka viņš nepavisam nav 
iedomīgs un ka viņam viena alga, 
vai pasaule viņu kā patiesi eksi stē-
jošu cilvēku iepazīst vai ne.  Un 
tāpēc viņš sāk publicēties ar seg-
vārdu vai segburtiem. Pie ņem ams 
tāds skaidrojums? Jau nī bā Aust rā-
lijā sarīkojumu at  re fe rē jumus 
visbiežāk parakstīju kā Ed. S., ini-
ciāļus E. S. atstājot koŗa diri ģentam 
Edmundam Smal kajam.

Ilgonis Bērsons ir it kā radījis 
literātūrzinātnē pavisam jaunu 
žanru. Ierindas literātūrzinātnieki 
nodarbojas ar literāŗu sacerēju -
mu vērtēšanu attiecīgā rakstnieka 
citu darbu un visa laikmeta kon-
tekstā. Bērsona vērtējumi, pie-
mēr am, – par Tirzmalietes dzejoļa 
“Es dziedāšu par tevi, tēvu zeme” 
izkropļošanu padomju laikā, 310. – 
313. lpp. – ienāk it kā starp citu. 
Viņa pamata nolūks bijis pētīt, 
izdibināt, meklēties, piestrādāt 
brīžiem it kā detektīvam, kam 
jā noskaidro patiesība. Atrastajā 
viņš dalās ar atradēja labpatiku, 
kas viegli pāriet uz lasītāju.

Lai kliedētu publiskajā telpā 
izskanējušo nepilnīgo un bieži 
vien arī nekorekto informāciju, 
Valsts ieņēmumu dienests (turp-
māk – VID) sniedz skaidroju-
mu, kādi ir nodokļu normatīvo 
aktu nosacījumi attiecībā uz 
naudu, kas tiek saņemta no radi-
niekiem vai citām personām 
ārvalstīs. Galvenokārt to nosaka 
radniecības pakāpe ar personu, 
no kuras tiek saņemta nauda, 
pārskaitītās naudas summa un 
darījuma būtība. Ņemot to vērā, 
ir jārīkojas atbilstoši vienai no 
trim situācijām. 

Saņemtā nauda nav jādeklarē 
un iedzīvotāju ienākuma no -
doklis nav jāmaksā :

• Ja naudas pārskaitītāju ar sa -
ņēmēju saista laulība vai rad nie-
cība līdz trešajai pakāpei Civilli-
kuma izpratnē (vecāki, brālis, 
māsa, vecvecāki, bērni, mazbēr-
ni, vecāku brālis/māsa, brāļa/
māsas bērni u.c), un naudas pār-
skatījums no ārvalstīm tiek   
veikts vienas mājsaimniecības 
ietvaros un šīs mājsaimniecības 

Latvijas Valsts ieņēmumu dienesta aktuālā ziņa
No radiniekiem ārvalstīs saņemtajai naudai Latvijā nodoklis netiek piemērots

izdevumu segšanai (piemēram, 
ārvalstīs strādājošie vecāki pār-
skaita saviem Latvijā dzīvojo  - 
š iem bērniem, vecākiem vai vec-
vecākiem). Šādā gadījumā sa -
ņemtā nauda nav jādeklarē, jo 
pēc ekonomiskās būtības ne -
veidojas ienākums.

Saņemtā nauda ir jādeklarē, 
bet iedzīvotāju ienākuma no -
doklis nav jāmaksā:

• Ja Latvijas Republikas ie  dzī-
votājs ar bankas pārskaitījumu 
saņem naudu no sava ārvalstīs 
dzīvojoša radinieka līdz trešajai 
pakāpei Civillikuma izpratnē 
(vecāki, brālis, māsa, vecvecāki, 
bērni, mazbērni, vecāku brālis/
māsa, brāļa/māsas bērni u.c), ar 
kuru nav kopīga mājsaimnie cība. 

• Ja Latvijas Republikas iedzī-
votājs ar bankas pārskaitījumu 
saņem naudu no ārvalstīs dzī-
vojošas personas, kas nav viņa 
radinieks līdz trešajai pakāpei 
Civillikuma izpratnē vai arī tos 
vispār nesaista radniecība (kai-
miņš, draugs vai tamlīdzīgi), 
taču šo naudu saņēmējs izlieto, 

lai segtu savus izdevumus par iz -
glītību un/ vai medicīnu un ārst-
niecību. Lai šai naudai netiktu 
piemērots iedzīvotāju ienākuma 
nodoklis, tās saņēmējam ir jā  -
spēj dokumentāri pierādīt, ka 
nauda izmantota minēto izde-
vumu segšanai.1

Taču, ja saņemtā naudas sum-
ma abos minētajos gadījumos 
pārsniedz 4000 eiro gadā no   
vienas un tās pašas personas, tad 
tā ir jādeklarē kā ar iedzīvotāju 
ienākuma nodokli neapliekams 
ienākums, iesniedzot Gada ie -
nā kumu deklarāciju par iepriek-
šējo gadu, tādējādi informējot 
VID par naudas izcelsmi.

Gadījumi, kad saņemtā nauda 
ir jādeklarē un iedzīvotāju ie -
nākuma nodoklis ir jāmaksā: 

• Ja Latvijas Republikas iedzī-
votājs ar bankas pārskaitījumu 
saņem naudu vairāk nekā 1425 
eiro gadā no ārvalstīs dzīvojošas 
personas, kas nav viņa laulātais 
vai radinieks līdz trešajai pakā -
pei Civillikuma izpratnē vai arī 
tos vispār nesaista radniecība 

(kaimiņš, draugs vai tamlīdzīgi), 
un saņemtā nauda netiek izlie-
 t ota, lai segtu ārstniecības vai 
izglītības izdevumus. 

Šādos gadījumos saņemtā nau-
da ir jādeklarē, iesniedzot Gada 
ienākumu deklarāciju par ie -
priek šējo gadu, un jāsamaksā 
iedzīvotāju ienākuma nodoklis 
23% apmērā no tās pārsnieguma 
(no saņemtās summas atņemot 
1425 eiro).

Minētajos gadījumos Gada ie -
nā kumu deklarācija par 2016. 
ga  du ir jāiesniedz laikā no 2017. 
gada 1. marta līdz 2017. gada       

1. jūnijam ieskaitot. Plašāka in -
formācija par iespējām iesniegt 
Gada ienākumu deklarāciju pie-
ejama VID mājaslapā sadaļā 
“Gada ienākumu deklarācija”. 

Jautājumu un neskaidrību 
gadījumā iedzīvotāji var zvanīt 
uz VID Nodokļu un muitas in -
formatīvo tālruni 67120000, 
vērsties ikvienā VID klientu ap -
kalpošanas centrā, vai arī uzdot 
jautājumus rakstiski VID mājas-
lapā sadaļā Kontakti.

VID Sabiedrisko attiecību daļa

1 Likuma “Par iedzīvotāju ienākuma nodokli” 9. panta devītās 
daļas 35. punkta “c” un “d” apakšpunktā minētie dāvinājumi netiek 
aplikti ar nodokli, ja tie ir saņemti tikai bezskaidras naudas norē -
ķinu veidā, un tā izlietošanu izglītībai vai ārstniecībai dāvinājuma 
saņēmējs pamato attiecīgi ar šādiem dokumentiem:

1) ārsta norīkojums vai slēdziens, kas apliecina ārstniecības ne -
pieciešamību un ir maksātāja rīcībā, sākot ar dienu, kad dāvinājums 
saņemts;

2) attaisnojuma dokumenti, kas apliecina dāvinājuma summas 
izlietošanu divu gadu laikā no dāvinājuma saņemšanas dienas 
norādītajam izglītības vai ārstniecības mērķim.



LAIKS 132017. ga da 14. janvāris – 20. janvāris

Dzimis Rīgā, nonācis ASV hokeja Slavas zālē
Ar sporta ārstu, Dr. med. Visvaldi Nagobadu sarunājās Ligita Kovtuna

“Viņš ir viens no visvairāk mī -
lētajiem un cienītajiem cilvē  - 
k iem hokeja sportā,” par mūsu 
tautieti Dr. med. Visvaldi Nago-
badu teicis ASV Hokeja fede rā-
cijas prezidents Ron Degregorio. 
Dr. Nagobada vārds iekļauts arī 
ASV hokeja Slavas zālē (2010. g.), 
un viņš pats pirmais saņēmis 
Starptautiskās Ledus hokeja fede-
rācijas (IIHF) Paul Loicq balvu 
(2003. gadā). Laikā no 1967. Līdz 
1990. gadam bijis vadošais ASV 
hokeja izlases ārsts, un ne tikai 
Doc – Dr. Nagobads bijis hoke-
jistu – jauno puišu draugs, pa -
domdevējs un dažbrīd pat au -
džu tēvs. Bet viena no izlases 
zvaigznēm Džimijs Kreigs  (Jim 
Creig) – paša Doc vārdiem runā - 
j ot, ir gluži kā dēls. Gan viņš, gan 
laba daļa slavenās hokeja koman-
das, kas 1980. gada Olimpiskajās 
spēlēs Leikplesidā (Lake Placed) 
uzvinnēja krievus jeb PSRS ho -
keja izlasi, aizvadītā gada novem-
brī bija ieradušies Mineapolē 
sveikt dakteri ļoti nozīmīgā 95 
gadu jubilejā. “Četri puiši bija 
atbraukuši pat no Bostonas,” 
sacīja Dr. Nagobads.

Ticiet vai ne, bet man bija tā 
laimīgā izdevība apciemot gaviļ-
nieku tieši pašā dzimšanas die-
nas pēcpusdienā. Možs un prie-
cīgs viņš sagaidīja mūs ar kollēgu 
Dr. Jāni Dimantu savā mājā, kur 
viesistabā rotājās krāšņs rožu 
pušķis no māsas, pazīstamās dip-
lomātes, savulaik Latvijas vēst-
nieces Francijā Ainas Nagobads- 
Ābolas. Bet blakus istabā galds 
noklāts ar vēstulēm un grāmatas 
eksemplāriem, ko doktors veltī-
jis ASV hokejam – Gold, Silver, 
Bronze un kuŗā viņš sakopojis 
savas atmiņas par nozīmīgāka-
jiem brīžiem šai sporta jomā, kas 
pašam kļuvusi lielā mīlestība. 
Skaisti izdota, saturīga grāmata, 
ar vēsturiskiem foto un, kā jau 
kārtīgam ārstam klājas, ar pre-
cīz iem attēlu parakstiem un in -
deksu. Ne velti šī grāmata iegu-
vusi Midwest Book Adward – Ne -
atkarīgo izdevēju asociācijas pie-
šķirto uzvarētāja titulu. Grāmatas 
vāku rotā foto no gaviļu mirkļa 
minētajā 1980. gada spēlē, kad 
doktors finālā uzskrējis uz ledus 
laukuma un apkampies ar Dži-
miju Kreigu. Bet 148. lappusē – 
foto, kur doktors tur rokā chro-
nometru jeb magic stopwatch, 
par kuŗa lomu labprāt un ar 
prieku pastāsta.

V. Nagobads. Daudzi jau to 
nezina, bet šis maģiskais stop-
watch “palīdzēja” izcīnīt vēstu ris-
ko uzvaru. Bija tā – pirms spēles 
mani uzrunāja izlases galvenais 
treneris Herb Brooks. Viņš mē  -
dza apspriesties ar mani. Šoreiz 
Herbs novērtēja pretinieka – 
PSRS izlases augstās spējas, un 
bija nospriedis, ka spēles pēdējā 
trešdaļā sevišķi svarīgi ir rau dzī-
ties, lai hokejistiem būtu “svaigas 
kājas”, proti, ik pēc 35 – 40 sek un-
dēm viņi jāmaina. Vienojāmies, 
ka es chronometrēšu laiku un 
došu signālus, kad hokejists jā -
maina. Katrs uz laukuma ne ilgāk 
kā 40 sekundes spēles laika! Un 
iedeva man rokās šo “maģisko 
pulksteni”. Līdz šai dienai atmi-
nos krievu pārsteigumu un viņu 
treneŗa Viktora Tichonova ne -

viltoto izbrīnu. Bet mūsējais Hel-
muts Balderis bija “uzķēris”. Krie-
vu izlases hokejists Valerijs Va  siļ-
jevs vakarā mums uzsauca šam-
pa nieti un palūdza man atklāti 
pateikt – “ko tu, dakter, devi sa -
vē jiem ēst un dzert?! Pēdējā treš-
daļa taču vienmēr ir “mūsējā”... 
Bet te mēs tikai saķērām galvas 
un kliedzām užas, užas! (bries-
mas – kriev.).” Atbildēju apmē-
r am tā – mūsu jaunības dzirksts!

Neraugoties uz cienījamo ve -
cumu, jūsos patiešām ir jaunī-
bas dzirksts. Kāds ir jūsu noslē-
pums, “recepte”?

Pašam nemanot, ir noticis tā, 
ka visu laiku esmu pavadījis jau-
nu cilvēku vidū. Īstenībā pat ne -
kad neesmu ārstējis vecus cil vē-
kus, vienmēr bijusi darīšana tikai 
ar jauniem. 36 gadus no strā dā ju 
universitātē, rītos agri cēlos, lai 
dotos uz darbu hospitālī. Mana 

sieva Velta, kuŗa diemžēl jau Aiz-
saulē, mēdza jokot – tu jau skrien 
tās jaunās meitenes skatīties...

Nopietni runājot, – kad sveikt 
bija sabraukuši mani puiši, tā arī 
teicu – pateicoties jums, vēl turos!

Mana draudzene Aina Rodri-
guez-Mata, kuŗa arī novembrī 
svin nozīmīgu jubileju, uz to 
pašu manu jautājumu atbil-
dēja tā: pirmkārt, galva ir tas 
organs, kas visvairāk jātrenē, 
otrkārt, ik dienu glāze sarkan-
vīna, treškārt, nevajag bāzt de -
gunu svešās darīšanās...

Tā nu gan arī ir laba recepte! 
Un vēl – jau kopš mazām dienām 
esmu bijis ļoti kustīgs. Un ātrs – 
kad bērnībā Rīgā, Strēlnieku par-
kā, ar puikām spēlējām žuļikus/
gordovojus, neviens mani neva-
rēja noķert, biju visātrākais. Starp 
citu, parkā joprojām ir tā lape-
nīte, kas mūsu spēlēs bija 

“cietums”. Skolā spēlēju hokeju, 
volejbolu, futbolu, bet par bas-
ketbolu man ir vesels stāsts. Ģim-
nazijas pēdējā klasē gāju trenē -
ties Armijas sporta klubā pie 
Valdemāra Baumaņa. Mans labs 
draugs bija Aleksandrs Vanags, 
viņš mācījās vienu klasi augstāk. 
Aleksandrs arī bija ļoti ātrs, un 

mēs viens otru “sedzām”. Es gan 
spēlēju nevis izlases komandā kā 
viņš, bet virslīgas rezervē. Reiz 
Matīsiņš, kā mēs saucām Bau ma-
ni, pajautāja, vai mēs abi ar Sašu 
nevarētu saspēlēties, jo pēc mē -
neša jābrauc spēlēt uz Parīzi.

Savā dzimšanas dienā 2016. gada 18. novembrī

Maģiskais pulkstenis

Ar vecākiem Rīgā 1939. gadā. Tēvs Ernests, māte Emma, māsiņa 
Aina, brālis Ilgvars un Visvaldis (centrā)

(Turpinājums 15. lpp.)
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Slavenās Ziemassvētku kaujas – 
arī šogad tās tiek pieminētas vai-
rākos atceres pasākumos. Plaš - 
sa ziņas līdzekļos tika akcentēta 
5. janvārī Jelgavā organizētā zi - 
n ātniskā konference “Ziemas-
svētku kaujām 100 gadu. Toreiz 
un tagad – kultūrvēsturiskais 
mantojums”, un kā atceres nori -
šu dominante tika pasniegts 7. 
janvāra pasākums Ziemassvēt -
ku kauju mūzejā Jelgavas novada 
Valgundes pagastā ar kauju in - 
s cenējumiem, ar vairāku desmitu 
jaunsargu uzticības zvērestu Lat-
vijai, skautu un gaidu, jaunsargu 
zemessargu un kaŗavīru lāpu 
gajienu uz Ložmetējkalnu un 
atmiņu ugunskuriem. Neno lie-
dzami tas viss bija vērienīgi, ie -
spaidīgi, interesanti un arī vaja-
dzīgi … (mulsinošs gan bija kāda 
TV ziņu žurnālista komentārs: 
“…simtiem cilvēku atnākuši uz 
atceres dienas visatraktīvāka -
jiem pasākumiem – Ziemassvēt-
ku kaujas inscenējumu…” Atrak-
tīvs? Atrakcija? Pieņemsim, tā 
nav runātāja attieksme, bet tikai 
satraukumā neveiksmīgi izvēlēts 
apzīmējums. Stāsts taču ir par 
mūsu tautai nozīmīgāko un rei -
zē traģiskāko notikumu Pirmā 
pasaules kaŗa laikā!? )

Ziemassvētku kaujas sākās 
1917. gada 5. janvārī piecos no 
rīta (pēc vecā – Jūlija kalendā -   
ra – 1916. gada 23. decembrī). 
Vieta – purvains apvidus starp 
Ba  bītes ezeru un Olaini, sauktais 
Tīreļa purvs. Cīņas izvērtās sīvas.

Ziemassvētku kaujas ilga ne -
dēļu, un kritušo skaits tiek lēsts 
ap 1000. Kaŗavīru lauku kapsē -
tas tika veidotas pie Ložmetēj-
kalna, Kalnciema un Tīreļpurvā. 
Taču ievērojams skaits strēlnieku 
tika guldīts Rīgas Brāļu kapos – 
128 kaŗavīri. Brāļu kapi ir atdusas 
vieta arī lielākajai daļai kri tu šo 
virsnieku, kā arī tiem, kuri nomi-
ra Apvienotajā latviešu strēlnieku 
bataljonu lazaretē Rīgā.

“…Un tautas brīvība ir jūsu kapu rota, 
Kas cauri mūžiem zemi apstaros.”

(Jānis Akuraters)

Savulaik Jānis Akuraters par 
latviešu strēlniekiem rakstīja:     
“...Tautas atmiņa jūs augšup ceļ...”, 
un dzīvē kā apliecinājums tam ir 
iemūžinātie strēlnieku tēli Brī-
vības piemineklī un Rīgas Brāļu 
kapu memoriālā. Pieminot strēl-
nieku varonību, tika veidoti sarī-
kojumi, kas pārtapa par tradici-
jām. 1921. gada 6. janvārī, klāt-
esot Latvijas valsts amatper-
sonām, tika godināta Ziemas-
svētku kaujās kritušo kaŗavīru 
piemiņa ar vērienīgu gājienu uz 
Brāļu kapiem, vēlāk Armijas 
virs nieku klubā Valsts prezidents 
Jānis Čakste pasniedza Lāčplēša 
Kaŗa ordeņus, piemiņas diena 
beidzās Rīgas Latviešu biedrības 
namā ar priekšlasījumiem, kon-
certu un kopmielastu. Pēc tam 
katru gadu (līdz pat Latvijas oku-
pācijai) Zvaigznes dienā Brāļu 
kapos notika piemiņas sarīko-
jumi. 

Latvijas Republikai atgūstot 
neatkarību, šo vēsturisko tradi-
ciju 1992. gadā atjaunoja LR 

Saeimas un Valsts drošības kaŗa-
vīri pulkveža Jura Vectirāna va -
dībā. Pēc kaujas vietu apmek lē-
juma Ložmetējkalnā un Tīreļ-
pur vā virsnieki un kareivji Rīgas 
Brāļu kapos nolika ziedus un 
nostājās pie Mātes Latvijas tēla, 
kā arī pie Svētās uguns altāra. 
Vēlāk ceremonijas organizēšanu 
pārņēma Stāba bataljons.

Un arī šogad Zvaigznes dienā 
(6. janvārī) plkst. 15 pie Mūžīgās 

uguns altāra un Mātes Latvijas 
tēla nostājas NBS goda sardze, 
pa Pārdomu ceļu nāk NBS kaŗa-
vīru, jaunsargu, skautu un gaidu 
gājiens – garām Mūžīgās uguns 
altārim, garām kapuvietu rin  - 
d ām ... nostājas pretim Mātes 
Lat vijas tēlam. Pievienojas vai-
rāki vīri no Latviešu virsnieku 
apvie nības, latviešu strēlnieku 
tuvi nieki, Rīgas domes un Rīgas 
pašvaldību aģentūras “Rīgas pie-

minekļu aģentūra” pārstāvji. 
Klāt esošos uzrunā kapelāns Uģis 
Brūklene un rezerves pulkvedis, 
vēsturnieks Jānis Hartmanis. 
Viņi uzsver, ka Ziemassvētku 
kaujas latviešu strēlniekiem at -
nesa izcilu karotāju slavu, bet   
arī milzu zaudējumus. Kauju 
priekš vakarā izvirzītais sauklis 
par Kur zemes atbrīvošanu strēl-
niekus iedvesmoja, bet palika 
tikai sauklis. Uzvara tika gūta, 
taču mērķis netika sasniegts. Un 
tomēr šī uzvara latviešu tautai 
nostiprināja pārliecību – pienā-
cis laiks īstenot Latvijas valstis-
kuma ideju, jāveido sava – Lat-
vijas – armija…

Atceres pasākuma gaitā aktri -
se un sabiedriskā darbiniece Ve -
ra Gribača-Valtere nolasīja Jāņa 
Akuratera 1926. gadā sarakstīto 
dzejoli “Strēlniekiem”, un tik 
kaismīgi, ka izskanot nobeigu-
mam “ …Un tautas brīvība ir 
jūsu kapu rota, kas cauri mūžiem 
zemi apstaros”, iestājās visus 
vienojošs ... klusums. Kā vēlāk 
māksliniece piebilda, “manuprāt, 
šīs dzejas rindas atsver viskrāš-
ņākos pateicības ziedus”.

Mūsu kaŗavīri turpina Latvijas 
brīvības cīnītāju iedibinātās tra-
dicijas un rūpējas par to saglabā-
šanu. Viņiem pievienojas jaun-
sargi un skauti un gaidas. Un 
tieši par jauno paaudzi ir ganda-
rījums. Par godu Ziemassvētku 
kaujām no 6. līdz 8. janvārim 
Ložmetējkalnā notika skautu    
un gaidu nometne Baltais Vilks. 
Jaunieši bija iesaistīti arī visos   
tur notiekošajos Ziemassvētku 
kauju atceres sarīkojumos, bet 
at  rada iespēju ierasties arī uz 
Brāļu kapiem – tika deleģēti 50 
nometnes dalībnieki ar Latvijas 
skautu priekšnieku Jāni Iklāvu 
vadībā. Viņi to uzskatīja par 
goda lietu.

Saikne, kas idejiski mūs vieno 
ar latviešu strēlniekiem, nezūd. 

INESE RAUBIŠĶE

NBS kaŗavīri ierindā

NBS kaŗavīri, aktrise Vera Gribača-Valtere, Jānis Hartmanis un Guntis Gailītis

Otrā pasaules kaŗa laikā ap   
200 000 latviešu atstāja savu 
dzimto zemi. Daudzi kaŗa lies-
mās zaudēja dzīvību. Nedaudzi 
atgriezās komūnistu okupētajā 
Latvijā, bet vairums nonāca kaŗa 
izpostītajā Vācijā, kur uzvarētā - 
ji – Rietumu sabiedrotie tos iz -
vietoja bēgļu nometnēs un par 
brīvu apgādāja ar dzīvei nepie-
ciešamajām lietām.

Čikāgas piecīšu solista Alberta 
Legzdiņa un komponistes Loli-
tas Ritmanes dziesmuspēle Eslin-
gena ir stāsts par bēgļu nometni, 
kuŗā mita vairāk nekā 6000 lat-
viešu, tā vēsta par mīlestību un 
par ikdienas dzīvi kādreiz lie-
lākajā latviešu bēgļu nometnē 
Dienvidvācijā. Dziesmuspēles iz -
rāde 2016. gada 26. decembrī no -
tika Melburnā, Austrālijas Lat  vie-
šu 56. Kultūras dienu ietvaros. 

Eslingenas pirmuzvedums bija 
Toronto Kanadā 2004. gadā, bet 
2005. gadā ar lieliem panāku  - 

Mūzikla “Eslingena” iestudējums Austrālijā

m iem noritēja Rīgā. Melnburnas 
iz  rādē bija iespēja pasmieties un 
ticēt Latvijas nākotnei. Jo, tāpat 
kā Eslingenā, arī pie mums vēl 
norisinās aktīva sabiedriskā un 
kultūras dzīve, pat arī dziesmu 
svētki Austrālijā. 

Alberts Legzdiņš nenoliedzot 
to, ka iestudējuma stāsta pamatā 
ir daudz autobiografisku motī -
vu un ka mūziklā iemūžināti arī 
reāli tā laika notikumu prototipi. 
Austrālijas Latviešu teātŗa (ALT) 
izrāde bija veiksmīga, A. Legz -

diņa iecerētais tika teicami pa -
sniegts. Izrādes režisore Ieva Kai-
 na un izrādes sekretāre Ieva 
Ozo liņa spējušas saliedēt ansam-
bli, kuŗa jaunākajam dalībnie - 
k am vēl neesot trīs gadi, bet vecā-
kajam – jau 90. Ansambļa sastāvā 
arī norūdīti un pieredzējuši ak -
tieri: Gunārs Klauss un Māra 
Kaziņa (vecāks pāris no Kana-
das), Kristīne Saulīte (Apses 
kun dze), Pēteris Saulītis (koman-
dants Žanis Liepa), kas savās 
lomās ir ļoti pārliecinoši. Matīss 
Kaziņš un Edmunds Ronis (spe-
kulanti Fredis un Mika) skatītā-
jus izsmīdināja ar raito starpspēli 
un patieso spēles prieku. Bija arī 
tādi, kas pirmo reizi sper soli uz 
skatuves, taču visi pilnībā bija 
nodevušies aktieŗa atbildībai, 
veidojot tēlus un pārliecinot 
skatītājus. 

Īpaši iepriecināja jaunie tēlo -
tāji un dziedātāji: Līsa Jaunalk-
sne, Kārla Jaudzema, Lija Pūpēde, 

ZINTA OZOLIŅA

Nometnes komandants Žanis Liepa (Pēteris Saulītis) un aktieru 
ansamblis

Markus Saltups un citi, kas droši 
un pārliecinoši attēloja tā laika 
jauniešus un viņu rūpes. Sevišķu 
publikas atzinību izpelnījās Mi -
ķela Stepaņuka (Rūdis – emigrā-
cijas pretinieks) mučo problēmo, 
kas bija enerģisks, raits un hu -
mora pilns priekšnesums. Tāpat 
Augšpēdu pāris, ogļrači, jaunie 
leģionāri, skolēni, Lido meite  -
nes, nometnes šefpavāre un da -
žā dās personas nometnē – visi 
piešķīra izrādei krāsas. 

ALT var lepoties, ka pulcinā-
jusi ansambli ar aptuveni 50 
aktieriem un vēl 10 līdzstrād-
niekiem, lai izveidotu izrādi, kas 
aizkustināja un iepriecināja ska-
tītāju pilno zāli. Dažiem tā bija 
vēstures mācībstunda, bet ci - 
t iem – izdevība pakavēties atmi-
ņās. Bet pāri visam – atgādinā-
jums, ka mēs esam izturīga tau - 
ta, jo Eslingenā lietie pamati ir   
70 gadus noturējušies.
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 Baumanis man teica: “Mazais, 
gribētu ņemt tevi līdzi, tad mēs 
frančiem uztaisītu vienu kārtīgu 
virpuļvētru.” Bet es tolaik gāju 
ģimnazijas pēdējā klasē, uz Parīzi 
jābrauc 10. maijā, bet tūlīt drīz – 
12. jūnijā man eksāmeni, jāstājas 
universitātē. Tā arī pateicu: “Ne -
zinu, ko tēvs teiks.” “Bet tu pa  ru-
nā,” – tā Baumanis. Kad mājās pie 
vakariņu galda pateicu, tēvs at -
bildēja ar jautājumu: “Puika, vai 
tu tinti esi sadzēries?!”

Mans tēvs bija Rīgas pilsētas 
2. ģimnazijas direktors, un viņš 
stingri uzskatīja, ka izglītība ir 
pirmajā vietā.

Latvijas Universitātes Medi-
cīnas fakultātē iestājāties, un 
tālāk?

Kad biju pabeidzis divus pir-
mos kursus, sākās kaŗš, mani 
iesauca leģionā. Dienēju sanitārā 
rotā, strādāju frontes slimnīcā 
kopā ar latviešu ārstiem Pauli 
Dzintaru, Raini Bērziņu, Kārli 
Zvejnieku. 1944. gadā biju no -
nācis Tībingenē, Vācijā, franču 
zonā. Vecāki bija Eslingenā, tēvs 
atkal bija latviešu ģimnazijas di -
rektors. Tībingenā pabeidzu me -
dicīnas studijas – 1951. gada feb-
ruārī, bet uz Ameriku aizbraucu 
jūnijā. Jau tolaik labi zināju, ka 

Dzimis Rīgā, nonācis ASV hokeja Slavas zālē
jābūt Dr. medicine, lai turpmāk 
varētu veiksmīgi strādāt profe-
sijā. Sāku doktora darbu far mā-
cijā, par hormoniem, tolaik jau-
nu tēmu. Lasīju un tulkoju no 
angļu valodas amerikāņu grāma-
tu par moderno terapiju, centos.

Cik valodas jau tolaik zinā-
jāt?

Redziet, kad vēl bijām mazi 
bēr ni, tēvs pateica: ja gribat iz  -
augt par inteliģentiem cilvēkiem, 
jums jārunā vismaz divās “lie la-
jās” valodās, ar vienu vien latvie-
šu valodu nekur tālu netiksiet. 
Un aizveda mūs uz Madame Šato 
franču bērnudārzu Rīgā, tur, kur 
tagad Zviedrijas vēstniecība. Kad 
sākām iet pamatskolā, vienalga 
ik piektdienu bija jāiet pie Ma  -
da me Šato uz mājām un stundu 
pusotru jāmācās franču valoda, 
lai neaizmirstas. Bet pamatsko-
las gados mums mājās nāca stu-
den te Ērika Benefelde, ar kuŗu 
saru nājāmies tikai vāciski. Vēl 
tagad ar māsu Ainu jokojamies: 
Vor dem Essen Hἂnde waschen.

Līdz ar to, ģimnaziju beidzot, 
plūstoši runājām franču un vācu 
valodā. Dienējot franču zonā un 
strādājot IRO medicīnas depar-
tamentā, nebija nekādu valodas 
problēmu. Ar angļu valodu gāja 
švaki. Nonācis Amerikā, sākumā 
strādāju slimnīcā par sanitāru, 
bet cītīgi ieklausījos, iedziļinājos, 

centos izzināt. Pēc trim mēne-
š iem jau varēju strādāt zviedru 
hos pitālī par internu.

Kā tas ir – svinēt dzimšanas 
dienu vienā dienā ar Latvijas 
Valsts jubileju?

Visu mūžu atceros kādu bēr-
nības dzimšanas dienu – bija agrs 
rīts, tētis mani pamodina un saka: 
“Tik smuks rīts, aiziesim pastai-
gāties uz Daugavmalu.” Aizgājām, 
bija tik spirgts gaiss... Kad pār-
nācām mājās, mamma bija uz -
klājusi svētku brokastis... Viņa 
bija izstudējusi bioloģiju, taču 
algotu darbu nestrādāja, audzi-

nā ja bērnus un gādāja par māju.
Kādas ir jūsu profesionālās 

saites ar kollēgām Latvijā? Jūs 
esat arī viens no LĀZA – Lat-
viešu ārstu un zobārstu apvie-
nības – dibinātājiem 1947. gadā 
Eslingenā...

Priecājos, ka LĀZAi tagad 
jauns un sparīgs vadītājs – Uģis 
Gruntmanis. Kā viņš, tā arī es 
uzskatām, ka šobrīd galvenais ir 
dot iespēju jaunajiem Latvijas 
ārstiem speciālizēties un papil di-
nāties ārzemēs, lai iegūtu jaunu 
pieredzi, ko pārvest uz Latviju. 
Mūsējo, vecākās paaudzes medi-

ķu, pieredzi diemžēl Latvijā ne -
pie ņem ar atplestām rokām. Pats 
esmu dabūjis “aukstu dušu”, kad 
mēģināju ienest savas idejas. 
Zinu, ka arī vēl dažam labam tā 
bijis. Man saka – tu mūs nesa-
proti, bet īsti nevar pateikt, kas ir 
tas, ko es nesaprotu....

Un par jūsu mīļoto hokeju 
runājot – kāpēc Rīgas Dinamo 
tā neiet?

Liela nozīme ir trenerim – vai 
viņš spēj saturēt kopā komandu 
un iedvest puišiem cīņassparu, 
vai viņam ir svaigas idejas. 

Jūs esat strādājis rokrokā ar 
citu ASV pazīstamu latviešu 
ārstu Bertramu Zariņu.

Mēs esam seni draugi un do -
mubiedri; abi esam ASV Sporta 
medicīnas asociācijas locekļi, divi 
vienīgie latviešu ārsti šai asociā-
cijā. Bet mūsu pirmā tikšanās bija 
1979. gadā Maskavā, kad Bert-
rams bija Bostonas Bruins ārsts. 
Tad jau es viņam teicu: “Tu esi tik 
jauns, bet es jaunāks nekļūšu,” un 
mēs sākām strādāt kopā. Izcils 
ārsts – ortopēds, savulaik ASV 
Olimpiskās izlases ārsts, kuŗš 
devis arī lielu ieguldījumu Lat-
vijas medicīnā.

Vai pošaties uz Latviju?
Jā, jūnija beigās – jūlija sākumā 

esmu nolēmis doties uz Eiropu, 
jo ļoti vēlos apciemot arī savu 
māsiņu Ainu Francijā.

Ar Bertramu Zariņu 1984. gadā

 Šos vārdus, kas šālaika pasaulē 
izskan tik aktuāli un brīdinoši, 
savā jubilejas mēneša svinību 
sarīkojumā Gaismas pils korē  
teica Zigmunds Skujiņš, viens 
no ievērojamākajiem mūsdienu 
latviešu rakstniekiem, “par kuŗa 
palikšanu latviešu literātūrā uz 
ilgu laiku nav nekādu šaubu” 
(Jānis Oga, izdevējs, Dr. phil.). 

Nule nācis klajā Z. Skujiņa 
noveļu krājums “Dziļurbums 
laikā”, kas ievada jaunu grāmatu 
seriju Mansarda klasika (izdev-
niecība Mansards savu darbību 
sāka tieši ar Skujiņa rakstu 10 sē -
jumos izdošanu 2005 – 2011). 
Pats autors atzinis: “Es sevi turu 
par stāstnieku, kas pa starpu rak-
sta romānus.” Mūsu laikrakstu 
lasītājiem mītnes zemēs Z. Sku-
jiņš droši vien vislabāk pazīs-
tams ar viņa slaveno romānu 
“Miesas krāsas domino”, kas 
2014. gadā iznāca Lielbritanijā 
Kaijas Straumanes tulkojumā, 
bet 2016. gadā Zviedrijā Juŗa 
Kronberga tulkojumā. Romāns 
Latvijā nāca klajā 1999. gadā.

Pieminēšanas vērts fakts ir arī 
Z. Skujiņa radošā draudzība ar 
dzejnieci Veltu Sniķeri, arī de   -
cembŗa gaviļnieci, kuŗa, starp 
citu, savulaik sastādījusi rakstnie-
ka horoskopu. Dažas tezes: “Šīs zī   -
mes cilvēkus apkārtnes notiku  -
mi nespēj ietekmēt. Arktikā vai 
Saragosas jūras dibenā viņš 
paliek PATS – nevainojams un 
nepakļāvīgs.” Un vēl: “Uz viņu 
var paļauties, kas ir apbrīnojama 
īpašība, bet rēķinieties, ka viņš 
nav izklaidētājs...” Nu jā, dziļ-
urbējs! Un vēl kāda radoša un 
cieša cilvēciska draudzība Zig-
mundu Skujiņu saistījusi ar 

“Cilvēks nedrīkst pakļauties aprobežotībai”
LIGITA KOVTUNA

Gunaru Janovski. Labi pazīstot 
abu klasiķu sprēgājošo asprātību 
zemtekstus, Sarmīte Ērenpreiss- 
Janovskis sacerējusi šādas ap -
sveikuma rindiņas: 

Zigmundam Skujiņam – dižā 
jubilejā

Vai zināji jau mazotnē,/Ka 
dzīvē tiksi galotnē?/Ne jau kāds 
Tev’ vilka šņorē,/Lai Tu tiktu pašā 
korē!!/Tādēļ sveicam šajā dienā,/
Abi vēlam Tevim laimes,/Katrs,   
kur mēs dzīvojam – /Es, no tālās 
BREXIT zemes,/Gunars – in ab -
sentia. Sirsnībā, Sarmīte un Gu -
n ars, Krikā un Raiņa kapos, 
1.12.2016.

Mazāk zināmas rakstnieka 
biografijas lappuses būs jo in -
teresanti uzzināt mūsu lasītā -
jiem. Zigmunds bijis arī Rīgas 
80. skautu vienības Ozolu saimes 
mazskauts (skatiet attēlā), bet    
17 gadu vecumā sakarā ar mo -

bilizācijas pavēsti 1944. gada 
augustā tiek izvests uz Vāciju. 
1945. gada janvārī nonāk slim-
nīcā, ko drīz vien no Austrum-
prūsijas evakuē uz Vesteršteti 
Holandes pierobežā. Pēc tam 
mitinās internēto latviešu le -
ģionāru nometnē Putlosā, tad 
krievu okupētajā zonā filtrācijas 
nometnē, līdz 1945. gada jūlijā 
atgriežas Latvijā. To laiku rakst-
nieks vēlāk komentē: “Telšu no -
metne pie Lībekas līča. Ko ēst 
nebija, toties organizējās koŗi un 
dramatiskās kopas, gleznotāji 
gleznoja, kokgriezēji pina. Pa -
klīda valodas, ka taisoties arī 
literārs izdevums. Uzrakstīju 
dze joli, lai tiktu vaļā no domas, 
kas nodarbināja visvairāk: vai 
latviešu upuŗi izrādīsies veltīgi? 
Vai tiešām varmācība spēj iz -
dzēst tautas neatkarības dziņu? 
Nē, mēs atgūsim brīvību un val-

sti.” Dzejolis saucas “Sauciens” – 
Vai viss zaudēts, kas tik tuvu / 
Kādreiz šķita nācis mums? / Vai 
par velti izkūpējis / Latvju dēlu 
ziedojums? / Galvu augšā! Drošu 
prātu! / Zaudē tas, kas cīņu     
beidz, / Mums vēl drosme, mums 
vēl griba, / Mums reiz sāktais jā -
pa veic. Dzejolis publicēts Zēdel-
ge mā 1945. gadā iznākušajā lat-
viešu kaŗavīru rakstu krājumā 
“Nameja gredzens”, un dzejniece 
Veronika Strēlerte to komentē-
jusi: “Šais rindās fiksēta ne tikai 
latviešu kaŗavīru nesatricināmā 
morāle, bet vēl daudz kas vai rāk.”

To lasītāju iekārdināšanai, kuŗi 
arī  uzskata, ka “nedrīkst pakļau-
ties aprobežotībai”, pāris citāti  
no noveles “Salto ar maisu uz 
galvas”.

Ja jūs man tagad prasītu, kas ir 
cirka mākslinieka slava, es laikam 
atbildētu tā: ugunskurs, ko ska tī-
tāji kurina ar sīkiem zariņiem. 
Aizvien bijuši un aizvien būs 
ugunskuri, kas deg spožāk par 

citiem tāpēc, ka skatītājs savu ku -
rināmo reti kad tīko sadedzināt 
šaurā lokā. Skatītājs to labprāt 
met ugunskurā, ap kuŗu pašlaik 
drūzmējas. Un dažkārt atsevišķi 
sārti izaug tik spoži un krāšņi, ka, 
šķiet, tie jau nu liesmos gadiem. 
Taču pietiek kādu brīdi kurinā-
tāju drūzmai saminstināties un 
pašķirties, un, raugi, ugunskurs 
saplok. (..)

Dažkārt ir sajūta, ka mūs ap -
draud mēnessērdzība. Mēs esam 
gatavi staigāt pa jumtu korēm, 
drāzties ar mašīnām, pieņemt 
sva rīgus lēmumus, nedomādami 
par to, ka varam tikt atmodināti. 
Acis it kā vaļā, apziņa aizmigusi. 
Un galvenais ‒ nav baiļu.

Cst! Lūdzu, uzmanību! Tūdaļ 
tiks izpildīts kārtējais salto ar 
maisu uz galvas.

  
Labu lasīšanu Zigmunda Sku-

jiņa daiļrades cienītājiem un la -
bas dienas pašam rakstnie k am!

Zigmunds Skujiņš 2016. gada 
1. decembrī

Visas Latvijā iznākušās grāmatas varat 
iegādāties pie lielākā grāmatu tirgotāja 

“LATVIJAS GRĀMATA” 
Rakstiet, zvaniet, un grāmatas Jums piesūtīs pa pastu.

SIA “L. Grāmata”
Rīga, Elijas iela 17, LV-1050

Tālr. +371 67223294
Tālrakstis +371 67227248

E-pasts: lgramata@lgramata.lv

(Turpināts no 13. lpp.)

Zigmunds Skujiņš – mazskauts 
1937. gadā
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KRUSTVĀRDU MĪKLASastādījis KĀRLIS PĒTERSONS

Krustvārdu mīklas
(Nr. 1) atrisinājums
Līmeniski.  1. Beidz. 3. 

Ga vēt. 6. Celms. 8. Korfu. 9. 
Kokle. 11. Emīls. 12. Spars. 13. 
Smeķē. 14. Ore. 15. “Straumēni”. 
19. Emu. 21. Indra. 22. Skati. 23. 
Arabi. 24. SOS. 26. Piekt daļa. 27. 
Iet. 28. Krusa. 30. Munks. 32. 
Kvass. 34. Avī ze. 35. “Laiks”. 36. 
Angļi. 37. Ideja. 38. Sauls. 

Stateniski.  1. Berne. 2. Zirgs. 
3. Gluks. 4. Vilkačuman ti niece. 
5. Tīkls. 6. Cikls. 7. Slavē. 8. 
Krīze. 10. Esene. 14. Opijs. 15. 
Starp.... 16. Rosme. 17. Ēlija. 18. 
Iraka. 20. Uziet. 25. Seula. 27. 
Isajs. 28. Kursa. 29. Apīņi. 30. 
Mieži. 31. Salna. 32. Kains. 33. 
Svins.            

2012. gada 23. martā Latviešu 
skautu kustības konferencē Bos-
tonā vadītāji nolēma sastādīt un 
izdot Latviešu skautisma simt-
gadu vēstures grāmatu foto gra-
fijās. Nu darbs ir pabeigts, un 
grāmata Ziemciešu cilts ‒ Latviešu 
skautisma 100 gadi ir nodrukāta 
Jelgavas tipografijā ar vairāk ne -
kā  3000 fotografijām. Lielākā 
daļa no tām fotografijām nāca 
no abu organizāciju vadītājiem 
un viņu vienību archīviem, kā  
arī no bijušajiem skautiem, vadī-
tājiem un viņu pēctečiem. Grā-
matas izdošanas izdevumus 
sedz Latviešu skautu kustība ar 
PBLA Kultūras fonda un ģe -
nerāļa Kārļa Goppera fonda 
ASV atbalstu.

Oficiālā grāmatas atvēršana 
notiks kopā ar 100 gadu darbī-
bas svinēšanu divās vietās: pir-
mā 7. aprīlī Rīgas Latviešu bied-
rības Baltajā zālē, un to rīko Lat-
vijas Skautu un gaidu centrālā 
orga nizācija (LSGCO) kopā ar 
Latviešu skautu kustību (LSkK) 
un grāmatas izdevnie cību – ap -
gāds SIA VESTA-LK. Vēl piebil-
dīšu, ka grāmata iznā kusi serijā 
Laika grāmata, un tās mākslinie -
ce maketētāja ir Zane Neimane. 

Otro sarīkojumu Ņujorkā   

ZIEMCIEŠU CILTS – 
Latviešu skautisma 100 gadi!

23. aprīlī Ņujorkas ev. lut. diev-
namā Jonkeros rīko Latviešu 
skautu kustība, kur arī tiks 
atzīmēta skautisma 100 gadu 
darbība un grāmatas atvēršana. 
Pirms tam 21. un 22. aprīlī notiks 

skautu un gaidu vadītāju konfe-
rence Ramada viesnīcā netālu no 
Ņuarkas lidostas. 

vad. Jānis Šķinķis

Maija un Jānis Šķinķi redakcijā ar grāmatas pirmajiem eksemplāriem

Līmeniski. 1. Titāns sengrieķu 
mītoloģijā. 5. Latviešu aktrise 
(1909-2003). 8. Dzelzceļa pietura 
posmā Rīga-Jelgava. 9. Sena kur-
šu zeme ar centru Kuldīgā. 10. 
Pilsēta Spānijas dienvidos. 12. 
Pazemes ejas. 13. Nedēļas diena. 
14. Bulgārijas naudas vienība. 
17. Attīstības pakāpe. 19. Verti-
kāla šachta pazemes komūni-
kāciju kontrolei. 21. Kāršu spēle. 
23. Ārsta receptes kopija, ko 
aptiekā pievieno zālēm. 24. Va -
lodniecības nozare. 26. Gatve. 
27. Šajā brīdī. 30. Mazvērtīgas 
linu šķiedras. 33. Pielūgsmes 

objekts. 34. Kaŗakuģis. 35. Svinīgi 
dzejoļi. 38. Galda servīzes pie-
derums. 39. Angļu dabas pēt-
nieks (1809-1882). 40. Apdzīvota 
vieta Apes novadā. 41. Publiska 
demonstrēšana un vērtēšana.   
42. Aina.  

Stateniski. 1. Novada centrs 
Latvijā. 2. Sulīgi augļi. 3. Mecha-
nikas nozare. 4. Negaidīts apgal-
vojums, kas ir pretrunā ar tra-
dicionālajiem priekšstatiem. 5. 
Vācu rakstnieks, mākslas teo-
rētiķis (1729-1781). 6. Sievietes 
vārds (dec.). 7. Kokaugu stumbra 
ārējā dzīvā, aktīvā daļa. 9. Pel-

dēšanas stils. 11. Lašveidīgo 
kār tas zivs. 15. Pārdrošas, 
bīstamas. 16. Lietuviešu 
komponists, ērģelnieks, 
koŗdiriģents (1867-1916). 
18. Putraimi, ko iegūst no 
maniokas sakņu bumbuļu 
cietes. 20. Pilsēta Indijā, 
osta Gangas deltā. 21. 
Pilsēta Bulgārijā, osta pie 
Melnās jūras. 22. Sīki ledus 
kristalli uz priekšmetiem 
aukstā, mitrā laikā. 25. 
Optiska ierīce no  vērošanai 
no aizsega. 27. Četrstūrains 
vilnas apmetnis, ko valkā 
kalnieši Sko tijā. 28. Suņu 
dzimtas dzīv nieks. 29. Slēgti 
četrriteņu atsperrati. 30. 
Latvijā vis vai  rāk izplatītie 
skuju koki. 31. Stindzinoši 
auksts. 32. Sermuļu dzim-
tas dzīvnieks. 36. Spožākā 
zvaigzne Liras zvaigznājā. 
37. Lokveida pārsegums.  

Tautietis no Amerikas Egils Vitands izteicis vēlmi ziedot 
(11 000 eiro) Vienības namam Daugavpilī, kuŗu projektējis viņa 
tēvs architekts Verners Vitands (1903-1982). To saņems nama saim-
nieks ‒ Latviešu kultūras centrs. Vienības nams atklāts 1937. gada 
19. decembrī ‒ šogad aprit 80 gadu. Projektā sintezētas labākās funk-
cionālisma un neoklasicisma architektūras īpašības ‒ racionāls plā-
nojums un monumentāls izskats. Architekta V. Vitanda ģimene 
atstāja Latviju, kad Egilam bija trīs gadi. Amerikā Verners Vitands 
strādājis architektu birojā. Egils izstudējis par ķīmijas inženieri un 
ieguvis maģistra gradu biznesā.

Bērzes pagasta K. Ulmaņa mājās “Pikšas” no 6. līdz 7. janvārim 
norisinājās Latvijas mazpulku vadītāju seminārs. Pirms 88 gadiem 
prezidents Kārlis Ulmanis ir iedvesmojis Latvijas mazpulku dibinā-
tājus, tāpēc arī tagad viņa dzimtajās mājās meklēja idejas Mazpul -  
ku mūzeja ekspozīcijas izveidei, par Mazpulku centra – Saulesdārza 
Rīgā nākotni un citām. Ik gadu 4. septembrī mazpulcēni piedalās    
K. Ulmaņa dzimšanas dienai veltītajā sarīkojumā “Pikšās”.

Valsts Stendes selekcijas stacijai – 95! Tā tika izveidota 1922. ga -
dā, par bazi izmantojot nacionalizēto Stendes muižu. Pirmais va -
dītājs un zinātniskā darba organizātors vairāk nekā 20 gadu bija 
prak tiskās selekcijas pamatlicējs Latvijā – agronoms Jānis Lielmanis 
(1895-1970). Par godu viņa 100. jubilejai 1995. gadā tika iedibināta 
īpaša balva-prēmija. 2016. gadā tā tika piešķirta Dr. agr. Sofijai 
Kaļiņinai, kuŗa alus miežu selekcijai veltījusi 27 darba gadus un 
vairāk nekā 10 gadus strādājusi  Valsts Augu aizsardzības dienestā.

SIA “VTU Valmiera” (72 gadi) 2017. gads sācies ar divu jaunu 
“Setra S 415 UL business” markas autobusu iegādi, kas ražoti pēc 
uzņēmuma pasūtījuma un kur pieejams bezmaksas bezvadu in -
ternets. Tie dosies starppilsētu maršrutos. Uzņēmumā ir pavisam   
48 lielas ietilpības autobusi.

Uzņēmums Wunder Latvia uzdāvinājis Vidzemes Augstskolas 
(ViA) Inženieŗzinātņu fakultātei dzeramā ūdens iekārtu, kas 
nodrošinās studentus ar kvalitātīvu ūdeni visa gada laikā. Wunder 
Latvia ir Vidzemes Augstskolas studentu 2008. gadā  izveidots infor-
mācijas technoloģiju uzņēmums ar birojiem Rīgā un Valmierā. 

Rīga, Sigulda, Cēsis un Valmiera izveidojušas Rīgas ‒ Gaujas 
gastronomijas reģionu. Par konceptu izvēloties “Ar dabu šķīvī” 
(Wild at palate), lai atgādinātu par reģiona daudzveidību un, iepa zī s-
tot Latviju, baudītu arī no dabas nākušo ēdienu garšas. Ir izstrādāts 
ceļvedis un mājaslapa www.rigagauja.lv. Rīgas ‒ Gaujas reģionam 
2017. gadā piešķirts tituls “Eiropas gastronomijas reģions”.

Ceļu satiksmes drošības direkcija (CSDD) pērn izsniegusi 
21 475 autovadītāja apliecības (par 0,6% mazāk nekā iepriekš), 
liecina direkcijas sakopotā informācija. Šogad 1. janvārī Latvijā 
kopumā bija 848 537 derīgas vadītāja apliecības: 353 988 (41,7% ) – 
dāmām un 494 549 (58,3%) – kungiem.

Latvijas Ornitoloģijas biedrība (LOB) par 2017. gada putnu 
izvēlējusies dzelteno cielavu (Motacilla flava). Tā ir mitru zālāju 
putns, kura populācija kopš 1995. gada Latvijā samazinājusies par   
95%. Latvijas nacionālais putns ir baltā cielava, bet pļavās ligzdo arī 
citroncielava un retāk sastopamā pelēkā cielava.

Daugavpils, Jelgava, Jēkabpils, Jūrmala, Liepāja, Rēzekne, 
Valmiera un Ventspils piedalās Latvijas Centrālās statistikas 
pārvaldes (CSP) rīkotajā aptaujā  “Dzīves kvalitāte pilsētā”. Lai ie    -
gūtu iedzīvotāju vērtējumu par sabiedrisko pakalpojumu kvalitāti, 
nodarbinātību un ikdienas dzīves apstākļiem pilsētā. Aptaujas anke -
ta aizpildāma elektroniski līdz 15. janvārim tīmeklī https://e.csb.gov.lv, 
bet no 16. janvāŗa līdz 28. februārim CSP aptaujās pārējos telefonin-
tervijā vai klātienē.

5. janvārī apritēja 100 gadu, kopš Latvijā notika Pirmā pasau -
les kaŗa nozīmīgākās ‒ Ziemassvētku kaujas  no 1916. gada 23. līdz 
29. decembrim jeb no 1917. gada 5. janvāŗa līdz 11. janvārim pēc 
jaunā kalendāra. Tajās piedalījās tikko izveidotās divas latviešu strēl-
nieku brigādes, kuŗas vēlāk apvienoja vienā divīzijā ar ģenerāli Au -
gustu Misiņu priekšgalā. Latvijas Kaŗa mūzeja Rīgā informācija 
liecina, ka aptuveni 5 000 latviešu strēlnieku Ziemassvētku kaujās un 
4 000 strēlnieku tām sekojošās janvāra kaujās krita, tika ievainoti vai 
pazuda bez vēsts.

Ropažu novada patvēruma meklētāju centrā “Mucenieki” jan-
vārī Eiropas Savienības (ES) pārvietošanas programmā plānots 
nogādāt grupas no Italijas, Grieķijas un Turcijas, liecina Pilsonī bas 
un migrācijas lietu pārvaldes (PMLP) informācija. 

Latvijā pensiju sistēmai – 20 gadu. 2016. gadā lielākā no jauna 
piešķirtā vecuma pensija ir 6 000 eiro, liecina Valsts sociālās ap    dro-
šināšanas aģentūras dati. Tādu saņem arī eksprezidents Andris 
Bērziņš un Ventspils mērs Aivars Lembergs. Nākamās pēc lieluma ir 
4 400, 4 100, 3 900 un 3 500 eiro mēnesī, bet par 1 500 eiro vairāk 
sa  ņem 1 473 personas. Vidējā pensija Latvijā  ir 295,18 eiro, bet mi -
ni mālā ‒ 70,43 eiro (ja apdrošināšanas  stāžs ir bijis no 10 līdz 20 
gad iem). Latvijā ir cilvēks, kas saņem lielāko vecuma pensija valstī ‒ 
19 000 eiro mēnesī.

Daugavpils Marka Rotko mākslas centrā no 24. janvāra līdz 6. 
februārim būs skatāmas latviešu keramikas vecmeistara Pētera 
Martinsona (1931-2013) dzimšanas dienai veltītās audiovizuālās lie-
cības, kur ikviens aicināts dalīties atmiņās un atbalstīt Marka Rotko 
centru topošās Pētera Martinsona mājas ekspozīcijas izveidē. Pērn 
viņa 85 gadu jubilejai tika veltīta pirmā Latvijas Starptautiskā kera-
mikas biennāle ‒ Martinsona balva un citi  kultūras sarīkojumi.

Īsziņas sagatavojusi Valija Berkina
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S A R Ī K O J U M I  /  D I E V K A L P O J U M I

Latviešiem piederošs uzņēmums

PĒRK MEŽUS UN ZEMI VISĀ LATVIJĀ.
Tālrunis +371 29420502

e-pasts: gunita@amg-eksports.lv

(Turpināts 19. lpp.)

Tālr: 973-746-3075

Latvijas un ASV 
kopuzņēmums 

BALTINAMI
piedāvā

apsaimniekot vai pirkt
Jūsu daudzdzīvokļu namu 

vai tā daļu Latvijā
A. Padegs 845-462-3317 (NY) 

apadegs@optonline.net

SARĪKOJUMI
ČIKĀGA (IL)
22. janvārī 12:00 pavārklase 

Sv.Pēteŗa dr. Vuddeilē.
5. februārī 16:30 Superbowl 

skate Biedrības kluba telpās.
12. februārī Draudžu sadar-

bības kopas oikūmenisks dievk.
un Pavasaŗa sarīkojums Ciānā.

DENVERA (CO)
Kolorado Latviešu kultūras 

centrs (10705 West Virginia 
Ave, Lakewood, CO 80226), 
tālr.: 303-986-5337 vai 303-913-
8081. Piektdienās 19:00 tiekas 
latviešu deju grupa, 20:30 notiek 
koŗa mēģinājums.

FILADELFIJA (PA)
Filadelfijas Brīvo Latvju bied-

rība (531 N 7th St, Philadelphia 
PA 19123).

15. janvārī 14:00 biedrības 
mēnešsapulce. Visi biedrības 

biedri un biedru veicinātāji, kā 
arī potenciālie biedri un inte -
resenti ir aicināti piedalīties! 
Cienasts groziņveidā.

ŅUJORKA (NY)
St.Paul’s Church (315 W 22nd St, 

(starp 8.un 9.avēnijām) New York).
28. janvārī 19:30 Chelsea 

simfoniskā orķestŗa koncerts. 
Programmā Pēteŗa Vaska 
„Kon  certs angļu ragam un 
orķestrim”. Angļu raga solists 
– Jason Smoller. Info: www.
chelseasymphony.org. Biļetess 
var iegādāties par $25 mājas lapā: 
https://www.eventbrite.com/e/
the-chelsea-symphony-janu-
ary-28-feat-vasks-nyc-pre-
miere-tickets-30015368776-
#tickets Biļetes varēs iegādāties 
arī pie ieejas.

Jonkeru baznīca (254 Valen-
tine Ln) Kultūras dienas Ņujorkā.

29. janvārī 11:30 koncertēs 
Ilona Kudiņa – flauta un 
Maxim Lubarsky –  klavieres. 
Godinās PBLA, PBLA Kultūras 
fonda, ALA Atzinības raksta un 
Latviešu fonda laureātus. Ieeja 
$20. Info: Baiba Pinne, tālr: 
917-270-4786, e-pasts: pinnis@
banet.net.

Church of St.Ignatius Loyola 
(980 Park Ave).

1. februārī 19:00 Igauņu Fil-
harmonijas kamerkoŗa kon-
certs. Diriģents Kaspars Put-
niņš, Latvijas radio koŗa diri-
ģents. Programmā igauņu kom-
ponista Arvo Pērta kompozici-
jas. Info: www.arvopartproject.
com Biļetes no $50-$65 var 
iegādāties https://www.showc-
lix.com/event/estonian-choir-
arvo-part vai pa tālr: 212-288-
2520.

92Y, Kaufmann koncerta zāle, 
pie Leksingtona Ave un East 92, 
Ņujorka.

2. februārī 20:00 koncerts – 
vijolnieks Gidons Krēmers un 
Kremerata Baltica. Koncerts 
atzīmēs Gidona Krēmera 70. ga -
da dzimšanas dienu un Kre me-
rata Baltica 20 gadu jubileju. 
Programmā – kompozicijas par 
Krieviju: „Maskas un sejas”; 
skanēs igauņu komponista 
Arvo Pērta, poļu/krievu kom-
ponista Mačeslava Vainberga, 
Valentīna Silvestrova, Pēteŗa 
Čaikovska un Modesta Mu -
sorgska skaņdarbi. Sīkāka in -
for māc.un biļetes no $40- $55: 
http://www.92y.org/Event/
Kremerata-Baltica Ar kodu 
KREMER20 ir iespēja iegādāties 
biļetes ar 20% atlaidi. Tālr. 92Y: 
212-415-5500; www.kremerata-
baltica.com 

PRIEDAINE (NJ)
20. janvārī 13:00 kino izrāde 

’’Es esmu šeit’’. Filma Berlīnes 
kinofestivālā saņēmusi Kristalla 
Lāci, kā arī godalgota 2016. 
gadā ar Lielā Kristapa balvu, 
labākā aktrise Elīna Vaska. 
Pirms kino izrādes 11:00 ska-
tīsimies TV ASV prezidenta 

inaugurāciju. Ieeja pret ziedo-
jumiem. Lūdzam ņemt līdzi 
groziņus!

 SIETLA (WA)
Sietlas latv. sab. centrs (11710 

3rd Ave NE, Seattle WA 98125), 
www.seattlelatviancenter.com

17. janvārī 12:00 Pensionāru 
pusdienas ar programmu.

29. janvārī 11:30 Kursas 
Drau dzīgais aicinājums.

ST. PĒTERSBURGA (FL)
St. Pētersburgas Latviešu bied-

rības nams (1705 9th Ave N, 
St.Petersburg FL 33713).

Bibliotēka pārtrauc savu dar-
bību un grāmatu ziedojumus 
vairs nepieņem. Par vēlmi iz -
ņemt grāmatas lasīšanai, lūdzu, 
zvanīt Mārai Prāvs, tālr.: 727-
851-941.

21. janvārī Kultūras dienas 
pasākums ir atcelts!

7. februārī 10:00 Biedrības 
valdes sēde.

Runājot par tirdzniecības un 
ekonomiskās sadarbības veici-
nāšanu, foruma runātāji īpašu 
nozīmi piešķīra labu un uztica-
mu lokālo partneŗu piesaistei. 
Savā pieredzē dalījās Latvijas 
tirdzniecības un rūpniecības ko -
mitejas pārstāvis Austrālijā un 
Latvijas Republikas Goda kon-
suls Dienvidaustrālijā Valdis To -
manis, Baltijas tirdzniecības pa -
lātas pārstāvis Dāvids Dārziņš, 
Dienvidaustrumu Āzijas nāciju 
asociācijas uzņēmēju padomes 
viceprezidents Pīters Makkena 

(Peter McKenna), kā arī “Spī gu-
lis&Kukainis” zvērinātu advokātu 
biroja partneris Matīss Kukainis. 
Savukārt Latvijas Investīciju at -
tīstības aģentūras (LIAA) pār  -
stāvniecības vadītāja Singapūrā 
Lāsma Līdaka informēja par 
LIAA piedāvātajiem pakalpoju-
miem ārvalstu investoru piesaistē 
un atbalstu Latvijas uzņēmumu 
centieniem apgūt jaunus ekspor-
ta tirgus pasaulē. 

Klusā okeāna un Āzijas reģions 
piedāvā milzu iespējas ekono-
miskai sadarbībai, tāpat arī Lat-
vija var kalpot par atspēriena 
punktu ceļā uz Eiropas tirgu. Lai 

šo potenciālu izmantotu, ir ne -
pie ciešams turpināt iesākto dia-
logu, tīklošanu un pieredzes ap -
maiņu, secināts foruma izskaņā, 
kur savā pieredzē dalījās panā-
kumiem bagāti uzņēmēji un 
biznesa līderi ar plašu darbības 
pieredzi Klusā okeāna reģionā, to 
skaitā minams Ventures Inter na-
tional vadītājs Olavs Ritenis, Ixom 
korporatīvo lietu un per sonāl-
daļas vadītāja (Executive General 
Manager of Human Re  sources and 
Corporate Affairs at Ixom) Ilona 
Misa, identify. brand. package. publish 
uzņēmuma īpaš niece un Lobethal 
Road Wines līdzīpašniece Inga 

Līduma, Asahi Beverages uzņē-
muma programmu risinājumu 
galvenais vadītājs (General Ma -
nager of Enterprise Solutions at 
Asahi Beverages) Pēteris Daliņš. 

Pasaules latviešu ekonomikas 
un innovāciju forums ir Pasaules 
Brīvo latviešu apvienības iniciā-
tīva, kas tiek attīstīta sadarbībā ar 
Latvijas Republikas Ārlietu mi -
nistriju un ar tās atbalstu. Tās 
mērķis ir Latvijas ekonomiskās 
izaugsmes veicināšana, stiprinot 
sadarbību starp dažādās uzņē-
mēj darbības nozarēs strādājo ša-
jiem profesionāļiem Latvijā un 
pasaulē, veicinot zināšanu pār-

nesi un finanču kapitāla piesaisti 
Latvijai. Pirmais šāds forums 
notika Rīgā 2013. gada vasarā, 
bet otrais – 2015. gada vasarā, 
pulcējot vairākus simtus augsta 
līmeņa uzņēmēju un dažādu no -
zaru speciālistu no vairāk nekā  
25 valstīm.

Opening of the Forum: https://
flic.kr/s/aHskRycoL4

Growth and Innovation in 
Action: https://flic.kr/s/aHskP-
pvXBU

Business Help Desk: https://
flic.kr/s/aHskP3VWqK

Business in Asia: https://flic.
kr/s/aHskNK3HiY

ILZE GAROZA,
PBLA ģenerālsekretāre

Melburnā veiksmīgi aizvadīts pirmais PLEIF 
reģionālais sarīkojums ārpus Latvijas
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D I E V K A L P O J U M I

Mūžībā aizgājusi mūsu mīļā māsa un krustmāte

IRĒNE EZERIŅA,
dzim. FEIFS

Dzimusi 1932. gada 16. augustā Rīgā,
mirusi 2016. gada 30. decembrī St. Petersburg, FL

Pēc viņas sēro
VĒSMA SILIŅA ŽĪGURE

HELMUTS FEIFS
BRIGITA ŽĪGURE MARTINSONE AR ĢIMENĒM

Mēs klusi paliekam šai krastā,
Vēji šalkos un mierinās mūs,
Bet tava vieta, kas bija šai dzīvē,
Vienmēr mūsu atmiņās būs.

25. februārī 13:00 Biedrības 
pilnsapulce, kuŗā notiks valdes 
vēlēšanas, budžeta pieņemšana 
un lemšana par Biedrības turp-
māko darbību. Katra biedra 
viedokls ir ļoti svarīgs. Lūdzam 
aktīvi iesaistīties lēmumu pie -
ņemšanā! Pēc sapulces slēgša-
nas balsstiesīgos cienās ar pan-
kūkām, ievārījumu un desi ņām. 
Nopietni aicinām visus Bied-
rības biedrus ierasties!

11. februārī 18:00 Sirsniņu 
balle, kuŗā varēsim baudīt ro -
mantiski šarmantu mūziku un 
mīlestības apgarotu dzeju flau-
tistes Agitas Aristas un pia-
nistes Kristīnes Griffinas snie-
gumā.

TĒRVETE
Valdes sēdes – katru ceturt-

dienu 19:00 Centrā. Info: 514-
992-9700. 

TORONTO 
Kanadas latv.centrs (4 Credit 

Union Dr, Toronto Ont.).
ZIEMEĻKALIFORNIJA
(425 Hoffman Ave, San Fran-

cisco), Info: www.zklb.word-
press.com, ZKLB sekr. un in -
for māc. daļas vadītāja Una Vei -
lande tālr.: 408-813-5104, e-pasts: 
una.veilande@gmail.com

Katru otrdienu 20:00 koŗa 
mēģinājums

DIEVKALPOJUMI
• Bostonas latv. ev. lut.Trim-

das dr: (58 Irving st, Brookline 
MA 02445). Info: 617-232- 5994, 
e-pasts: bostonastrimdasdrau-
dze@gmail.com , tālr: 617-232-
5994.. Dievk. notiek 11:00. 

• Čikāgas latv. ev. lut. Ciānas 
dr.: (6551 W Montrose Ave, 
Chicago IL 60634), tālr.: 773-
725-3820; E-pasts: cianasdrau-
dze@gmail.com; www.face-
book.com/Čikāgas-Ciānas-
draudze-255043897965234. 
Dievk. notiek svētdienās 10:00. 
Pēc dievk. kafijas galds. Māc. 
Gundega Puidza, tālr. birojā: 
773-736-1295; mājās: 708-453-
0534, E-pasts: puidza@yahoo.
com 15. janvārī dievk. nenotiek. 
Aicinām visus apmeklēt Sv.
Pēteŗa draudzes 20. jubilejas 
dievkalpojumu. Vuddeilē plkst. 
10:00. 22. janvārī 10:00 Dievk. 
Kafijas galds ar decembŗa un 
janvāŗa jubilāru godināšanu. 
29. janvārī 10:00 Dievkal po-
jums. Biezeņzupu konkurss par 
labu Diakonijas zupas virtuvei. 

• Čikāgas latv. ev. lut. Sv.
Pēteŗa dr: (450 Forest Preserve 
Dr, Wood Dale IL 60191). Tālr.: 
630-595-0143. Māc. Ojārs Frei-
manis. Dr. pr. Uldis Pūliņš. 
Dievk. notiek svētdienās 10:00. 
Pēc dievk. kafijas galds. 15. jan-
vārī Sv. Pēteŗa draudzes 20.ga -
dadienas dievk. ar dievg. Svētku 
pasākums, pusdienas. 22. jan-
vārī Dievk. 29. janvārī Dievk. 
ar dievg. 

• Čikāgas latv. baptistu dr: 
(820 Ontario St, Oak Park, IL 
60302). Māc. Oļģerts Cakars. 
Tālr.: 708-383-5285. 22. janvārī 
10:30 Dievk. ar Sv. vak.

• Denveras latv. ev. lut. dr.: 
(10705 West Virginia Ave, 
Lakewood, CO 80226). Dievk. 
notiek svētdienās 9:30. Pēc 
dievk. sadraudzība. Trešdienās 

17:00 Bībeles stundas. Treš die-
nās 15:00 – 17:00 un ceturt-
dienās 9:00 – 13:00 mācītāja 
pieņemšanas stundas. Māc. H. 
Godiņa tālr.: 720-484-9857.

• Detroitas Sv. Pāvila latv. ev. 
lut. dr.: (30623 W. Twelve Mile 
Road, Farmington Hills, MI 
48334). Dievk. notiek svēt die-
nās 10:00. 22. janvārī dievk. 
Sekos Latv. apvien. Detroitā 
Draudzīgais aicinājums. 29. 
jan vārī Dievk. Draudzes piln-
sapulce. 12. februārī Dievk. 
Pankūku pēcpusdiena. 26. feb-
ruārī Dievk. 

• Dienvidfloridas latv. ev. 
lut. dr.: Shepherd of the Coast 
Luth. Church (1901 E Commer-
cial Blvd, Ft. Lauderdale FL 
33308). Info: Ilze Folkmane 
Gibbs, e-pasts: folkmane@hot-
mail.com Info: Andrejs Jugs, 
tālr.: 561-447-9050. Dievk. 
notiek 14:00. Pēc dievk. visi 
lūgti pie kafijas galda! Dievk. 
notiks: 15. janvārī, 19. feb-
ruārī.

• Dienvidkalifornijas latv. 
ev. lut. dr.: baznīca (1927 
Riverside Ave, Los Angeles CA 
90039).Dievk. notiek 11:00. 
15. janvārī Dievk. ar dievg. 22. 
janvārī laju vadīts dievk.

• Džamaikpleinas Trīsvie-
nības latv. ev. lut. dr.: Unitarian 
Congregational Parish of Norton 
(2 W Main St, Norton, MA 
02766). Svētdienās 11:00 dievk. 
ar dievg. Kalpo mācītājs Dr. 
Jānis Keggi, dr. sekretāre Zigrida 
Kručkova, tālr.: 617-323-0615. 

• Filadelfijas latv. ev. lut. Sv.
Jāņa dr.: (301 N Newtown 
Street Road, Newtown Square, 
PA 19073), tālr.: 610-353-2227. 
Māc. Ieva Dzelzgalvis. Dievk. 
notiek 11:00. 15. janvārī Dievk. 
22. janvārī Dievk. Seko Dāmu 
komit. Gada pilnsapulce. Visas 
dāmas laipni lūgtas! 29. janvārī 
angļu val. dievk. ar Sv.vak. 5. 
feb ruārī Dievk. Seko Drau dzī-
gais aicinājums, māc. Jāņa Siliņa 
Stipendiju fonda izloze.

• Kalamazū latv. apv. ev. lut.
dr.: (122 Cherry Hill St, Kala-
ma zoo MI 49996). Māc. A.Gra-
ham. Pēc dievk. kafijas galds. 
15. janvārī 10:00 Dievk. ar dievg. 
18. janvārī 11:00 Bībeles stunda 
ciemā Latvija. 22. janvārī 10:00 
Dievk. 25. janvārī 11:00 Bībeles 

stunda bazn. lejas telpās. 29. jan-
vārī 10:00 Dievk. ar dievg. 3. feb-
 ruārī 11:00 lūgšanu grupa 
„Aka” bazn.lejas telpās. 5. feb-
ruārī 10:00 Dievk. Draudzes 
pilnsapulce un čilī pusdienas. 
12. februārī 10:00 jaunās valdes 
amatā ievešanas dievk. ar dievg. 
15. februārī 11:00 Bībeles stun-
da ciemā Latvija. 19. februārī 
10:00 Dievk. 22. februārī 11:00 
Bībeles stunda Kalamazū bazn. 
lejas telpās. 26. februārī 10:00 
Dievk. ar dievg. 

• Klīvlandes Apvienotā latv. 
ev. lut. dr.: (1385 Andrews Ave, 
Lakewood, OH 44107). Baptistu 
draudzes dievk. notiek svēt-
dienās 14:30. Bībeles stundas 
notiek 10:00 katra mēneša 
otrajā un ceturtajā trešdienā.

• Lankastera: Mt. Calvary 
Lutheran Church (308 East Pe -
tersburg Rd, Lititz Lancaster, 
PA 17543). Māc. Dr. Ruta S. 
Ziedone (PO Box 380, Henry-
ville PA 18332), mob. tālr.: 570-
460-5375, e-pasts: silver11@
ptd.net un emer. māc. Dr. Ar -
vīds Ziedonis (529 Linden Place, 
Cresco PA 18326-7248), tālr.: 
570-629-6349, e-pasts: ziedo-
nis@ptd.net

• Linkolnas apv. latv. ev. lut. 
dr.: (3300 C St, Lincoln NE 
68510). Māc. Gija Galiņa, tālr.: 
402-475-8106. Dr.pr. Kārlis In -
driksons, tālr.: 402-438-3036. 
Dievk. notiek 1.un 4. svētdienā 
10:00. 2. svētdienā dievk. angļu 
val. Pensionāru saiets katrā 
otrajā ceturtdienā. 

• Mančesteras latv. ev. lut. 
dr.: (21 Garden St, Manchester, 
CT 06040). Dr.pr. Astra Vilin-
skis, tālr.: 413-568-9062. 4. feb -
ruārī 11:00 Dievk. 4. martā 
Dievk. ar dievg. Māc. Daina 
Salnīte.

• Milvoku latv. ev. lut. Sv. 
Trīsvienības dr.: (1853 N 75th 
Str, Wauwatosa WI 53213), tālr.: 
414-258-8070. Archibīskape 
Lauma Zušēvica, tālr.: 414-421-
3934, e-pasts: pastorlauma@
gmail.com, Dr. pr. Sandra Kalve, 
tālr.: 414-258-8070. Dievk. 
notiek svētdienās 10:00. 

• Mineapoles – St. Paulas 
latv. ev. lut. dr.: (3152 17th Ave 
S, Minneapolis MN 55407). Pēc 
dievk. sadraudzība. 

• Montrealas latv. Trīsvie nī-

bas ev. lut. dr.: Trinity Latvian 
Church (P.O. Box 39, Station 
NDG, Montreal QC H4A 3P7), 
tālr.: 514-992-9700. Dievk. vada 
dr. pr. Jānis Mateus, tālr.: 514-
481-2530, e-pasts: prez@drau-
dze.org. Dievk. notiek 14:00. 
Mācītāja vieta vakanta! 29. 
janvārī Dievk. 12. februārī 
Dievk. 26. februārī 15:00. Māc. 
Zvirgzds.

• Ņubransvikas un Leikvu-
das latv. ev. lut. dr.: Draudzes 
dievnams (12 Gates Ave, East 
Brunswick, NJ). Māc. Ieva Puš-
mucāne-Kineyko, tālr.: 908-638-
1101, e-pasts: latvianluther-
anchurch@gmail.com 

• Ņujorkas latv. ev. lut. dr:
Jonkeru bazn. (254 Valentine 

Ln,Yonkers NY).
St. Andrew Lutheran Church 

(335 Reynolds Ave, Parsippany 
NJ).

Salas bazn. (4Riga Ln, Melville 
NY).

Manhatena, Seafarers & Intl 
House (123 E 15th St, NY).

• Ročesteras ev.lut. Krusta 
dr.: Atonement Lutheran Church 
(1900 Westfall Rd, Rochester 
NY 14450). Diakone Linda 
Sniedze-Taggart. 

• Saginavas latv. ev. lut. dr.: 
(128 N Elm Str, Saginava, MI). 
Māc. Roberts Franklins. Kon-
taktpersona Mary Beth Dzirnis: 
989-781-1163,e-pasts: dzirnis@
chartermi.net 

• San Diego latv. ev. lut. dr.: 
Ascension Lutheran Church 
(5106 Zion Ave, San Diego, CA 
92120), Dr. pr. Jānis Legzdiņš, 
tālr.: 858-598-5451, e-pasts: 
jlegzdins@san.rr.com. Māc. 
Mār  tiņš Rubenis. Dievk. notiek 
12:00. Pēc dievk. kafijas galds. 
14. janvārī Dievk. 25. februārī 
Dievk. ar dievg. 

• Sentluisas latv. ev. lut. dr.: 
Christ Lutheran bazn (#1 Selma 
Ave, Webster Groves, MO 63119). 
Dievk. notiek katra mēneša 3. 
svētdienā 14:00. Pēc dievk. 
saiets ar groziņiem. Māc. A. 
Kalniņa. Dr. pr. I. Kalniņa, tālr.: 
314-457-1830, e-pasts: kalnin-
sis@charter.net

• Sietlas latv. ev. lut. dr.: 
(11710 3rd Ave N E Seattle, WA 
98125). Dievk. notiek 10:30. 
Prāv. D. Cilne, tālr.: 206-674-9600, 
e-pasts: cilnis@earthlink.net. 

Info: www.seattlelatvianchurch.
org 15. janvārī Dievk. Pēc 
dievk. Dāmu kom. Aicina uz 
Zupas pusdienām! 22. janvārī 
angļu val. dievk. ar dievg. 
Bībeles stunda. 29. janvārī 
10:30 Dievk. ar dievg. Kursas 
Draudzīgais aicinājums.

• Skenktedijas latv. ev. lut. 
dr.: Trinity Lutheran Church (35 
Furman St, Schenectady NY 
12308). Janvārī un februārī 
dievk. nenotiks! 19. martā 
Dievk. Pilnsapulce.

• St. Pētersburgas latv. ev. 
lut. dr.: Dievk. notiek 14:00 
Mūsu Pestītāja (Our Savior) 
bazn. (301 – 58th Street S, St. 
Petersburg, FL 33707). Bībeles 
stundas notiek Biedrības namā 
11:00. Māc. Aivars Pelds, tālr.: 
727-368-0935. Dr. pr. Aija 
Norbergs, tālr.: 727-367-6001. 
Katrs 1. svētdienas dievk. no -
tiek Biedrības namā plkst. 
14:00. 15. janvārī Dievk. baz-
nīcā. 22. janvārī Bībeles stunda. 
29. janvārī Bībeles stunda. 3. 
februārī draudzes valdes sēde. 
5. februārī dievk. Biedrības na  mā. 
12. februārī Bībeles stunda.

• Toronto – Sv. Jāņa ev. lut. 
latv. dr.: (200 Balmoral Ave, 
Toronto, ON M4V 1J6), tālr.: 
416-921-3327, e-pasts: bazni-
ca@bellnet.ca. Māc. Dr. Anita 
Gaide, tālr,: 905-477-7042, 
e-pasts: aigaide@yahoo.com. 
Diakone Aina Avotiņa, tālr.: 
416-920-8491, e-pasts: avotin-
sa@aol.com. Dr. pr. Kārlis A. 
Jansons, tālr.: 905-338-5613, 
e-pasts: kjan27@gmail.com. 
Pr.vietn. Sibilla Korule. Dāmu 
kom.pr. Maija Sukse, tālr.: 416-
221-4309, e-pasts: sukse@sym-
patico.ca 

• Vašingtonas (DC) latv. ev. 
lut. dr.: Draudzes nams (400 Hur-
ley Ave, Rockville, MD 20850-
3121), tālr.: 301-251-4151, e-pasts: 
dcdraudze@verizon.net, Info: 
www.dcdraudze.org Mācītāja 
prāv. Anita Vārsberga Pāža, mob. 
tālr.: 301-302-3270, e-pasts: ma -
canitavp@gmail.com, dr. pr. 
Jānis Vītols, tālr.: 703-264-0089. 
Svētdienās: 9:15 Latviešu skola. 
10:00 Zaķīši. Dievkalpojums 
notiek 11:00. Kafijas galds. 
Grāmatu galds. 12:30 iesvētes 
mācība.
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Mūžībā aizgājis mūsu filistrs-dibinātājs

JĀNIS KOMSĀRS
Dzimis 1923. gada 1. jūlijā Tirzas pagastā, Latvijā,
miris 2017. gada 1. janvārī Oklandē, Jaunzēlandē

2016. gadā mūžībā aizsaukti mūsu biedri

ĀRE, IRĒNE
DONIS, HERTA

ENIŅŠ, MIRDZA
EZERIŅŠ, IRĒNE

PILSUMS, MIRDZA
WILLIAMSON, MILIJA

ZAĶIS, MĀRIS
ZIEDIŅŠ, TATJANA

2016. gadā Dieva mierā aizgāja
mūsu apvienotie locekļi

MĀRIS ZAĶIS
Dzimis 1936. gada 31. janvārī Rīgā, Latvijā,

miris 2016. gada 9. aprīlī, St. Pētersburgā, Floridā

MILIJA WILLIAMSON, dzim. JANSONS,
Dzimusi 1912. gada 7. novembrī Lielā muižā, Latvijā,

mirusi 2016. gada 11. aprīlī Beacon, Ņujorkā

MIRDZA ENIŅŠ, dzim. BLUĶIS,
Dzimusi 1922. gada 21. janvārī Latvijā,

mirusi 2016. gada 1. jūnijā Floridā

TATJANA ZIEDIŅŠ, dzim. ŠMITS,
Dzimusi 1913. gada 2. septembrī Sv. Pēterburgā, Krievijā,

mirusi 2016. gada 7. septembrī St. Pētersburgā, Floridā

IRĒNE ĀRE, dzim. BOGUSLAVSKA,
Dzimusi 1926. gada 26. decembrī Latvijā,

mirusi 2016. gada 14. septembrī St. Pētersburgā, Floridā

IRĒNE EZERIŅA, dzim. FEIFS,
Dzimusi 1932. gada 16. augustā Latvijā,

mirusi 2016. gada 30. decembrī St. Pētersburgā, Floridā

(Turpināts no 17. lpp.)

D I E V K A L P O J U M I

Tālajā mūžības ceļā aizgājis mūsu mīļais
vīrs, tēvs, vectēvs un vecvectēvs

Dr. VILIS KURMIS
Dzimis 1922. gada 15. augustā Strenčos, Latvijā,

miris 2016. gada 26. novembrī Mineapolē, MN, ASV

Mūžībā aizgājusi

ILGA DIMBIRS
Dzimusi 1923. gada 14. novembrī Smiltenē, Latvijā,

mirusi 2016. gada 8. decembrī Seattle, Washington, USA

Mūsu mīļais brālēns un radinieks

EGONS OJĀRS KRŪMIŅŠ
aizgājis mūžībā.

Dzimis 1924. gada 10. septembrī Rīgā, Latvijā,
miris 2016. gada 22. novembrī Livonia, Michigan

Mūžībā aizgājis mans mīļais brālis

ARNIS LAMBERTS
Dzimis 1943. gada 7. aprīlī Rīgā, Latvijā,

miris 2016. gada 9. decembrī Ņujorkā, ASV

Skumst palicēji
SIEVA IRMA, DĒLI MĀRIS UN ARNIS

MAZBĒRNI BRITA,ALDIS, EMĪLIJA, LŪKAS
UN MAZMAZDĒLIŅI VILIS UN TĀLIS 

Sēro arī 
SVAINE MIRDZA EGLĪTE UN CITI RADI UN DRAUGI

Mīlestībā piemin
ANDREJS UN SHIRLEY, LARISA UN JOHN, ERIKS UN JULIE

Dziļās skumjās un mīlestībā piemin
MINJONA UN JĀNIS KĻAVIŅI AR ĢIMENI

ANSIS UN ELAINE KRŪMIŅI

Mīlestībā viņu piemin
MĀSA ASTRIDA MELGALVIS AR JĀNI

Sendienu degošā laime –
Sapņi, ilgas un prieks
Zeltītiem spārniem kā putni
Nozuda vakara tālē.
/Hugo Krūmiņš/

Lai sapnis baltais
Tavu dvēseli aijā
Un klusais miers
Ar saviem spārniem tevi sedz.

Sēro
FRATERNITAS IMANTICA

Viņus mīļā piemiņā paturēs
ST. PĒTERSBURGAS LATVIEŠU BIEDRĪBA

Sērās piemin
ST. PĒTERSBURGAS LATVIEŠU EV. LUT. DRAUDZE UN

DAUGAVAS VANAGU APVIENĪBA FLORIDĀ

15. janvārī Dievk. 22. janvārī 
Dievk. 29. janvārī Draudzīgā 
aicinājuma dievk. un sarīko-
jums.

• Vilimantikas latv. ev. lut. 
dr.: Ebenezer Lut. Church (96 
Oak St, Willimantic, CT). dr. 
pr. Vija Bachmuts, tālr.: 860-
644-3268. Diak. Indriķis Ka  -
ņeps. 14. janvārī 11:00 Dievk. 
ar dievg. kopā ar Mancestras 
draudzi. Māc. Daina Salnīte. 
Kafijas galds.

• Ziemeļkalifornijas latv. ev. 
lut. dr.: (425 Hoffman Ave, San 
Francisco).

Lūgums sūtīt 
SARĪKOJUMU un 

DIEVKALPOJUMU ziņas 
uz e-pastu: rasma@laiks.us, 
vēlākais – SVĒTDIENĀS! 
Kārtējam avīzes numuram 

ziņas uz redakciju tiek 
nosūtītas PIRMDIENĀS.

Vieglas smiltis...

Sit tibi terra levis!



LAIKS 2017. ga da 14. janvāris – 20. janvāris20

L A T V I J A S  S P O R T I S T I  PA S A U L Ē

Porziņģis atgriežas 
laukumā un palīdz 

Knicks pārtraukt sešu 
zaudējumu seriju

 Kristaps Porziņģis pēc trīs 
spēļu izlaišanas atgriezās lau-
kumā un guva 24 punktus, bet 
viņa pārstāvētā Ņujorkas Knicks 
komanda viesos ar 116:111 pār-
spēja Milvoki Bucks vienību, pār-
traucot sešu zaudējumu seriju. 
Kristaps laukumā bija 29 minū-
tes, kuŗu laikā realizēja trīs no 
četriem tālmetieniem, sešus no 
desmit divpunktu metieniem un 
trīs no četriem soda metieniem.

Tāpat viņam sešas atlēkušās 
bumbas, trīs bloķēti metieni, 
viena kļūda un sešas piezīmes. 
Knicks ar Porziņģi laukumā ielai-
da par pieciem punktiem vairāk, 
nekā iemeta.

Nākamajā spēlē Kristapa Por-
ziņģa gūtie 16 punkti neglāba 
gan Ņujorkas Knicks no zau dē-
juma viesos ar 109:123 pret In -
diānas Pacers.

Porziņģis vērtē 
Knicks  spēles

Nacionālās basketbola asociā-
cijas (NBA) vienībai Ņujorkas 
Knicks vēl daudz jāmācās un 
jāaug kā komandai, uzskata ņu -
jorkiešu zvaigzne Kristaps Por-
ziņģis. Knicks decembri iesāka ar 
sešām uzvarām septiņās spēlēs, 
bet pēc tam sekoja desmit zau-
dējumi 13 spēlēs.

„Jau tajā brīdī, kad bijām uz -
varējuši vairāk spēles, nekā zau-
dējuši, neredzēju, ka mēs būtu tik 
laba komanda. Tajā brīdī augām 
un uzvarējām spēles. Tomēr 
mums tik un tā daudz jāmācās 
un jāaug kā komandai. Tas bija 
labs brīdis, kad bijām veiksmīgi, 
uzvarējām spēles pateicoties ta -
lantam,” portāls NYDailyNews.com 
citē Porziņģi. Kā atklāja latvietis, 
tajā brīdī komanda pa īstam ne -
esot bijusi virsotnē, ko liecinot 
arī pēdējie rezultāti. „Mums ar to 
jātiek galā. Vēlamies spēlēt labi, 
bet pagaidām tam nav rezultāta. 
Ir smagi, visi esam nomākti. 
Tomēr mums jābūt kā vienam 
veselumam,” skaidroja Porziņģis. 
Tāpat latviešu basketbolists sa -
cīja, ka šī sezona ir pavisam citā-
dāka nekā iepriekšējā.

„Šī ir citādāka komanda ar 
pavisam citu treneri. Tāpat arī 
sajūtas ir pilnīgi citādākas. Šo -
sezon mums ir daudz lielākas 
iespējas izaugsmei, nekā pērn 
šajā pašā brīdī. Mēs tikai sākam 
saspēlēties. Mums ir jāsper soļi 
pareizajā virzienā. Tas prasīs 
kādu laiku, bet cerams, ka sa -
sniegsim mērķi, kas ir izslēgšanas 
turnīrs,” uzsvēra Porziņģis.

Porziņģis satiek 
Girgensonu

NBA Knicks spēlētājs Kristaps 
Porziņģis izmantoja iespēju satikt 

hokejistu Zemgu Girgensonu, 
kamēr Zemgus komanda Buffalo 
Sabres viesojās Ņujorkā.

Kā redzams attēlā, kuŗu Kris -
taps Porziņģis ievietojis savā 
Face book kontā, abi sportisti 
apmainījušies ar spēļu krekliem.

Dāvis Bertāns pirmo 
reizi karjērā 

guva 21 punktu NBA spēlē un 
veicināja Sanantonio Spurs uz  varu 
102:85 mājās pret Šarlotes Hornets.

Bertāns pirmo reizi arī bija re -
zultātīvākais Sanantonio ko  man -
dā, lai gan laukumā arvien devās 
uz maiņu jau drīz pēc spēles 
sākuma, un spēlēja 18 minūtes. 
Bertāns trāpīja četrus no pieciem 
trīspunktu metieniem, savu vie-
nīgo divpunktu metienu, kas bija 
efektīgs bumbas trieciens grozā 
no augšas, un septiņus no asto-
ņiem soda metieniem. Latvieša 
rēķinā bija arī divas rezultātīvas 
piespēles, viena izcīnīta atlēkusī 
bumba un viena pārtverta piespēle.

Latvijas kamaniņu 
braucējiem ‒ bronza
Latvijas kamaniņu braucēji 

Elīza Cauce, Artūrs Dārznieks 
un divnieku ekipāža Andris un 
Juris Šici Vācijas trasē Kēnigszē 
izcīnīja Eiropas meistarsacīkšu 
(EM) bronzas medaļas, ceturto 
gadu pēc kārtas kāpjot uz goda 
pjedestala. Scensībās, kas reizē 
bija arī Pasaules kausa izcīņas 
piektais posms, uzvarēja Vācijas 
komanda, kuŗai Latvijas sportisti 
zaudēja 1,638 sekundes. Pasaules 
kausa izcīņas vērtējumā Latvijas 
vienībai tika piektā vieta.

Individuālajā ieskaitē Artūrs 
Dārznieks,  Riks Kristens Rozītis 
un Inārs Kivlenieks izcīnīja at  tie-
 cīgi 10, 11. un 20. vietu.

Elīze Cauce // FOTO: LETA

Baiba Bendika

 Dāmu konkurencē  EM augsto 
sesto vietu izcīnīja Elīza Cauce. 
Pirmais brauciens notika sniego-
tos apstākļos, bet otrajā sniegs 
tikai pastiprinājās, tāpēc pēc 
astoņu sportistu nobraukšanas 
sacensības tika apturētas. Spor-

tistiem, kuŗi paspēja aizvadīt otro 
braucienu, tajā rezultāti pārsvarā 
bija labāki nekā pirmajā brau-
cienā. Pasaules kausa izcīņas 
piektā posma vērtējumā Cauce 
ieguva septīto vietu.

Bobslejā 
Ķibermanim ar 

Mikni pirmā medaļa
Pasaules kausa (PK) izcīņā Lat-

vijas bobslejisti izlaida sezonas pir -
mos divus posmus Zieme ļame ri kā, 
bet valsts labākais pilots Oskars 
Melbārdis vispār nebija startējis 
sacensībās, jo pēc muguras ope-
rā cijas vēl nebija pilnībā atlabis.

Vācijā, Altenbergā PK 3. posma 
divnieku sacensībās visātrākie 
no mūsējiem ‒ Oskars Ķibermanis 
ar stūmēju Matīsu Mikni ‒ izcī-
nīja 3. vietu, pirmo reizi karjērā 
nokļūstot uz goda pjedestala. 
Ķibermanis un Miknis šo trasi 
šogad ir visai labi apguvuši Ei -
ropas kausa izcīņas posmos. To 

pierādīja divi ļoti labi braucieni 
– pirmajā dalīta piektā vieta ar 
nelielām kļūdām, otrajā brau-
cienā – ar ātrāko startu, bez re -
dzamām kļūdām, ar lieliskām 
trajektorijām, Otrais rezultāts 
braucienā, kas ļāva divu brau -
cienu summā ieņemt 3. vietu! 
No otrās vietas, ko ieguva krievu 
pilota Aleksandra Kasjanova div-
nieks, Ķibermani/Mikni šķīra 
tikai 0,06 sekundes.

Savās pirmajās sacensībās pēc 
atgriešanās bobslejā Melbārdis ar 
savu Daumantu Dreiškenu, star-
tējot saudzējošā režīmā, divu brau-
 cienu summā ieņēma 13. vietu. 
Vēl viens Latvijas divnieks Uģis 
Žaļims ar stūmēju Jāni Jansonu 
divu braucienu summā izcīnīja 
devīto vietu, lai gan otrajā brau-
cienā bija tuvu kritienam.

Arī četrinieku sacensībās la -
bāko rezultātu no mūsu bobsle-
jistiem sasniedza Ķibermaņa 
stū  rētā ekipāža. Ķibermanis ar 
stūmējiem Jāni Jansonu, Mikni 
un Raivi Zīrupu ierindojās sep-
tītajā vietā Pēc pirmā brauciena 
Ķibermanis sasniedza septīto 
labāko rezultātu, un šo pozīciju 
noturēja arī pēc otrā brauciena. 
Veiksmīga atgriešanās sacensī-
bās arī četrinieku konkurencē 
Oskaram Melbārdim, viņš palika 
uzreiz aiz labāko desmitnieka ‒ 
11. pozicijā. Uģis Žaļims ierin-
dojās 17. vietā.

Martins Dukurs atkal 
uz goda pjedestala

Pasaules kausa izcīņas trešajā 
posmā skeletonā Altenbergas 

trasē, Vācijā, Martins Dukurs 
izcīnīja otro vietu, pirmo reizi 
šajā sezonā kāpjot uz goda pje-
destala.

Martins Dukurs

Otrs Latvijas sportists Tomass 
Dukurs divu braucienu summā 
palika septītais. Sacensībās do  mi-
nēja vācieši, kuŗiem tikai Martins 
Dukurs liedza ieņemt visu goda 
pjedestalu. Par uzvarētāju kļuva 
Kristofers Grotērs, tādējādi atne-
sot Vācijai pirmo uzvaru PK iz -
cīņas posmos skeletonā vīriešiem 
kopš 2012. gada novembŗa bei-
gām. Martins Dukurs pirmajos 
divos posmos Ziemeļamerikā 
skeletona technisku problēmu dēļ 
nespēja iekļūt labāko trijniekā, 
bet tagad Altenbergā viņam bija 
jauns techniskais nodrošinā jums.

Tomasam Dukuram abos 
braucienos bija septītais labākais 
rezultāts, kas arī summā deva 
septīto vietu.

Lelde Priedulēna PK izcīņas 
trešajā posmā Altenbergas trasē 
sasniedza labāko šīs sezonas re -
zultātu, izcīnot piekto vietu.

Lelde pēc pirmā brauciena 
ieņēma devīto vietu, bet otrajā 
aizvadīja ļoti tīru, precīzu brau -
cienu, lai gan bija slikti laika 
apstākļi. PK kopvērtējumā Prie-
dulēna ir sestajā vietā.

Latvijas U-20 hoke-
jisti izkrīt no 

augstākās  līgas
Pasaules U-20 hokeja meis tar-

sacīkstēs Montrealā Latvijas vie -
nībai iznāca cīnīties par palikšanu 
grupā trīs spēļu serijā ar Somijas 
komandu. Somi uzvarēja pirmajā 
spēlē ar 2:1, otrajā ar 4:1, līdz ar 
to trešā spēle nebija vajadzīga. 
Latvijas hokejisti izkrita no aug-
stākās līgas un turpmāk spēlēs 
pirmajā līgā. Kopš 2010. gada 
pa  saules meistarsacīkstēs mūsu 
U-20 hokejisti vairākkārt ir izcī-
nījuši tiesības spēlēt elites grupā 
un izkrituši no tās.   

Slēpošana
Latvijas slēpotājs Indulis Bikše 

piedalījās  Pasaules kausa izcīņas 
Tour de Ski sacensību seriālā. 
Pirmajās divās sacīkstēs gadumijā 
Bikše Šveicē ieguva 77. vietu 
sprintā un ierindojās 73. vietā 10 
kilometru distancē ar kopēju 
startu klasiskajā stilā. Serijas 
turpinājumā Vācijā Bikše ieguva 
58. vietu un palika aiz visiem fi -
nišējušajiem sāncenšiem 20 km 
skiatlonā, kur dalībnieki veica pa 
10 km klasiskajā stilā un brīvajā 
stilā. 15 km iedzīšanas braucienā 
brīvajā stilā parādot cīņassparu, 
spēja iekļūt piecdesmitniekā un 

iegūt posmā 44. vietu. 9 km 
distancē, kur nobeigumā bija 
jāslēpo pret kalnu, Bikše izcīnīja 
40. vietu. 

Biatlons
Latvijas vadošā biatloniste 

Baiba Bendika izcīnīja augsto 
trešo vietu Italijā Starptautiskās 
Biatlona savienības (IBU) kausa 
izcīņas ceturtā posma 7,5 km 
sprinta sacensībās.

Bendikai trasē bija ļoti ātrs 
solis, bet  šaušanā viņa kļūdījās 
divas reizes. Uzvarētājai francū-
zietei Žilijai Simonai Bendika 
zaudēja 22,1 sekundi. 

Latvijas biatlona veterāns Il -
mārs Bricis Oberhofā pirmo 
reizi pēdējo sešu gadu laikā 10 
km sprinta distancē ierindojās 
starp 60 labākajiem un kvalifi-
cējās iedzīšanas distancei. Bricis, 
nestartējot Latvijas komandas 
līderim Andrejam Rastorgu je-
vam, sacensībās ieņēma 59. vietu, 
kas viņam ir šīs sezonas labākais 
rezultāts.

DAŽOS VĀRDOS
 Latvijas U-20 dāmu volejbola 

izlase, spēlējot bez vairākām lī  de-
 rēm, Rīgā sīvā cīņā pārspēja Dā -
niju un ar uzvaru sāka pasaules 
meistarsacīkšu kvalifikācijas tur-
nīru. Latvijas meitenes svinēja 
panākumu ar 3:1 (14:25, 25:23, 
25:13, 25:23).

 Latvijas sieviešu basketbola 
valstsvienība, gatavojoties jūnija 
otrajā pusē Čechijā paredzētajam 
Eiropas meistarsacīkšu (EM) fi -
nāl turnīram, aizvadīs deviņas pār-
 baudes spēles. Četras spēles no -
tiks Rīgā. Paredzētas spēles ar 
Ukrainas izlasi, kas kvalifikācijas 
turnīrā divreiz pieveica Eiropas 
čempioni Serbiju, kā arī Pekinas 
un Riodežaneiro olimpisko tur -
nīru dalībnieci Baltkrieviju. Sie -
viešu valstsvienības treniņno-
metne sāksies 8. maijā.

 Pasaules kausa izcīņas posmā 
snovbordā Toms Petrusevičs 
akrobātiskajos lēcienos jeb Big 
Air izcīnīja 18. vietu, izpildot vie-
 nu no prasībām, lai kvalificētos 
2018. gada Phjončanas Olim-
piskajām spēlēm.

 Latvijas tenisiste Jeļena Os  ta-
 penko Jaunzēlandē, Oklendas 
turnīra pusfinālā pēc pirmā seta 
bija vadībā pret amerikānieti 
Lorīnu Deivisu, tomēr trešajā 
setā nolēma cīņu neturpināt un 
zaudēja ar 6:4, 4:6, 1:4. Pasaules 
tenisistu ranga sarakstā Osta-
penko ir 39. vietā.

 Kaspars Adijāns un Vita 
Dev jatņikova Igaunijas galvas pil-
sētas Tallinas pievārtē 12 stundu 
ul  tra   maratonā pieveica 119,2 un 
115,2 kilometrus, piekto gadu 
pēc kār tas nodrošinot uzvaras 
Latvijas skrējējiem. Kungu kon-
kurencē otro vietu izcīnīja Valdis 
Ņilovs, veicot 116,2 km.

Sporta ziņas sakopojis
P. KARLSONS


